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Неделник Пегас Суета

Стр. 14

Крепостите на България -
твърдини на бойната слава

Стр. 22

Иван Робанов за новата
„Антология на руската поезия”

Стр. 30
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Петър Димитров
за цените на газа
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Правосъдие?

Хага оправда двама
хърватски генерали

Стр. 8

Желание

Само един поиска безплатната
концесия на Западния парк

Стр. 5

Пазаруването = шопинг, или как
магазините носят (не)щастие

ГЕРБ наложи хаос в поли-
тиката за горите, за да може-
те в него да уредите свои
фирми, да вземете големите
пари от дървата и да лишите
хората от топло в най-студе-
ните месеци. Това заяви депу-
татът от БСП Корнелия Нино-
ва вчера при дебатите в пар-
ламента за дългосрочната

Ожесточени спорове
за дървата за огрев

Няколко
ÄÓÌÈ

Юрий
БОРИСОВ

През изминалите 22
години какви ли не управ-
ления се изредиха пред
очите ни. Какви ли не
мисли, оценки и чувства
минаха през главите и
сърцата ни. Пребогати
сме на спомени.

Изпитвал съм болка и
гняв, виждайки как всич-
ко построено, бавно, ме-
тодично и безвъзвратно
се разрушава. Чувствал
съм страх и тревога.
Връхлитала ме е ирония.
Изпитвал съм и радост, и
гордост, вярно - скромни
и за кратко. За пръв път
обаче изпитвам срам.

Това е първото прави-
телство, което превърна
всичко в пошло шоу, кое-
то арогантно помете
всякакви правила, което
превърна омразата и ба-
баитлъка в норма на по-
ведение. Първото прави-
телство, което мачка
всичко, което не марши-
рува в крак с ботуша му.

Мои близки, живеещи в
чужбина, се чудят как
може вицепремиер с ря-
зане на лента да откри-
ва пешеходна пътека.
Как може министър-
председател да предста-
вя за национален подвиг
полагането на всеки ки-
лометър асфалт, когато
народът му тъне в мизе-
рия.

Срам ме да слушам как
нагло ме лъжат за дохо-
ди, безработица, спестя-
вания, борба с кризата.
Как не им пука от фак-
тите и дори от това,
което са казали само
преди ден или два.

Срам ме е да гледам
как на международни сре-
щи нашият премиер стои
изолиран и налудничаво
надут. Как, според мои
колеги журналисти, му се
подиграват зад гърба.
Как нелепо и дебелашки
раздава акъл на народи,
които ни превъзхождат в
пъти и във всичко.

И за пръв път разби-
рам, че срамът е по-опус-
тошителен от гнева.

Властта съзнателно наложи хаос в политиката за горите,
за да облагодетелства приближени фирми, заявиха от БСП

Срамът

политика на правителството
по отношение на снабдяване-
то на хората с дърва за зима-
та. В стремежа си да облаго-
детелствате няколко души,
провеждате антинародна по-
литика, категорична е тя.

“Имало добро законодател-
ство - лъжа. Все още го няма-
те. Наредбата е на едва три

дена и все още не е приложе-
на. Били сте ликвидирали ко-
рупцията? Лъжа. Целият
бранш от дърводобива ви каз-
ва, че сте корумпирани. Били
сте осигурили дърва на хора-
та? Защо тогава те се трево-
жат и казват, че 2 кубика не
им стигат и не си заслужава
да наемат транспорт, за който

Бойко Борисов изведе своя отбор, известен като “Бистришките тигри”, до победа срещу тима на
“Мастер”-Бургас на стадион “Берое”, Стара Загора. Тигрите отпразнуваха победата с печено теле

Стр. 3

да плащат допълнително още
40 лв. Лъжа е, че няма недо-
волни кметове, а тези от ваша-
та партия пищят най-много”,
атакува с думи мнозинството
Нинова. По думите й износът
на дървесина за Гърция е пе-
челивш само за няколко при-
ближени до ГЕРБ фирми.
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НАЦИОНАЛЕН СЪВЕТ НА
БЪЛГАРСКАТА СОЦИАЛИСТИЧЕСКА

ПАРТИЯ

СКЪПИ ЧИТАТЕЛИ, ОЧАКВАЙТЕ ИЗВЪНРЕДЕН БРОЙ НА
ВЕСТНИК ДУМА В НЕДЕЛЯ, 18.11.2012 ГОДИНА . СЛЕДВАЩИЯТ
БРОЙ НА ДУМА ЩЕ СЕ ПОЯВИ НА 21 НОЕМВРИ (СРЯДА)
ПОРАДИ ПРЕМЕСТВАНЕ НА РЕДАКЦИЯТА НА НОВ АДРЕС.

Снимкa Пресфото/БТА

В ПАРЛАМЕНТА:
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България

Интерпол ще рестартира усилията
си, за да установи местонахождението
и идентичността на извършителите на
атентата в Бургас. Това заяви генерал-
ният секретар на Интерпол Роналд Но-
убъл вчера. По време на визитата си у
нас той обсъждал най-сериозно с Цве-
тан Цветанов именно терористичното
нападение от 18 юли.

Правим всичко възможно да откри-
ем кой го е направил, каза Ноубъл и
обеща, че Интерпол ще пусне отново
снимката на терориста за разпознава-
не. ДУМА припомня, че по искане на
Окръжната прокуратура в Бургас раз-
следването на атентата бе удължено в
края на септември с максималния срок
от 4 месеца.

“Издирваме лице, на което имаме
пръстови отпечатъци, ДНК-профил и
визията - по тези три данни безспорно
може да се установи всяко лице и аз се

»ÌÚÂÔÓÎ ÔÓ‰ÌÓ‚ˇ‚‡ Ú˙ÒÂÌÂÚÓ
Ì‡ ÚÂÓËÒÚ‡ ÓÚ —‡‡ÙÓ‚Ó
7000 служители на МВР имат в реално време достъп
до данните на световната полицейска организация

Веселка ВЕНКОВА Задържани са осем души, сред
които митнически служител, при
операцията срещу контрабанда
на цигари, обяви Цветанов пред
госта си. Пресцентърът на МВР
съобщи по-рано, че 9,5 милиона
къса цигари са задържани при
съвместна операция на ГДБОП и
ОД МВР-Хасково. Стойността им е
за над 3,5 млн.лв. В този канал
са участвали и чужденци, за
които се установява къде се
намират, за да бъдат задържани,
допълни вътрешният министър.

Ноубъл обеща, че Интерпол
ще пусне отново снимката на

терориста за разпознаване

надявам да съумеем да го открием”,
каза Бойко Борисов. Генералният сек-
ретар на Интерпол обясни, че “често
се случва първоначално ДНК и пръсто-
вите отпечатъци да не съответстват, но
образът да съответства и мога да кажа,
че България е направила абсолютно
всичко, което трябва да се направи, за
да се идентифицира този терорист и да

бъде изправен пред правосъдието”. Те-
рористите използват легитимни пас-
порти за преминаване на границата, а
за да се настанят в хотел, често из-
ползват фалшиви документи, посочи
Роналд Ноубъл.

Двете страни се договорили до две
седмици в България да пристигнат екс-
перти, за да помагат при подготовката
за надеждни проверки на паспортите
на чуждите туристи, посещаващи курор-
тите. “Така искаме да интегрираме
българските системи на сигурност и тези
на Интерпол и да можем да правим про-
верките в реално време, без да затруд-
няваме туристите”, допълни вътрешният
министър. От 1 януари правоохранител-
ната система започнала да ползва база
данните на Интерпол в реално време и
7000 служители работели с нея. Благо-
дарение на това в България са задържа-
ни 90 търсени автомобила и са открити
50 лица, обявени за арест, екстрадиция
и установяване на адрес.

Представители на
Българския културен клуб
в Скопие се срещнаха с
евродепутата Кристиан
Вигенин. Обсъждани били
въпроси, свързани с чо-
вешките права на бълга-
рите в Македония и
българското културно-ис-
торическо наследство в
контекста на европейска-
та интеграция на страна-
та. Евродепутатът е бил
запознат с драстични слу-
чаи на дискриминация
спрямо българската общ-
ност през последните го-
дини.

 Активистите на БККС
говорили на Вигенин за
организирания от тях на-
роден събор в Смилево,
замислен като първо

През октомври безработните са с
0.4% повече от септември. Така нивото
на безработица вече е 11%.

В бюрата по труда са регистрирани
361 898 безработни, съобщават от
Агенцията по заетостта. Входящият по-
ток от безработни в бюрата по труда се
увеличава. Същевременно с приключ-
ването на активния сезон търсенето на
труд на първичния пазар традиционно
намалява.

По-съществено през месеца се уве-

С тържествено вдигане на националното знаме, военноморските флагове
и флаговете за разцветяване, във Варна се проведе ритуал по случай

115-ата годишнина от създаването на военно формирование във флота

КНСБ ще подкрепи всеки протест,
свързан със заплащането на труда и усло-
вията за работа в предприятията, учрежде-
нията, здравните заведения и училищата.
Това заяви вчера в Монтана лидерът на
синдиката Пламен Димитров. С думите си
той обяви, че синдикалистите подкрепят
специалистите от звената на здравното ми-
нистерство, работниците от “Напоителни
системи” и от “Монтажи” - АД.

КНСБ е поискала от властта да се кри-
минализира и неплащането на осигурител-
ните вноски. “Получихме уверение, че в
Наказателния кодекс се въвежда престъпле-
нието “осигурителна измама”. Тези, които
крият или не плащат осигурителни вноски,
ще лежат в затвор”, увери Димитров. Той
съобщи, че синдикатът е поискал и увели-
чение на минималното обезщетение при
безработица, на парите за майчинство и на
звената на здравното министерство. Около
7-9 млн. лв. са нужни допълнително и за
увеличение на заплати на работниците от
музеи, галерии и библиотеки, каза още
Димитров. От синдиката не са съгласни и с
намалението на средствата, определени за
ваучери за храна. През 2012 те са били 180
млн. лв. и са свършили до септември. “В
новия бюджет са предвидени 160 млн. лв.,
които ще стигнат за до юли следващата го-
дина. По тази причина ние обявихме бюд-
жета за следващата година за рестрикти-
вен, тъй като не осигурява ръст на доходите.
В него виждаме само плах опит да се ком-
пенсира инфлацията, което не е достатъчно”,
допълни синдикалният лидер.

Българският евродепу-
тат от ЕНП Емил Стоянов
напуска Европейския пар-
ламент и се връща в
България. Той помолил
ръководството на Евро-
парламента да прекрати
предсрочно мандата му.
Причините за решението
му били от личен харак-
тер - искал да прекарва
повече време със семей-
ството си, което е в Бълга-
рия. Стоянов планира да
се включи и по-активно в
работата на създадената
от него преди 12 години
телевизия “Европа”.

Кристиан Вигенин разговаря
с българите в Македония
Веселка СПИРИДОНОВА съвместно честване на

Илинденско-Преображен-
ското въстание, посрещ-
нат с бойкот и злобни ко-
ментари от страна на ма-
кедонските власти и ме-
дии и последван от лични
заплахи към председате-
ля на БККС Лазар Младе-
нов и неговото семейство.

Европейското бъдеще
на страната е ясно обус-
ловено от редица недву-
смислени критерии и пре-
поръки, изтъкнали бълга-
рите в Македония: изоста-
вяне на стереотипите от
миналото и грубото изо-
пачаване на историята,
реформиране на образо-
вателната система, према-
хване на говора на омра-
зата срещу съседните
държави и съвместно от-
белязване на бележити

събития, годишнини и
личности от общата исто-
рия на Македония и
България.

Българският културен
клуб в Скопие негодува от
медийните престрелки и
взаимни обвинения, избух-
нали след посещението
на Вигенин в Република
Македония и срещите му
с представители на пра-
вителството, опозицията и
БККС. “Българщината в
Македония не трябва за
пореден път да става
жертва на вътрешнополи-
тически междуособици и
предизборни борби”, за-
явяват от БККС и призо-
вават цялата българска
общественост за консоли-
дирана стратегическа ви-
зия и политика спрямо Ре-
публика Македония.

а свое заседание Светият синод на Българската
православна църква взел решение да награди
двама митрополити по повод годишнините им.
Отличени ще бъдат Техни Високопреосвещенства
Видински Дометиан, който на 11 ноември 2012 г.
навърши 80 години, и Неврокопски Натанаил,
който вчера навърши 60 години.
Митрополит Дометиан ще получи орден “Св. цар
Борис” за заслугите си към БПЦ. През годините
на своето служение архиереят е бил награждаван
многократно с ордени на църквата. Видинският
владика е първият митрополит на БПЦ, който
получава този орден. Досега с него са били
награждавани само предстоятели на поместни
православни църкви и държавни глави.
Неврокопският митрополит Натанаил е отказал да
бъда награден с орден. Затова ще получи от
своите събратя от Светия синод панагия със
специален паметен надпис.

КНСБ ОБЯВИ, ЧЕ
ПОДКРЕПЯ ВСЕКИ
СПРАВЕДЛИВ
ПРОТЕСТ

личават освободените от работа от сфе-
рата на хотелиерството и ресторанть-
орството, от транспорта, от търговията,
от селското стопанство. В държавното
управление голяма част от освободе-
ните са хора, приключили участието си
в схема “Развитие” на ОПРЧР, в която
общините са основни работодатели.

На работа през октомври са постъ-
пили 18 139 безработни. По схеми на
ОПРЧР и по програми и мерки за за-
етост от Националния план за действие

по заетостта на работа са постъпили
6036 души.

В бюрата по труда на първичния
пазар през октомври са заявени 8591
свободни работни места, като най-мно-
го са заявени от преработващата про-
мишленост (2245), от търговията (1471),
от административни и спомагателни
дейности (691).

За безработните младежи до 29 г.
общо по схеми и програми са обявени
около 5600 работни места.

Награждават владиците
Дометиан и Натанаил

Н

Емил Стоянов напусна
Eвропарламента

Братът на бившия
български президент
Петър Стоянов бе избран
през 2009 г. за евродепу-
тат от ГЕРБ. Той бе член
на комисията по култура и
медии. По негова инициа-
тива в Европарламента
беше показано тракийско-
то златно съкровище.

Очаква се мястото на
Стоянов да заеме Моника
Панайотова - в момента
председател на парламен-
тарната комисия по евро-
пейските въпроси, която е
следващата в евродепутат-
ската листа на ГЕРБ.

Безработицата пак тръгна нагореБезработицата пак тръгна нагореБезработицата пак тръгна нагореБезработицата пак тръгна нагореБезработицата пак тръгна нагоре

Снимки БГНЕС
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България

П

Цитат на деняЦитат на деня

Çà õîðàòà îâ÷èöàòà èëè
àãíåòî, èëè êðàâè÷êàòà
íå å ïî-ìàëîöåííà,
îòêîëêîòî çà íàñ ìå÷êàòà‘Бойко Борисов даде да се разбере, че България се дели на овце и мечки

арламентарната комисия по
правни въпроси предложи вче-
ра да бъде открита нова про-
цедура за избор на съдия в
Конституционния съд от квота-

Правната комисия поиска нов
избор на конституционен съдия
Парламентът е поставен в унизителната ситуация да събира гилзите след
престрелката между институциите, заяви Мая Манолова

Юлия КУЛИНСКА

Европейската комисия ще проследи внимателно избора на главен прокурор в
България. Това заяви вчера говорителят на ЕК Марк Грей, който е представил
официалната позиция на ЕК. От думите му стана ясно, че ЕК обелязва разви-
тието от четвъртък в България по време на клетвата в Конституционния съд.
“Отбелязваме важния вътрешен дебат, който се провежда в България по този
въпрос. ЕК отново подчертава важността, която отдава на общия принцип за
прозрачност и на това на високи длъжности да бъдат избирани личности, които
изпълняват всички критерии за необходимите качества и за почтеност”, каза
още говорителят на ЕК. Грей припомни, че това е казвано многократно и в
различните мониторингови доклади на ЕК.

не може да встъпи в длъжност, заяви по-
рано Янаки Стоилов от БСП. Той бе кате-
горичен, че единственият изход от ситуа-
цията е парламентът да отмени своето
решение за избор на Венета Марковска
и да насрочи нов избор. Прецедентът с
неполагането на клетвата потвърждава
необходимостта страната ни да прилага
най-високите професионални стандарти
за почтеност при избор на високи
длъжности, каквито са членовете на КС,
подчерта депутатът.

Коментарите по прецедента с Марков-
ска не стихнаха и вчера в Народното
събрание. След всичко, което се случи до
настоящия момент, след грандиозния
скандал, в който управляващите успяха
да забъркат и други институции, и като
цяло страната, единствено възможният
ход е НС да насрочи нов избор за член
на КС, подчерта по-късно Мая Манолова
пред журналисти минути преди да стане
ясна позицията на правната комисия. Ние
изказваме съжаление, че парламентът
отново беше поставен в унизителната
ситуация и е поставен в положение да

събере гилзите след престрелката между
властите, коментира тя.

“Под паравана на законност и право у
нас се налага жесток авторитаризъм, кой-
то по пътя на утвърждаване на своята
еднолична власт не се спира нито пред
морала, нито пред истината, нито пред
закона. Смятам, че “чудовището” не е са-
мата Венета Марковска, а политическото
явление ГЕРБ”, коментира депутатът от
БСП Георги Божинов. По думите му управ-
ляващите могат да направят от калта ге-

нии и за броени часове от човека - нищо.
“Това, че Искра Фидосова сама ще

намери решение на казуса с Марковска,
не е сериозно. Каквито решения можа,
предложи, писа писма. Доверие у нея
едва ли има откъдето и да било, даже и
от средите на ГЕРБ”, заяви лидерът на
ДСБ Иван Костов. Интересът на общест-
вото е да не се разрази институционална
криза и НС трябва да даде своя принос
тя да бъде преодоляна, категоричен е
колегата му Веселин Методиев.

ЕК ЩЕ НАБЛЮДАВА ВНИМАТЕЛНО
ИЗБОРА НА ГЛАВЕН ПРОКУРОР

Преди да говорите, трябва-
ше да декларирате, че сте в
конфликт на интереси, защото
имате лични интереси в горско-
то стопанство в Гоце Делчев,
контрира Нинова депутата от
ГЕРБ Георги Андонов, който се
опита да я репликира. “В Гоце
Делчев са подадени 600 заяв-

Режими като този на Бойко Борисов
рано или късно се провалят. Този анализ
направи вчера лидерът на БСП и прези-
дент на ПЕС Сергей Станишев по време
на конференцията “Демокрация и свобо-
ди в Централна и Източна Европа” в
Будапеща.

През последните години има видимо
влошаване на демократичните стандарти
в ЕС, особено в някои страни от Централ-
на и Източна Европа, отбеляза Стани-
шев. Той припомни, че Бойко Борисов,
Траян Бъсеску и Виктор Орбан дойдоха
на власт с обещания за справедливост и
промяна в полза на хората, но реалност-
та се е разминала с обещаното. “Те де-
монстрираха неспособност да решават
икономическите проблеми, непредсказу-
еми са и превръщат държавата в рисков
фактор за хората и за икономиката. Ре-
зултатът е, че тежестта на кризата се

В ПАРЛАМЕНТА: ОЖЕСТОЧЕНИ СПОРОВЕ...
Юлияна ВУТОВА
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ления за дърва, платени са 400,
а само 100 семейства са си ги
получили. По-голямата и по-важ-
на част от работа ви не е тук и
да вършите глупости под форма-
та на лобистко законодателство,
а да бъдете по селата при хора-
та. Обвиненията ви, че съм по
селата, е комплимент за мен,
защото там е основната ми ра-
ботаФ, възмути се Нинова.

Осигуряването на дърва за
огрев е приоритет на политика-

та на земеделското министер-
ство, отговори Земеделският ми-
нистър Мирослав Найденов. По
думите му нито един от дирек-
торите на 6-те държавни горки
предприятия не е кадър на
ГЕРБ. “Към края на октомври
тази година е отчетена реали-
зация на 1 050 000 куб. метра
дърва за огрев за населението,
с което са задоволени нуждите
на около 200 000 домакинства.
Това е с 29% повече от реали-

зираното количество за същия
период на миналата година”,
оправда се министърът. Пред-
лаганото количество на дърва
за огрев чрез директни продаж-
би на населението през послед-
ните години се увеличава, под-
черта Найденов.

Имам усещането, че живе-
ем в паралелен свят, не трябва
да лъжете така. С тези думи
Юнал Тасим от ДПС се обърна
към депутатите от ГЕРБ. По

думите му ГЕРБ си създали
ясни схеми за източване на
дървесината чрез понятието
“местни търговци”.

Незивисимо от скандалите и
репликите с гласовете на мно-
зинството Народното събрани
подкрепи действията на прави-
телството, свързани с осигурява-
не на дърва за огрев на населе-
нието. “За” гласуваха 90 народ-
ни представители, “против” - 34,
двама се въздържаха.

Сергей Станишев обяви, че ПЕС създава специална политическа мрежа,
която да следи за демокрацията в ЕС

Сергей Станишев:

Режими като този на Борисов
винаги се провалят

прехвърля върху обикновения човек, без-
работицата расте, увеличава се бедност-
та, а бюджетните баланси са за сметка
на отнемане на социални права”, обобщи
президентът на ПЕС. Той анализира, че
подобен тип политици са фиксирани
върху превземането на цялата власт в
свой интерес и целта им е да я запазят,
дори когато са загубили доверието на
хората. “Установяват режим с авторита-
рен характер, посягат на независимостта
на съдебната власт, подчиняват медиите,
ограничават свободите и установяват
личен контрол върху икономическия жи-
вот. Насаждат страх и променят правила-
та, например изборните, така че да си
осигурят служебна победа”, каза още
Станишев. Той съобщи, че ПЕС създава
специална политическа мрежа на тема
демокрация, която да следи стриктно,
особено в държавите с видими проблеми.

насяме сигнал в коми-
сията за борба с коруп-
цията по високите ета-
жи на властта, с пред-

Сдружението “Майки срещу насилието в Студентския град”
обвини лидера на БСП Сергей Станишев в цинизъм и
наглост заради предвидения за днес протест на левицата. В
декларация те призоваха БСП да отмени митинга или да
промени мястото на провеждането му, за да не е пред храм
“Александър Невски”, защото не били минали 40 дни от
кончината на патриарх Максим. Според тях провеждането
на протеста щяло да бъде “кощунствен акт и гавра с рели-
гиозните чувства на православните християни”. ДУМА
припомня, че “Майки срещу насилието в Студентския град”
беше организацията, която твърдеше, че основен проблем
на студентския кампус е паметникът на Карл Маркс. Същи-
те “майки” бяха организатори и на палене на свещи в
подкрепа на усилията на Цветан Цветанов.

Левицата сигнализира комисията „Янев”
за разваления боб и пиарките на Найденов

над 45 млн.лв. По думите на
Данев 9 от 15-те позиции на
програмата, обявени на търг,
са спечелени от фирма “Фан-
тастика 95”. Цените, на които
тя е поела ангажимент да до-
стави храните, са значително
по-високи от борсовите, пояс-
ни парламентаристът. Вместо
разликата от около 4 млн.
лева да отиде за подпомага-
не на 300 000 бедни в страна-
та, тя е прибрана в джоба на
фирмата, възмути се Данев.

Корнелия Нинова обяви, че
внася сигнал за Красимира
Спасова и Лора Димитрова,
които станаха известни като
“пиарките на Мирослав Най-
денов” и които спечелиха об-
ществени поръчки на завише-
ни цени. Тя припомни, че две
бивши служителки на Агенци-
ята по храните получиха по 50
000 лв. “за популяризиране на
Програмата за развитие на
селските райони във фейсбук
и туитър.

„МАЙКИ” УПРЕКНАХА
СТАНИШЕВ В ЦИНИЗЪМ

В
седател Яне Янев, сигнал,
свързан със снабдяването с
хранителни продукти на хора
в неравностойно положение
по програма “Благотворител-
ност” на Министерството на
земеделието, обяви депутатът
от БСП Добрин Данев на бри-
финг в парламента вчера. Той
припомни, че тя е на стойност

П
та на Народното събрание. След заседа-
нието Искра Фидосова заяви, че консул-
тациите с представители на всички групи
в НС са започнали, веднага след като
Венета Марковска не положи клетва. Тя
призна, че в разговорите не е участвала
Екатерина Михайлова от Синята коали-
ция, както и депутати от БСП, но решени-
ето на правната комисия е съгласувано с
проф. Любен Корнезов и Мая Манолова.
Фидосова уточни, че е била упълномоще-
на от независимия депутат Петър Хлеба-
ров да изрази неговата позиция в подкре-
па на становището. Предстои да уточним
датата за провеждането на новия избор,
за да може Конституционният съд да ра-
боти нормално, посочи Фидосова.

Неполагането на клетва означава, че
конституционният съдия, който е избран,
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Прокурори ще се
специализират в
борбата за опазване
на околната среда

Прокурори ще се специализи-
рат в борбата за опазване на
околната среда по проект, подпо-
маган от Швейцария. Това съоб-
щи председателят на Асоциация-
та на прокурорите Камен Михов.
За две години ще бъдат обучени
58 обвинители от цялата страна.
По проекта, чиято стойност е
320 хил. лв., е предвидено издава-
нето на 2500 екземпляра на спе-
циален справочник по темата. Той
ще бъде раздаден из съдилищата
и прокуратурите. За изготвяне-
то му е създадена работна група,
в която са включени трима про-
фесори, петима експерти и осем
прокурори.

Седем коли осъмнаха
със срязани гуми в
Перник

Седем автомобила, паркирани
по улица “Софийско шосе” в Перник,
осъмнаха със срязани гуми вчера.
Колите са от различни марки и на
различни собственици. “Това са ни
допълнителни разходи, и то в мо-
мент, когато всички сме в криза.
Тези заслужават, като ги хване
полицията, не само да платят за
гумите, но и за монтаж и баланс”,
оплакват се потърпевшите собст-
веници на автомобилите. Сформи-
ран бе екип от разследващи поли-
цаи, които все още издирват
извършителите.

Сигнал за бомба
затвори столично
училище

Сигнал за бомба затвори сто-
личното 22-ро училище “Г. С. Раков-
ски”. Заради сигнала вчера в учили-
щето нямаше учебни занятия. По
разкази на ученици след 19 ч. в
четвъртък в двора е пристигнала
полиция за проверка.  Взривно ус-
тройство обаче не било открито.

Масово местата на открито пред
кафенета и пицарии в Благоевград се

превръщат в зимни градини за
удобство на клиентите-пушачи

Трима души
загинаха при
пожар в Созопол
Жители на града смятат, че става въпрос за серия умишлени палежи

Снимка БГНЕС

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

Къщата, отнела живота на трима души, изгоря до основи

Т
рима души загина-
ха при пожар в
къща в Стария Со-
зопол в четвъртък
вечерта. Сигналът

Собственикът
на “Дарик имоти
България” АД и
изпълнителен ди-
ректор на Дарик
радио Радосвет
Радев предпола-
га, че палежът е
умишлен. Радев
смята, че палежът
на къщи в Созо-
пол вече е някак-
ва нова мания,
нещо като пале-
нето на коли в
София преди вре-
ме. Той е катего-
ричен, че къщата
ще бъде възста-
новена в предиш-
ния си вид.

за инцидента на улица “Тю-
лен” 2 бил получен в 23.40 ч.
На място били изпратени два
автомобила на пожарната от
Созопол и два от службата в
Бургас. Огнеборците успели
да предотвратят разпростра-
няването на пламъците върху
съседни сгради.

Къщата е била обитавана
от две семейства от Добрич.
Загинали са възрастни мъж
на 77 години, жена на 81
години и 51-годишната им
дъщеря. Успял да се спаси от
огнената стихия е съпругът на
по-младата жена.

Вътрешният министър
Цветан Цветанов заяви, че за
случилото се имало съмне-
ния за умишлен палеж. Той
стига до извода, че ако това
било така, то трябва да
търсят извършителите. Спо-
ред описанието на мъжа,
който бил в къщата, огънят
тръгнал от вратата, той из-
лязъл, а жената, с която жи-
веел, се върнала за родите-
лите, защото са били труд-
ноподвижни.

Жителите на Созопол са
категорични, че пожарът не
е единственият умишлен, а
става дума за серия от пале-

жи. Те напомниха, че в рам-
ките на два месеца са изго-
рели още две къщи в Стария
Созопол, а преди две седми-
ци - и Вятърната мелница. Со-
зополчани говорят, че причи-
ната за палежа е по-скоро в
неизяснени имуществени от-
ношения. В тази къща са
били настанени навремето
поземлената комисия и част

от общинската земеделска
служба. Долният етаж е нео-
битаем и е превърнат в нещо
като склад. Семейството е
обитавало втория етаж под
наем.

Изгорялата къща е собст-
веност на дружеството “Дарик
имоти България” АД. Преди
време е имало опит за палеж
на същата сграда, разказа

изпълнителният директор на
фирмата Денислав Йонов.
“Преди две години имаше
опит да се запали входната
врата. Тогава пожарът за ща-
стие не се разгоря, къщата
беше необитаема. Подадох-
ме жалба в полицията, но
преписката беше прекратена
поради липса на извърши-
тел”, допълни Йонов.

рещу орязването на компенсаци-
ите за затварянето на АЕЦ “Коз-
лодуй” възрази българският ев-
родепутат от левицата ИвайлоС

Читател на ДУМА изпрати писмо до глав-
ния прокурор с искане за проверка на Евро-
пейския институт “Помак” в Смолян. Доц. д-р
Евгений Генев,  бивш ръководител на Катед-
рата по педиатрия и медицинска генетика при
Медицинския университет в Пловдив, се по-
зовава на статия от в. ДУМА от 14 ноември, в
която колегата Тодор Коруев сигнализира за
“антибългарска провокация и антидържавна
дейност”, провеждани от новосформирания
институт. Ганев също приема дейността на
“Помак” като откровено престъпление и
подсъдно деяние” и настоява прокуратурата
да не остава “със запушени уши и затворени
очи какво се твори в Родопите от т.нар. Евро-
пейски институт “Помак” в Смолян”. Той при-
зовава главният прокурор да разпореди
извършването на проверка по сигнала за
дейността на института.

Варненски съдия по вписвания-
та се жалва, че е дискриминиран
по признак пол и заради здраво-
словното му състояние, а разлика-
та между неговата и на колежките
му от Районния съд във Варна е в
пъти. Този казус ще се разглежда
на едно от заседанията през ид-
ната седмица в КЗД. Друго ще ра-
зисква преписка по жалба на ар-
тист от Държавната опера в Плов-
див за дискриминация на работно-
то място и унизително отношение
на директора към него. Бил прину-
ден да участва в роля на магарен-
цето Йори от детска постановка,
играна по училищата от хористи,
заради което се разболял. Жалбо-
подателят твърди също, че били

Калфин настоя пред ЕП за цялата
компенсация за АЕЦ „Козлодуй”

Калфин. Пред Комисията по бюджети в
ЕП по обсъждания нов регламент за
компенсациите за “Козлодуй” и атомни-
те централи “Игналина” “Бохунице” той
подчерта, че допълнителното намаля-
ване на средствата може да има нега-
тивни последствия.

Недостигът на средства за извежда-
не от експлоатация на четирите затво-
рени реактора на АЕЦ “Козлодуй” ще
породи рискове за безопасността на ра-
ботите по демонтажа им, предупреди
Калфин. Призивът му за запазване на
предвидените компенсации идва след
като председателят на Съвета на ЕС

Херман ван Ромпой предложи едва 185
млн. евро компенсации за “Козлодуй”
за периода 2014-2020 г., което е едва
41% от поисканите от България 450
млн. евро.

Калфин възрази и срещу приключ-
ването на европейската помощ през
2020 г. Той изтъкна, че е предвидено
окончателното извеждане от експлоа-
тация да завърши през 2030 г. Евроде-
путатът призова ЕП да не оставя Бълга-
рия 10 г. да се справя сама с последи-
ците от предсрочното затваряне на
мощностите.

Българският евродепутат беше под-
крепен и от словашкия си колега Петер
Щастни, който каза, че и Словакия няма
да успее да приключи извеждането от
експлоатация до 2020 г.

Делегация от ЕП ще посети догоди-
на АЕЦ “Козлодуй” и АЕЦ “Бохунице”,
за да провери на място как върви из-
веждането от експлоатация и ефектив-
но ли се разходват европейските сред-
ства. България има да получава още
един транш от помощта от ЕС за 2007-
2013 г., която възлиза общо на 867,8
млн. евро.

Новият регламент на ЕС за компен-
сациите за предсрочно затворените 8
блока в трите атомни централи, който
се обсъжда в момента в ЕП, предвижда
забрана за използването на европей-
ските средства за компенсиране на за-
губите от затварянето на блоковете и
за повишаване на енергийната ефек-
тивност. Сумите трябва да се използват
само за извеждане от експлоатация.

Читател на ДУМА
сигнализира
прокуратурата за
институт „Помак”

НАД 10 КГ ХЕРОИН
ОТКРИХА НА
ГКПП - ЛЕСОВО

10,816 кг хероин в 21 пакета, укрити
в тайници на лека кола с българска ре-
гистрация, заловиха на митнически пункт
Лесово. Досъдебното производство по
случая е поето от БОП в Ямбол. Нарко-
тикът е открит при проверка на лек авто-
мобил с българска регистрация. Колата
“Рено Меган” е пътувала от Турция за
България. Реното управлявал 19-годиш-
ният български гражданин Н.Ш. с адрес-
на регистрация в област Силистра. Мит-
ничарите подложили колата на щателна
проверка и открили 21 пакета с прахо-
образно вещество, укрити в специално
пригодени тайници на различни места
по купето и таблото. Направеният на мя-
сто полеви наркотест установил, че това
е хероин с високо качество. Всички паке-
ти са били обвити в светлоотразително
фолио и поставени в двойни допълни-
телни опаковки, с цел да не бъдат засе-
чени от рентгеновата апаратура. Авто-
мобилът и пътниците са задържани.

Тормозът на работното място -
водещ проблем в Комисията
за защита от дискриминация
Аида ОВАНЕС раздадени бонуси в края на годи-

ната, а артистите солисти били още-
тени.

Жалба за психически тормоз и
за обсъждане пред студенти при-
надлежността му към една или дру-
га форма към службите за сигур-
ност е подал в КЗД преподавател в
Софийския университет. Жалбата е
срещу членовете на общото събра-
ние на факултета, в който препода-
ва. Отношението към него се е про-
менило след публикуване на све-
дения за неговото сътрудничество
към ДС. С решение на факултетния
съвет жалбоподателят и други пре-
подаватели с разкрити досиета се
лишават от възможността да участ-
ват в научно ръководство на маги-
страти и докторанти и в изпитни
комисии.
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о повод забраната на ловуването на кафява
мечка премиерът Бойко Борисов успя да изчис-
ли, че мечките тичат с 56-57 км в час. Борисов
достигна до заключението, че от мечка няма

Бойко Борисов изчисли
скоростта на мечките

ППППП

Снимки Петър ГЕОРГИЕВ

Бойко Борисов в типичния си изглед,
когато мисли за нещо важно

скриване, нито можеш да се качиш на високо, нито да
избягаш. За изводите на министър-председателя стана
ясно от изнесената вчера стенограма на заседанието на
Министерския съвет в сряда.

“Що се отнася до регулиране на популацията, за
тази година в резултат на мониторинга бяха издадени
16 разрешителни, тоест - в началото на годината в
резултат на събиране на междуведомствената комисия,
са 16 разрешителни. Доколкото си спомням, до момента
е реализиран само един брой. Тоест, няма никакъв про-
блем в тези текстове, които внасяме”, опитва се да се
самопохвали министърката на екологията Нона Карад-
жова. Тук Бойко Борисов заявява, че я аплодирал, защо-
то много обичал животните. Това даже го кара да изпад-
не в литературни мисли: “Това нашите гори да са пълни
с мечки, вълци, лисици, елени, сърни, глигани - това е
прекрасно, това е жива природа”, коментира премиерът.

Любовта на министър-председателя към живтоните
пролича и в четвтъртък вечерта. След поредния мач на
отбора му “Витоша” Бистрица, известен като “Бистриш-
ките тигри” изгледан едва от 150 човека, играчите на
премиера се почерпиха с печено теле.

амо един кандидат
подаде оферта за
безплатната конце-
сия на Западния
парк в София. Това

о инициатива на Центъра
за защита на правата в
здравеопазването се съз-
даде европейска мрежа от

Само един поиска
безплатната концесия
на Западния парк

С

Офшорка и фирма, доставчик на мазут
за „Марица изток 2”, ще стопанисват 500 декара

стана ясно вчера при отваря-
нето на офертите. Предложе-
нието е на консорциум между
българската “Нелко 22” и ре-
гистрираната на Вержинските
острови “Ем Ти Роуз Корпо-
рейшън”. Предстои комисията
да разгледа офертата, преди
да вземе окончателно реше-
ние.

ДУМА припомня, че Сто-
личната община удължи с бли-
зо два месеца срока за пода-
ване на документи, след като
първата процедура се прова-
ли. Надеждата на общинарите

беше в новото наддаване да
се включат повече кандидати.

При първия опит “Нелко 22”
участва самостоятелно, но
офертата не беше приета за
разглеждане заради триминут-
ното закъснение и подаването
й след края на срока в 17 часа
на 17 септември. Този път
българският търговец на горива
участва заедно с офшорката.

Така наречената предста-
вителна част на Западния
парк от 500 декара се дава без
такса срещу минимално вложе-
ние от 2,7 млн. лв. през първи-
те три години. Концесионният
срок е 25 години.

Идеята на общината е
бъдещият инвеститор да
възстанови парка, като изгра-

ди атракциони, така че да ста-
не нещо като столичен Дисни-
ленд. Достъпът до парка тряб-
ва да остане безплатен, както
и изградените от инвеститора
детски площадки и спортни
обекти. Освен това концесио-
нерът има задължение да по-
чиства парка и да извършва
санитарна сеч.

Основната дейност на дру-
жеството “Нелко 22” е търго-
вия на едро с различни стоки.
Оборотът на компанията за
2011 г. е бил 2.1 млн. лв., като
дружеството приключва с пе-
чалба от 4591 лв., сочи финан-
совият му отчет.

Година по-рано “Нелко 22”
има приходи от търговия със
стоки и услуги за над 7.4 млн.

лв., но приключва 2010 г. на
загуба от 944 хил. лв., показва
финансовият му отчет. Почти
целият му приход идва от до-
ставката на мазут за “ТЕЦ
Марица изток 2”, показва
справка в регистъра на обще-
ствените поръчки.

При приемането на конце-
сията през май тази година от
текста й отпаднаха няколко
скандални идеи. Една от тях
задължаваше общината да
изкупи трайните постройки
след изтичането на 25-годиш-
ната концесия. Така на прак-
тика тя се задължаваше да
плати инвестициите накуп след
четвърт век. Обезсмисляше се
и отдаването на парка без
концесионна такса.

ротестиращите бивши
работници от “Градски
транспорт” - Пловдив
пренесоха мирния сиП

ПРОТЕСТИРАЩИТЕ
В ПЛОВДИВ СЕ
ПРЕМЕСТИХА
ПРЕД ОБЩИНАТА

протест пред общината вче-
ра. Те настояха за спешна
среща с кмета Иван Тотев, тъй
като четиридневният протест
пред фирмата приключи без
резултат.

Протестиращите оформиха
подписка, която ще внесат
във фирмата и в общината.
Хората искат да бъде прекра-
тен договорът на общината с
дружеството. Оттам обаче от-
ново отказаха да се срещнат
с протестиращите.

Представители на КТ
“Подкрепа” коментираха, че
около 70 дела са заведени
досега от работници на “Град-
ски транспорт” срещу собст-
веника на фирмата Ангел
Батаклиев с претенции за
изплащане на дължимите ра-
ботни заплати. В случай че
фирмата фалира, хората ще
искат дължимото им от гаран-
ционен фонд, за който преми-
ерът говореше.

ЛЕЧКОВ
ОБЖАЛВА
3-ГОДИШНА
ПРИСЪДА

Бившият градоначал-
ник на Сливен Йордан
Лечков обжалва 3-годиш-
ната си условна присъда
в Апелативния съд в Плов-
див. Делото е насрочено
за 27 ноември. Първата
инстанция в Стара Загора
призна известния футбо-
лист от миналото за вино-
вен в това, че е превишил
правата си и ощетил
държавата с 14 642 лв.
Магистратите постановиха
още той да не заема
отговорни длъжности в
общинската и държавната
администрация в продъл-
жение на 3 г. На 19 февру-
ари 2010 г. като кмет на
Сливен Лечков издал
заповед да се почистят
деретата около село Топол-
чане и още две села, като
се разпоредил изпълните-
лят “Екоседимент” - София
да изнесе инертните мате-
риали за своя сметка.
Според прокуратурата по
този начин фирмата се е
облагодетелствала със
7321 куб/м камъни. Отдел-
но и държавното дружест-
во “Напоителни системи” е
понесло щети за 3882 лв.

ПО БЪЛГАРСКА ИНИЦИАТИВА
СЪЗДАВАТ ЕВРОПЕЙСКА МРЕЖА
ЗА ИНФОРМИРАНО СЪГЛАСИЕ

Аида ОВАНЕС

П
организации, чиято цел е при-
емане на еднакви правила за да-
ване и получаване на информи-
рано съгласие във всички страни
членки на Европейския съюз.
Участници в новосъздадената
мрежа са неправителствени ор-
ганизации от България, Румъния,
Португалия, Чехия, Кипър, Мал-
та, Белгия, Полша, Латвия и
Гърция, научи ДУМА от ЦЗПЗ.

Правото на информирано
съгласие е едно от най-важните
правата на пациента, което може
да има сериозни етични и прав-
ни последици. Сега всяка страна
членка е уредила по свой начин
тези права, което създава пред-
поставки за възникване на сери-
озни проблеми за пациентите,
породени от непознаване или
неразбиране на различните раз-
поредби.

Въпросът става особено акту-

ален с оглед предстоящото вли-
зане в сила на Директива 2011/
24/ЕС, с която значително се раз-
ширяват възможностите за лече-
ние на граждани на една страна
членка в друга.

От името на всички 10 органи-
зации ЦЗПЗ изпрати в сряда про-
ектно предложение до Еврокоми-
сията. Проектът предвижда про-
веждането на общоевропейска
дискусия по всички аспекти на
информираното съгласие, в това
число при хирургични интервен-
ции, при недееспособност, при
трансплантации, при предварите-
лен отказ от реанимация и др.
Предвидени са онлайн дискусии
и четири конференции, на две от
които домакин ще бъде България.

Създаден е научен комитет от
представители на всички органи-
зации, който да обобщи резулта-
тите от проведените обсъждания
и да изготви конкретно предло-
жение за общи правила, което
да бъде изпратено в Еврокоми-
сията, Европарламента и прави-
телствата на всички държави
членки на съюза.

Подранила коледна украса необичайно съжителства с
разцъфнали дървета в центъра на Благоевград.

Дивите кестени цъфнаха за втори път тази година

Поради “амбициозната
инвестиционна програ-
ма на ЧЕЗ за подобря-
ване на услугите за

ЧЕЗ предупреждава
за прекъсвания
в електро-
захранването

своите клиенти” компанията
съобщава за предстоящи
прекъсвания в електроза-
хранването от 19 до 23 но-
ември 2012 г. Всеки ден се
извършват дейности, свърза-
ни с изнасяне или рецикли-
ране на eлектрически табла,
ремонт на съоръжения по
електрическите мрежи сред-
но и ниско напрежение, при-
съединяване на клиенти, ка-
стрене, профилактика на тра-
фопостове и др., съобщават
от ЧЕЗ. За успешната реали-
зация на тези мерки се нала-
гали кратковременни прекъ-
свания на електрозахранва-
нето. За повече информация
- денонощната телефонна ли-
ния 0700 10 010 на цената
на един градски разговор, от
всяка точка на България или
на www.cez-rp.bg.
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рия ще доведат до серио-
зен ръст на социалните
разходи на държавата с
още около 2,3% от нивото
на БВП, смята Питър Ха-
ролд, регионален дирек-
тор на Световната банка
за Централна и Източна
Европа и балтийските
държави.

Той представи данни
за икономиката на ЕС, и в
частност на България, на
конференцията “Златният
растеж на България”. Све-

Майките и ромите са
трудовият ни резерв
Застаряващото население и намаляване на работната
сила задълбочават кризата според Световната банка

товната банка смята, че
трябва да има задълбоча-
ване на политиките за сти-
мулиране на най-младите
и по-възрастните хора ак-
тивно да участват на па-
зара на труда, за да бъде
постигната 75% заетост
към 2020 г.

Докато работоспособ-
ната сила в по-богатите
европейски държави и
най-вече в Северна Аме-
рика се увеличава, в
България тя рязко нама-
лява и се очаква след 50
години да се свие с 45 на
сто, са пресметнали от
Световната банка.

Изчисленията на бан-

ката показват, че за да се
поддържат темповете на
сближаване на България
с останалите членки на
ЕС, ще е необходим сред-
ногодишен ръст на произ-
водителността на труда от
порядъка на 5,5 на сто.
През последните 10 годи-
ни производителността на
труда у нас расте с темпо-
ве 2,5-4 на сто, а в “Стара
Европа” (ЕС - 15) с 1,5 на
сто, посочиха от Светов-
ната банка. В последните
няколко години произво-
дителността на труда в
България се повишава и
чрез спад в заетостта, то-
ест с по-малко заети по-

стигаме по-добри резулта-
ти, посочиха от Световна-
та банка.

Според министъра на
финансите Симеон Дян-
ков основните проблеми
пред България са три - на
първо място ниските дохо-
ди на хората, следвани от
демографската криза и
енергийната независи-
мост на страната. Той за-
яви още, че влизането в
ЕС е създало големи
очаквания за доходите.

Майките, които гледат
децата си у дома, също са
ресурс, който може да се
използва. Държавата е
направила изчисления, че

ако се построят 120 дет-
ски градини в 10-12 гра-
да, майките ще могат да
се върнат на работа по-
рано от крайния срок на
платеното майчинство,
посочи Дянков. От Светов-
ната банка информираха,

че през 2050 г. всеки пети,
който излиза на трудовия
пазар в България, ще е от
ромски произход. Държа-
вата може да направи
много, за да станат тези
хора продуктивни, посочи-
ха от банката.

З
астаряващото
население и
намаляването
на работната
сила в Бълга-

Цените на имотите в България падат главоломно. Сега може-
те да си купите апартамент на цени като тези по време на
комунизма или поне преди 10-15 години, обявиха брокери.
Непрекъснато падащите цени изненадаха дори строителите, но
пък зарадваха клиентите.

Поевтиняването започна малко след като стартира кризата
през 2009 г., но през последните месеци е направо шокиращо.
Апартаменти на пазара бол, кой от кой по-евтин, само пари да
имаш. Сега в сносен квартал на София може да си купиш апар-
тамент 100 квадрата срещу 60 000 евро. За тази сума обаче
може да се сдобиеш и с апартамент в Тунис. Стигнахме ги
африканците по цени, шегуват се от бранша.

Експертите са категорични, че в момента в столицата, дори в
скъпите квартали, може да се купи жилище изгодно. Средните
цени на квадратен метър паднаха до 600 евро, сочи проучване на
“Всеки ден”. Много рядко вече се намират жилища за по 1000 евро
на кв./м. Офертите на имотните сайтове преливат, а жилищата за
продажба се множат всеки изминал ден. В луксозния квартал
“Лозенец” на входа на “Южния парк” може да се купи апартамент
90 квадрата за 60 000 евро. Това прави 660 евро на кв. метър. По
време на строителния бум цените в квартала бяха двойни.

Жилища за продажба има в изобилие в цяла София, призна-
ват брокерите. Желаещите да купуват обаче били много малко.
Въпреки това суперниските цени напоследък ще накарат много
хора да се замислят и да инвестират в имоти, защото в момента
е много изгодно, допълниха те.

България е на 49-о място от 141 държави в
класация на Форбс на най-атрактивните иконо-
мики от гледна точка на бизнес средата. В таз-
годишната класация страната ни изпреварва
Румъния, като се нарежда между Саудитска
Арабия и Грузия. Близо до България, съответно
на 46-о и 47-мо място, са поставени Унгария и
Хърватия. Турция е 52-ра, а Румъния е чак на
60-о място от 141 държави в класацията.

Forbes съпоставя 11 критерия - свобода на
търговията, монетарна свобода, права на соб-
ственост, иновации, технологии, бюрокрация,
защита на инвеститорите, корупция, лична сво-
бода, данъчно бреме и производителност на
пазара.

Тази година на първо място е Нова Зелан-
дия, следвана от Дания, Хонконг, Сингапур, Ка-
нада, Ирландия, Швеция, Норвегия, Финландия,
Великобритания. САЩ заемат 12-о място, а
Франция и Германия са съответно на 20-о и 21-
во място. Най-добре класираните страни от Цен-
трална и Източна Европа са Естония (22-ро мя-
сто) и Словения (23-то място), които са по-ат-
рактивни от Австрия (26-о място). Полша е на
38-мо място. Последните пет държави в класа-
цията са Камерун, Венецуела, Зимбабве, Чад и
Гвинея.

Лукойл отново намали це-
ните на горивата. Както и в
края на миналата седмица,
компанията свали цените на
дизела и бензина на едро и
дребно. Този път поевтинява-
нето е по-малко.

В бензиностанциите от мре-
жата на Лукойл обикновеният
бензин А95 вече се продава
за 2.48 лв. за литър, или с 5 ст.
по-евтино. С толкова намалява
и цената на високооктановия
A98, която вече е 2.64 лв. за
литър на дребно. Дизелът по-
евтинява също с 5 ст, до 2.49

Tаксите, събирани от орга-
ните по поземлена собстве-
ност, ще бъдат увеличени от
началото на следващата годи-
на, предаде fermer.bg. За из-
даване на препис от решение
на поземлената комисия или
на общинската служба по зе-
меделие таксите нарастват с
50%: за един имот таксата ста-
ва 3 лв.; от 2 до 4 имота - 4 лв.;
над 4 имота - 5 лв.

От 1 лв. на 2 лв. се увелича-
ва таксата за заверяване на
издадена скица на имот и/или
копие от картата на масивите
за ползване, както и други
заверки на документи. За из-
даване на копие от карта на
парцела, направено върху фо-
точувствителна хартия, цената
вече ще бъде 17 лв., вместо 9
лв., както е в момента.

От 5 лв. на 10 лв. нараства

огодина се очаква ръст от 27% на инвести-
циите в промишлеността спрямо 2012 г.
Това сочат данните на НСИ от анкета, про-
ведена сред промишлените предприятия
през октомври.

В същото време предприемачите про-
гнозират увеличение от 4,3% на инвести-
циите през тази година спрямо 2011 г.

Най-голям дял в очакваните инвести-
ции през 2012 г. имат енергетичните и
свързаните с водата отрасли (43,2%),
следвани от отраслите, произвеждащи
стоки за междинно потребление (30,4%),
и отраслите, произвеждащи недълготрай-
ни потребителски стоки (17%).

По отношение на инвестициите през
2013 г. с най-голям дял се очаква да бъдат
тези за механизация или автоматизация
на съществуващи производствени проце-
си и за въвеждане на нови производстве-
ни технологии - 44,2% от общия обем на
инвестициите в промишлеността.

На второ място с дял от 25,6% са пред-
видените инвестиции за увеличаване на
производствения капацитет, следвани от
тези за заместване на износеното оборуд-
ване - с 20,4%, и за опазване на околната
среда, мерки за сигурност и други - с 9,8%.

Цените на апартаментите
рухнаха

ОТ НОВА ГОДИНА
ПОСКЪПВАТ ТАКСИТЕ
ЗА ПОЗЕМЛЕНИ УСЛУГИ

таксата за издаване на удос-
товерение за идентичност на
имота, с което се потвържда-
ва, че парцелът има уникален
код в дадено землище. Пови-
шава се цената и на писмена-
та справка за налична инфор-
мация от регистъра на собст-
вениците. В момента до 6 имо-
та цената е 1,50 лв., увелича-
ва се на 2 лв. До 15 имота та-
рифата става от 2 лв. на 4 лв.

Въвеждат се и две нови
такси от по 10 лв. за справка
за нивите от имотния регистър,
както и за издаване на друго
удостоверение. С по 1 лев се
увеличават таксите за изработ-
ване на скица-проект за делба
(8 лв.), за земеделски терито-
рии (10 лв. на точка), за горски
територии (13 лв. на всяка точ-
ка). С 3 лв. е намалена таксата
за заверяване на оценки на зе-

м е д е л с к и
земи - от 8 лв.
на 5 лв.

Приходите
от таксите
постъпват в
бюджета на
Министерство-
то на земеде-
лието и храни-
те и не водят
пряко или кос-
вено до въз-
действие вър-
ху държавния
бюджет.

Парното поевтинява със 7%. Това ще се слу-
чи, ако газът падне с 10%. При 10-процентно
намаление в цената на газа би трябвало “топ-
лото” да поевтинее със 7%. Това обаче е “чисто
хипотетично”, каза вчера директорът на “Бул-
гаргаз” Димитър Гогов. Той обаче е категори-
чен, че спад в цените на газа и парното ще
има. Поне с 5-7% ще падне цената на горивото
за крайния потребител след постигнатите спо-
разумения с “Газпром”, каза още Гогов. Най-
силен ще бъде ефектът от намалението на газа
за индустриалните предприятия, които са осно-
вен потребител на природен газ в България.

Директорът на “Булгаргаз” обясни още: “Ис-
кам да разсея точно тази заблуда, че става

въпрос за отстъпка”, имайки предвид намале-
нието от 20% по договора с “Газпром”. Става
въпрос за договаряне на едни условия, които
ще доведат до по-ниско заплащане на при-
родния газ, който закупуваме от Русия”.

България и Русия подписаха в четвъртък в
Министерския съвет нов газов договор. Бе опо-
вестено, че него няма посредници и България
ще получава газ директно от “Газпром”.
Продължителността на новия контракт е 10
години. Същевременно вчера парламентарна-
та група на Коалиция за България излезе с
декларация, в която се казва, че хвалбите на
правителството по подписаното за цената на
газа и “Южен поток” са безпочвени.

лв. за литър.
Ако погледнем

изменението на
цените на годиш-
на база, се вижда
слабо поскъпва-
не, което отгова-
ря на промяната
на стойността на
еврото спрямо американския
долар.

На 16 ноември 2011 г. це-
ната на масовия бензин А95H
се движеше около 2.31 лв. за
литър, а А98 се продаваше на
дребно за 2.40 лв. за литър.

Цената на дизела почти не се
е променила за последните 12
месеца. В същото време инфла-
цията в страната към края на
октомври е 4.4%, или реално-
то поскъпване на обикновения
бензин за година е около 3%.

ЧАКАТ 27% РЪСТ
НА ИНВЕСТИЦИИТЕ В
ПРОМИШЛЕНОСТТА
ДОГОДИНА

ФОРБС НАРЕДИ
БЪЛГАРИЯ НА 49-О
МЯСТО ПО
АТРАКТИВНОСТ
НА ИКОНОМИКАТА

Д

Лукойл свали с още 5 ст.
от цените на дизела и бензина
Лукойл свали с още 5 ст.
от цените на дизела и бензина
Лукойл свали с още 5 ст.
от цените на дизела и бензина
Лукойл свали с още 5 ст.
от цените на дизела и бензина
Лукойл свали с още 5 ст.
от цените на дизела и бензина

Гогов прогнозира до 7% по-евтино парноГогов прогнозира до 7% по-евтино парноГогов прогнозира до 7% по-евтино парноГогов прогнозира до 7% по-евтино парноГогов прогнозира до 7% по-евтино парно
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ни доходи. В момента над 70% от ра-
ботещите хора по света не разполагат
с осигурителен план, в случай че оста-
нат без работа. Това показва анализ
на Международната организация по
труда (MOT) върху осигурителните си-
стеми на 198 държави в целия свят.

По-малко от половината от анали-
зираните държави подпомагат по ня-
какъв начин хората, които са изпадна-
ли от пазара на труда след съкраще-
ния. Осигурителни схеми има в 72 стра-
ни, като повечето от тях са държави
със среден и висок доход на населе-
нието. Такива планове има предимно в
Европа и Северна Америка, където

86% от безработните
оставени без помощ

МОТ:

Само 16 държави в света осигуряват финансова подкрепа
на младите хора, които все още нямат трудов стаж

По време на благотворителна проява движението “Оку-
пирай Уолстрийт” събра повече от 250 000 долара за
силно задлъжнели граждани, пише германският в. “Вест-
дойче цайтунг”. Парите трябва да бъдат използвани, за
да се покрият медицински сметки и такси от престой в
болница за граждани на САЩ, които не са били осигуре-
ни с достатъчно средства.

Тъй като тези дългове са били натрупвани от дълго
време и кредитните организации вече не очакват да
получат парите си обратно, 250 000 долара могат да
бъдат закупени дългове на стойност около 5 милиона
долара, и след това да бъдат опростени.

В събитието за събиране на средства, което се прове-
де в Ню Йорк, взеха участие музикални групи и комици.

Гърция днес е в процес
на изплащане на дълг в раз-
мер на 5 млрд. евро, преда-
ва АФП. Страната ще покрие
краткосрочните държавни
облигации със средства, ко-
ито е събрала тази седмица
от друга продажба на обли-
гации.

“Изплащането се осъще-
ствява без проблеми. Необ-
ходимите пари за това са на-

Броят на бездомниците в
Брюксел се е увеличил де-
сетократно в последните
осем години, съобщи медий-
ната група Ер Те Ел. Сред
тях има най-различни хора -
самотни мъже, самотни
жени, но и цели семейства с
деца. Според съдържатели-
те на центъра за временно
настаняване на бездомници
положението постоянно се
влошава и е свързано с на-
растващата бедност.

През тази зима центърът
за временен подслон на
хора без дом в града ще
разполага с 400 места, но
се очаква те да не бъдат
достатъчни. Този център

ешаващата среща на финансовите министри от
еврозоната идната седмица ще бъде ключова за
“изправянето на Гърция на крака”, заяви ръково-
дителят на МВФ Кристин Лагард. “Това е въпрос
на усилена работа... Целта е Гърция да може да
се възстанови, да се изправи на краката си, да
възстанови достъпа си до пазарите, колкото е
възможно по-рано”, коментира Лагард.

около 80% от безработните получават
помощи.

На останалите континенти обаче хо-
рата с право на обезщетения са зна-
чително по-малко - между 10% в Аф-
рика и 40% в Латинска Америка. За
Близкия изток и Азия процентът е око-
ло 20.

В общия случай държавните схеми
за защита при безработица се базират
на социални осигуровки, както е и в
България с фонд “Безработица”. За
2011 г. разходите на фонда са 320 445
лв. в помощ на около 106,7 хил. съкра-
тени българи. Средният размер на
обезщетението за годината е 251,77
лв. на месец.

Делът на безработните без сигурни
доходи в света е толкова висок, защо-
то в него се включват и хората, които
не са се осигурявали достатъчно дълго,

за да придобият правото на обезщете-
ния за безработица, или пък изобщо
не са работили. В това отношение най-
тежко засегнати са младежите, които
са на пазара на труда отскоро, а при
съкращения обикновено са първи по
списък. Само 16 държави в света оси-
гуряват финансова помощ на младите
хора, които все още нямат трудов стаж.

Страните, които имат схеми за
обезщетения при безработица, могат
да реагират по-бързо на кризата и по
по-ефективен начин, отколкото държа-
ви без такива автоматични стабилиза-
тори, коментират от МОТ. Държави като
Германия и Австрия са добри примери
за това. Икономиките им се възстано-
вяват по-бързо, именно заради комби-
нацията от държавно обществено оси-
гуряване и схеми за социално подпо-
магане, се казва още в анализа.

П
овече от 34 млн. души, или
86% от общо 40 млн. съкра-
тени в кризата не получават
обезщетения за безработи-
ца и нямат постоянни месеч-

Атина изплаща дълг на
стойност 5 млрд. евро

лице”, съобщават от гръцката
агенция по дълговете, като не
конкретизират кога ще бъде
приключен процесът.

Изправена пред финансов
недостиг, след  забавянето на
вноската от заема от МВФ и
ЕС, Гърция събра необходи-
мите пари по-рано тази сед-
мица, като продаде тримесеч-
ни и едномесечни кратко-
срочни държавни облигации.

ЩЕ СЕ ИЗПРАВИ ЛИ
ГЪРЦИЯ НА КРАКА?

РРРРР

Бездомниците в Брюксел
се увеличават

приема хора след предвари-
телно записване, а потърси-
лите съдействие получават
легло в стаи за десетина
души, достъп до баня и хра-
на. През 2004 г. центърът е
разполагал с бюджет от 92
000 евро, а днес разходите
нарастват до един милион
евро. За първи път през тази
година центърът отвори вра-
ти още в средата на ноем-
ври и ще работи до края на
март. Целта е да се оказва
съдействие на бездомници-
те в предстоящите студове.
В национален мащаб в Бел-
гия са подготвени още 300
места за прием на хора,
останали без покрив.

„ОКУПИРАЙ УОЛСТРИЙТ”
СЪБИРА ПАРИ
ЗА ДЛЪЖНИЦИ

„ОКУПИРАЙ УОЛСТРИЙТ”
СЪБИРА ПАРИ
ЗА ДЛЪЖНИЦИ

„ОКУПИРАЙ УОЛСТРИЙТ”
СЪБИРА ПАРИ
ЗА ДЛЪЖНИЦИ

„ОКУПИРАЙ УОЛСТРИЙТ”
СЪБИРА ПАРИ
ЗА ДЛЪЖНИЦИ

„ОКУПИРАЙ УОЛСТРИЙТ”
СЪБИРА ПАРИ
ЗА ДЛЪЖНИЦИ

Три палестински деца на възраст 10,
14 и 16 години загинаха при въздушен
удар на израелските ВВС срещу кола
в Беит Ханоун. “През нощта имаше
130 нападения”, каза говорителят на
министерството на вътрешните
работи на “Хамас” Ислам Шахуан. Той
допълни, че “няколко десетки от тях
са били извършени в малките
сутрешни часове”. Според очевидци
няколко тренировъчни лагера,
използвани от палестински
въоръжени групи, били унищожени
при последните израелски удари

Снимки БГНЕС

Премиерът на Япония Йошихико Нода
официалнo обяви решението си да

разпусне ключовата долна камара на
парламента и да назначи предсрочни

всеобщи избори. Те ще се проведат на
16 декември, а избирателната кампания

ще започне на 4 декември. Решението
бе подкрепено на извънредно заседание

на кабинета на правителството

Меркел се срещна
с Путин

Германският канцлер Ангела
Меркел се срещна в Москва с
руския президент Владимир Пу-
тин, за да обсъдят състоянието
на демокрацията в Русия. Мер-
кел настоява за повече права и
свободи за руските граждани в
момент, когато двете страни
се опитват да загладят напре-
жението след критиките в Бер-
лин по тази тема. И все пак
руско-германското икономическо
сътрудничество бе централна-
та тема на разговорите.

Смъртна присъда
за богохулство
в Пакистан

Съд в Пакистан издаде
смъртна присъда на Хазрат Али
Шах, който бе обвинен в богохул-
ство. Представител на полиция-
та заяви, че 25-годишният Шах
е бил арестуван през март 2011
г. за обидни думи към мюсюлман-
ския пророк Мохамед. Това е
първият случай на налагане на
такава сурова присъда в стра-
ната след тази на Асиа Биби от
2010 година.

Кървава касапница
в Конго

Най-малко 113 души от бун-
товническото движение М23
загинаха при кървава схватка с
подразделения на конгоанската
армия. Армейски източници за-
явиха, че част от загиналите
бунтовници са били облечени в
униформи на въоръжените сили
на съседна Руанда.

Изтребител се разби
във Флорида

Изтребител Ф-22 “Раптър” на
ВВС на САЩ се разби в щата
Флорида, съобщи говорител на
авиобазата Тайндъл. Самолетът
паднал близо до магистрала не-
далеч от базата. Пилотът успял
да катапултира и е невредим.
Никой на земята не е пострадал.
Ф-22 “Раптър” е най-скъпостру-
ващият изтребител в света.

Трус близо до Токио

В петък на крайбрежието на
префектура Тиба, недалеч от
столицата на Япония Токио, е
регистрирано земетресение със
сила 5,5 бала. Огнището на земе-
тресението е на дълбочина 20
км. в Тихия океан. Заплаха от
цунами няма, информации за
жертви и разрушения не са по-
лучавани.
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З

ившите хърватски ге-
нерали Анте Готовина
и Младен Маркач, смя-
тани в страната си за
герои на независимост-

Законопроект за химическа кастрация на
педофилите е внесен в парламента на Кир-
гизстан, заяви депутатът Дастан Бекешев,
цитиран от РИА “Новости”.

“Ние сме представили проектозакон в
парламента във връзка с растежа на сексу-
алните престъпления срещу деца. Смятам,
че такива престъпници трябва да бъдат на-
казвани по жесток начин, за да нямат
възможност да извършват подобни деяния”,
изтъкна той. Според главния прокурор на
Киргизстан Аида Саляновий в републиката
има увеличeние на случаите на насилие над
деца. През 2010 г. в 5,5-милионната репуб-
лика е имало 75 случая на насилие над
деца, а през първите 9 месеца за 2012 г. са
извършени 116. Възрастта на жертвите в
повечето случаи не надвишава 10 години.

Влак прегази шествие на ветерани от арми-
ята на САЩ на прелез в американския щат
Тексас. Четирима са загинали, 17 са ранени.
Инцидентът е станал в околностите на град
Мидланд в 16.30 ч. местно време. Шествието
преминавало през железопътен прелез, насоч-
вайки се към мястото на тържественото меро-
приятие “Лов на герои”, което е трябвало да
започне с банкет и да приключи с лов на елени.

Киргизстан умува за
кастрация на педофили

ВЛАК СЕ БЛЪСНА
В ШЕСТВИЕ

Трибуналът
оправда
Готовина

Б

Войната беше кървава и справедлива,
а генералите ни - невинни,
обяви хърватският премиер

равдателната присъда на Чер-
мак и той се завърна в Хърватия.

Хиляди хора участваха в
четвъртък вечерта в меси и бде-
ния в подкрепа на Готовина и
Маркач в Хърватия, която ще се
присъедини към ЕС през юли
2013 г., след като изпълни едно
от наложените условия за при-
съединяването й, а именно
сътрудничеството с Трибунала в
Хага.

Анте Готовина беше аресту-
ван в луксозен хотел на Канар-
ските острови през декември
2005 г., след като се укриваше
четири години.

Хърватският премиер Зоран
Миланович на пресконференция
в Загреб коментира освободи-
телната присъда на Трибунала за
военни престъпления в Хага за
хърватските генерали Анте Гото-
вина и Младен Маркач. “Става
дума за двама невинни. Това оба-
че не означава, че войната не
беше тежка, кървава и справед-
лива. За онези, към които Хърва-
тия има грехове, дългът към спра-
ведливостта ще се изпълни. Това
не трябва да се забрави. Готови-
на и Маркач, благодарим ви, че
направихте толкова много за
Хърватия. Това трудно ще се
обясни на семействата”, заявил
Миланович.

Решението на Трибунала в
Хага за освобождаване на Гото-
вина и Маркач е скандално, ко-
ментира електронното издание
на сръбския вестник “Блиц”. Спо-
ред изданието съгласно решени-
ето на Трибунала операция
“Олуя” на хърватските сили за
сигурност не съществува.

“В документите на информа-
ционния център “Веритас” съще-
ствуват имената на 1960 загина-
ли и изчезнали сърби в рамките
на “Олуя”, от които 1205 цивилни
- 522 жени и 12 деца. В рамките
на “Олуя” от Република Сръбска
Крайна са изгонени 220 000
души”, коментира “Блиц”.

та, бяха оправдани от Трибунала
в Хага, който ги осъди на първа
инстанция на съответно 24 и 18
години затвор за престъпления
срещу човечеството и военни
престъпления.

“Апелативното отделение...
произнася оправдателна присъ-
да” и “нарежда незабавното ос-
вобождаване на Анте Готовина и
Младен Маркач”, заяви съдия
Теодор Мерон на открито засе-
дание в Хага, където се намира
централата на Трибунала.

Анте Готовина и Младен Мар-
кач, и двамата на 57 години, бяха
признати за виновни през април
2011 г. за убийства, жестоко от-
ношение и нечовешки действия
по време на войната в Хърватия
(1991-1995 г.) срещу сърби в ро-
дината им. Бившият генерал Го-
товина ръководеше операция
“Олуя” (Буря), която целеше от-
воюването на самопровъзгласи-
лата се република Сръбска
Крайна, един от последните
пунктове на съпротива, държани
от хърватските сърби през 1995
г. Официално операцията
продължава 4 дни и завършва с
унищожаването на Република
Сръбска Крайна. Тя ускори края
на войната в Хърватия. Според
съдиите от първоинстанционния
съд двамата са били част от
престъпен заговор, воден от бив-
шия хърватски президент Франьо
Туджман, според който сърбите
е трябвало да бъдат изгонени от
страната. Съдиите на във втора-
та инстанция обаче намериха, че
подобен заговор не е съществу-
вал.

Трети генерал, 62-годишният
Иван Чермак, също беше оправ-
дан по делото. Готовина и Мар-
кач обжалваха присъдата си, до-
като обвинението не обжалва оп-

Снимка БГНЕС

Протести обхванаха всички градове на Йордания. Протестиращите искат незабавно
отменяне на решението на правителството за повишение на цените на горивата.

Обстановката е напрегната във всички градове на Йордания. В Аман полицаите са
използвали сила за разпръсването на демонстранти в центъра на града, използвайки

сълзотворен газ. Арестувани са няколко души
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П
Проектът “Южен поток” е

съгласуван изцяло; има готовност
да започне изграждането на
бъдещия газопровод, съобщават
руските медии. Шефът на руския
газов гигант “Газпром” Алексей
Милер и Михаил Андонов -
изпълнителен директор на
Българския енергиен холдинг,
подписаха в София окончател-
ното инвестиционно решение за
проекта. Строежът ще започне
на 7 декември, посочва печатът.

“Документът, подписан с клю-
човата за проекта България, е
получен срещу съществена
отстъпка в цената на руския газ
за страната. “Газпром” склони да
даде на България една от най-
ниските цени за изнасяното го-
риво в стремеж да спаси сроко-
вете по проекта “Южен поток”,
обещани преди година на Вла-
димир Путин”, пише “Комерсант”.

Оттогава обаче цената на
газопровода нарасна на 16,6

рофесор Дмитрий Голберг спокойно може да
бъде записан в Книгата за рекорди на Гинес.
Той е бил първият чужденец, който в прочутия
Институт по материалознание в японския град
Цукуба става директор на научния център.

ìÃÂ‰ËˆËÌÒÍË ˆÂÌÚ˙î ≈ŒŒƒ Í˙Ï Ã¡¿À ì—˙·Ó ÕËÍÓÎÓ‚î -
œ‡Ì‡„˛Ë˘Â ÔÓÎÛ˜Ë Û‰ÓÒÚÓ‚ÂÂÌËÂ Á‡ ÓÚÍË‚‡ÌÂ Ì‡ Ò‚Óˇ
ÒÚÛÍÚÛ‡ ‚ „. —ÚÂÎ˜‡. ÀÂÌÚ‡Ú‡ Ì‡ ÃÂ‰ËˆËÌÒÍËˇ ˆÂÌÚ˙ ·Â
ÔÂˇÁ‡Ì‡ ÓÚ ÍÏÂÚ‡ Ì‡ Ó·˘ËÌ‡ —ÚÂÎ˜‡ »‚‡Ì ≈‚ÒÚ‡ÚËÂ‚, ÓÚ
‰ËÂÍÚÓ‡ Ì‡ –«Œ  ƒËÏËÚ˙ ≈‚ÎÓ„ËÂ‚ Ë ÓÚ ÛÔ‡‚ËÚÂÎˇ Ì‡
Ã¡¿À ì—˙·Ó ÕËÍÓÎÓ‚î ‰- Ã‡ˇ ¬Î‡ÈÍÓ‚‡.

ì«‡ Ì‡Ò Â ÓÒÓ·ÂÌÓ ‚‡ÊÌÓ, ˜Â Ì‡ ÊËÚÂÎËÚÂ Ì‡ Ó·˘ËÌ‡Ú‡
ÌˇÏ‡ ‰‡ ÒÂ Ì‡Î‡„‡ ‰‡ Ô˙ÚÛ‚‡Ú, Á‡ ‰‡ Ú˙ÒˇÚ ÒÔÂˆË‡ÎËÒÚË, ‡
˘Â Ë‰‚‡Ú Ì‡ ÏˇÒÚÓ ÚÛÍ. Õ‡ ıÓ‡Ú‡ ‰Ó ÏÓÏÂÌÚ‡ ·Â ÚÛ‰ÌÓ Ë
Ò‚˙Á‡ÌÓ Ò Â‰Ëˆ‡ ÌÂÛ‰Ó·ÒÚ‚‡ ‰‡ ·˙‰‡Ú ÔÂ„ÎÂ‰‡ÌË ÓÚ ÎÂÍ‡-
ÒÔÂˆË‡ÎËÒÚ. —Â„‡ ÌÓ‚ÓÓÚÍËÚËˇÚ ÃÂ‰ËˆËÌÒÍË ˆÂÌÚ˙ ‚ „.
—ÚÂÎ˜‡ ‡ÁÔÓÎ‡„‡ Ò Í‡·ËÌÂÚË ÔÓ ‚˙ÚÂ¯ÌË ·ÓÎÂÒÚË, ÌÂ‚Ó-
ÎÓ„Ëˇ, ‡ÍÛ¯ÂÒÚ‚Ó, „ËÌÂÍÓÎÓ„Ëˇ Ë ‰ÂÚÒÍË ·ÓÎÂÒÚË.  ‡·ËÌÂÚ˙Ú
ÔÓ ÙËÁËÓÚÂ‡ÔËˇ Ë Âı‡·ËÎËÚ‡ˆËˇ Ô˙Í ËÏ‡ ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚË Á‡
¯ËÓÍ ÒÔÂÍÚ˙ ÏÂ‰ËˆËÌÒÍË ÛÒÎÛ„Ë, ÏÂÊ‰Û ÍÓËÚÓ ÎÂ˜Â·ÂÌ Ë
ÍÓÁÏÂÚË˜ÂÌ Ï‡Ò‡Ê, Î‡ÁÂÚÂ‡ÔËˇ Ë ‰.î, Í‡Á‡ ÔË ÓÚÍË‚‡-
ÌÂÚÓ ÍÏÂÚ˙Ú »‚‡Ì ≈‚ÒÚ‡ÚËÂ‚. ¬ ÃÂ‰ËˆËÌÒÍËˇ ˆÂÌÚ˙ ˘Â ÒÂ
ËÁ‚˙¯‚‡Ú ÔÂ„ÎÂ‰Ë ÔÓ ÍÎËÌË˜ÌË Ô˙ÚÂÍË.

ÃÂ‰ËˆËÌÒÍËˇÚ ˆÂÌÚ˙ Â ‡ÁÔÓÎÓÊÂÌ ‚ ÓÚ‰ÂÎÂÌ ·ÎÓÍ ‚
Ò„‡‰‡Ú‡ Ì‡ √‡‰ÒÍ‡Ú‡ ÏËÌÂ‡ÎÌ‡ ·‡Ìˇ Ì‡ ÔÎÓ˘ ÓÚ 176 Í‚.Ï.
œÓÏÂ˘ÂÌËˇÚ‡ Ò‡ ËÁˆˇÎÓ ÂÏÓÌÚË‡ÌË, ÔÓ‰ÏÂÌÂÌË Ò‡ ÂÎ.ËÌ-
ÒÚ‡Î‡ˆËˇÚ‡ Ë ‚Ó‰ÓÔÓ‚Ó‰˙Ú. –ÂÏÓÌÚ˙Ú Â ËÁ‚˙¯ÂÌ ÓÚ ÒÎÛÊË-
ÚÂÎË Ì‡ Œ·˘ËÌÒÍÓÚÓ ÔÂ‰ÔËˇÚËÂ ¡ — Ë Œ».

¬ —ÚÂÎ˜‡ ·Â ÓÚÍËÚ ÙËÎË‡Î Ì‡
ìÃÂ‰ËˆËÌÒÍË ̂ ÂÌÚ˙î - œ‡Ì‡„˛Ë˘Â

Може ли сламката да
счупи гърба на камилата?

Руските медии за
новите договори
с „Газпром”

млрд. евро, а с оглед необходи-
мото за проекта разширяване
на руската газоснабдителна си-
стема може да достигне 27 ми-
лиарда евро, твърди вестникът.
Проектът бързо поскъпва.
Същевременно “Газпром” не
крие, че всички оценки са пред-
варителни, а окончателната
стойност на тръбопровода ще
стане ясна едва през 2013 г.
Тогава приключват търговете с
доставчици и изпълнители,
уточнява “Комерсант”.

България от самото начало
бе сред най-несговорчивите из-
точноевропейски държави. Схва-
щайки важната си роля за “Южен
поток”, тя реши да се възползва
от това и да си издейства
отстъпки от Русия - получи от
“Газпром” най-голямата отстъпка
в цената на газа сред европей-
ските купувачи, “цели 20%”.

България намекваше и за
отстъпки в атомната сфера - на-

стояваше да се намали обезще-
тението от 1 милиард евро, кое-
то поиска от нея Русия, загдето
София се отказа от строежа на
АЕЦ в Белене. Експерти не из-
ключваха, че Русия ще трябва и
тук да склони на компромис за-
ради “Южен поток”. Засега оба-
че няма официални изявления по
темата, посочва електронният
вестник. Според изданието до-
говорът с руската компания раз-
решава на България след 6 го-
дини да купува от нея по-малко
газ, “нещо необичайно за тра-
диционните газови договори”.
При това “в скоро време Бълга-
рия планира да добива газ са-
мостоятелно и да се откаже
изобщо от услугите на “Газпром”.

Цената на руския газ за
България от самото начало бе
сред най-високите - над 500
долара за 1000 куб. метра. Зато-
ва на страната напълно обектив-
но бе предоставена по-голяма

отстъпка, отколкото на други
купувачи, коментира руският ек-
сперт Виталий Крюков.

България плащаше 510 до-
лара за кубик руски газ, а Гер-
мания - 450 долара, уточнява
той, но изтъква, че в момента
“Газпром” прави отстъпки и на
други купувачи. Полша напри-
мер получи отстъпка от 12 до
16% според различни оценки -
твърде близо до българската, а
през Полша не минават никак-
ви руски тръбопроводи, казва
специалистът.

Освен “безпрецедентните
отстъпки за газа”, България ще
получава според новия десет-
годишен договор с “Газпром”
близо 2,9 милиарда куб. м газ
директно, без посредници,
пише “РБК дейли”, като се по-
зовава на българския премиер
Бойко Борисов.

Предвижда се доставките по
новата тръба да започнат в края

на 2015 г.; планираният капаци-
тет на проекта е 63 милиарда
куб. метра годишно.

Анализатори обаче изразяват
опасения, че заради лошия па-
зар в Европа “Газпром” не ще
може да натовари всичките си
нови и стари мощности, работе-
щи за износ. Според експерта
Валерий Нестеров общият им
капацитет ще е над 350 милиар-
да куб. метра годишно, а днес
монополът изнася едва 150 ми-
лиарда, се посочва в материала.

Общите разходи на “Газпром”
- без партньорските инвестиции,
за нови газопроводи, включител-
но “Южен поток”, ще надхвърлят
35 милиарда евро - гигантски ка-
питаловложения, които ще до-
несат щети, а не печалби, пре-
дупреждава анализаторът Миха-
ил Корчемкин. Именно проектът
“Южен поток” може да предиз-
вика според него фалит на “Газ-
пром” - “като в Библията, да ста-
не последната сламка, счупила
гърба на камилата”.

При все това “Южен поток”
“със сигурност ще позволи на
Русия да диверсифицира марш-
рутите за доставка на газ.

Най-малкото да намалим
плащанията за транзит и да на-
правим Украйна по-сговорчи-
ва, когато преговаряме да ку-
пим от нея дял в газотранс-
портната й система”, прогнози-
ра финансовият консултант Ни-
колай Подлевских, говорил
пред “Ведомости”.

След построяването на
“Южен поток” за Русия обаче ще
е “просто нереално да натовари
всички тръбопроводни системи,
водещи към Европа. Не се очер-
тава тръбите да бъдат натоваре-
ни напълно дори в обозрима
перспектива”, предупреждава
руският експерт.

Защо много успешен в Япония
учен дойде да работи в Русия?Юрий МЕДВЕДЕВ

Да победиш паякаДа победиш паякаДа победиш паякаДа победиш паякаДа победиш паяка

други думи, в Русия получих предложение, от което
е невъзможно да се откажеш.

А с какво привлече руснаците проектът на Гол-
берг? Днес увеличаването на здравината на матери-
алите е една от най-модните тенденции в нанотехно-
логиите. У нас с това се занимават стотици лабора-
тории. За какво обаче да се вика чужденец и при
това да се плащат огромни пари? Въпросът е там, че
всички работят с въглеродни нанотръби. Те са добри,
когато става въпрос за подобряване силата на поли-
мерите. Но не работят с метали. Причината е в сама-
та форма на въглеродната нанотръба. Тя напомня
усукан червей, като следствие в сплавта се появяват
микроспори, което веднага намалява здравината.

Голберг има свой коз: той използва нанотръби от
нитрид на бора. Основният им плюс е, че за разлика от
обикновените усукани и криви въглеродни те са прави,
като игли. И в лаборатията вече има нанокомпозити от
алуминий със здравина от 0,5 гигапаскали (за сравне-
ние: високоякостната стомана има 1 GPa). В перспекти-
ва ученият се надява да задмине паяка, който “произ-
вежда” един от най-здравите естествени материали в
света: пределът на нишката на паяжината е 1,2 GPa.

Плюсовете на тръбите от нитрид на бора вече оце-
ниха много учени. Във всеки случай броят на молбите от
различни точки на света до Дмитрий Голберг да им
изпрати този материал непрекъснато се увеличава. “Про-
блемът е, че технологията за получаването му е много
сложна и скъпа - обяснява той. - Мнозина се захващат
с това, но не успяват да ни настигнат и се отказват. Така
че засега сме монополисти в тази област”.

След като спечели конкурса в Русия, Голберг е
задължен да работи в МИСиС по четири месеца го-
дишно. Това е много. Да не забравяме, че японците
предпочитат да отсъстват от работа не повече от
една седмица. Смята се, че ако са успели да минат
без теб повече, ти не си необходим. Голберг го спа-
сяват съвременните методи за комуникация, които
позволяват на руския учен да продължава паралел-
но да ръководи от Москва своя японски център.

П
Днес той в Япония е на едно от първите места по цити-
ране на статии в сферата на материалознанието. Като
се има предвид почтителното отношение на японците
към науката, не е учудващо, че това лидерство прави
Дмитрию Голберг известен в страната човек. За името
му работят и над 100 японски патента.

А освен това Голберг е и единственият от групата на
абсолвентите на Московския институт по стомана и спла-
ви през 1983 г., който остава в науката. “Един от нашите
стана прочут сценарист, друг притежава милиарди и
влезе в списъка на “Форбс”, трети работи като арт ди-
зайнер - казва Дмитрий Викторович. - Познатите ми се
смеят: ако не беше останал в науката, можеше да си
милиардер. Това, разбира се, едва ли щеше да стане,
по-скоро можех да стана застраховател”.

Защо толкова успешен в Япония учен се върна да
работи в Русия? Той има мечта: сплав от метал, в част-
ност алуминий, която да е по-здрава от стомана. А освен
това ще е много лека, няма да корозира, ще е добър
проводник на топлина. По принцип тази сплав ще може
да се използва в много области, преди всичко в отбра-
нителната индустрия и в космоса. Съвсем доскоро тази
задача се смяташе за фантастика, а днес изглежда
напълно реална. Надеждата е в нанотехнологиите.

- Сега се появи шанс да се ускорят тези изслед-
вания, като се правят в Русия - обясни ученият. - Аз
успях да спечеля инвестиция от 5 милиона долара за
създаването в МИСиС (Московския институт за сто-
мани и сплави) на лаборатория за наноматериали.
Дори според японските стандарти това са много пари.
Там максималните инвестиции, за които бих могъл да
претендирам, са десет пъти по-малки, близо 500
хиляди долара. С тези пари не бих могъл да купя
техниката, която закупихме тук, например електро-
нен микроскоп, който струва един милион евро. С
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Актуално

Андрей Вълчев:

Трябва да спрем контрабандата
като държавна политика
Средствата в бюджета на ГЕРБ са увеличени само формално, приоритетите ги няма, за младите
не е помислено, категоричен е секретарят на Младежкото обединение в БСП по национални политики

Интервю на Павлета ДАВИДОВА

 Г-н Вълчев, получи ли се истин-
ска и адекватна дискусия около бюд-
жет 2013?

- Оценката, която можем да дадем,
е, че дискусия не се получи въпреки
опитите, които направи Младежкото
обединение на БСП. За това са нужни
двама, а за пореден път ГЕРБ отсъ-
стваше от дискусията за бюджета.

 Защо?
- От Младежкото обединение неслу-

чайно обявихме, че за нас този бюд-
жет е като една скъсана рибарска
мрежа. В него няма заложени цели и
политики за младите хора, които
държавата да реализира. Средставата
са увеличени само формално, а при-
оритетите ги няма. Приоритет в бюдже-
та на ГЕРБ е асфалтът, който победи
младите хора, а “калинките” в админи-
страцията оцеляха и се множат.

 Какви са разликите между бюд-
жета, който предлага ГЕРБ, и алтер-
нативния, зад който стои Младежко-
то обединение на БСП?

- Младежкото обединение предло-
жи бюджет, в който има ясно разписа-
ни цели и ангажименти, които ние
поемаме към нашите връстници. Пре-
ди всичко ние искаме допълнително
53 млн. лв. за подкрепа на младите в
страната. Предложенията ни са в три
основни пункта, като първият е образо-
вание и стажове. Настояваме за въвеж-
дане на младежка гаранция и система
за професионално обучение и заетост
на младежи, които не са намерили ра-
бота в срок от 4 месеца след загуба на
първо работно място. Предлагаме към

съществуващите възможности за ста-
жуване и чиракуване да се добавят и
стажантски програми за обучение от 6
до 18 месеца, финансирани от държав-
ния бюджет, в местните земеделски и
животновъдни стопанства за придоби-
ване на практически умения и трудови
навици в реална среда.

Втори пункт, по който предлагаме
конкретни мерки, са политиките за
заетост. Предлагаме да се изплатят
здравните осигуровки на младежите,
регистрирани като безработни в бюро-
то по труда. Предлагаме да се отпус-
нат стимулиращи възнаграждения за
младежите, преминали през система-
та за младежка гаранция, които да са
в размер до 50% от трудовото възнаг-

ния подкрепяме предложението под-
крепата да нарастне значително и да
бъде до 70% от минималната работна
заплата.

 Дискутирали ли сте идеите си
с представители на секторите, в ко-
ито имате конкретни предложения?

- Да, дискутирали сме ги. Мога да
посоча като пример предложенията за
младите майки. Нашите предложения
са обсъдени и с организации, и синди-
кати. Всички те ги подкрепят, защото
осъзнават, че в момента България за-
едно с Гърция, Испания и Италия е
водеща в младежката безработица и
вече никой не оспорва данните, че
младежката безработица у нас е над
30% по данни на Евростат.

 Управляващите вече ви обви-
ниха в популизъм. Откъде смятате
да субсидирате всички тези свои
предложения?

- Мерките, които предлагаме, са
вързани с реални финансови ангажи-
менти и разчети. По същество те могат
да бъдат финансирани от допълнител-
ни приходи, които ГЕРБ не залага.
Общо сумата, която от БСП предлага-
ме, е над 1 млрд. лв., без по бюджета
да има дефицит и той да остане балан-
сиран. Първата и най-голяма антикри-
зисна мярка, с която финансираме
младежките предложения, е да спрем
контрабандата като държавна полити-
ка, която се разви по времето на ГЕРБ.

 Контрабандата на какво точно
и как ще я спрете?

- Контрабандата за нас е държавна
политика. Факт, че нито българите са
спрели да пушат цигари на черно -
повече от половината продължават,
факт е и положението с горивата...
Въобще говорим за контрабанда като
държавна политика.

раждение за първите 6 месеца и 30%
за периода до навършване на една
година. Също така предлагаме и под-
помагане с държавно финансиране на
Националната асоциация на младите
предприемачи като работодателска
организация и изграден експертен ка-
пацитет за подпомагането дейността
на предприемачи до 35 г.

Накрая, но определено не на по-
следно място, предвиждаме подкрепа
за децата и семейството. Настояваме
за реални ангажименти - безлихвени,
държавно гарантирани заеми за от-
глеждане на едно дете в размер до
1500 лв., за второ - до 2000 лв., и за
трето - до 2500 лв. и срок за погасява-
не до 10 г. Предвиждаме цялата тази
програма да бъде обвързана като
държавно формирана програма през
Държавната банка за развитие и да
бъде обвързана със заетостта, с хора,
които са на трудови договори. Предла-
гаме и въвеждане на нова система за
стипендиантски програми за успех на
учениците от 7 до 16 г. на две нива в
зависимост от постигнатите резултати
в обучението. Друга наша идея е от-
пускът поради временна нетрудоспо-
собност или карантина в детското за-
ведение, отнасящ се за деца до 8 г., да
може да бъде прехвърлен на родител
на майката или на бащата на детето,
т.е на бабите и дядовците.

Като младежко обединение подкре-
пяме исканията на майките майчинст-
вото да се повиши от 240 лв. на 310 лв.
и подкрепата на майките винаги да
бъде обвързана с минималната работ-
на заплата. Настояваме да се вдигне
месечното подпомагане на 50 лв. за
всички деца, което да финансира ин-
флацията през последните години. Спе-
циално за майките на деца с уврежда-

Петър Димитров:

По политически причини ДКЕВР
натиска цената на газа
Дали реално има намаление на синьото гориво с 20% ще разберем на 1 януари 2013 г.,
казва бившият министър на икономиката и депутат от БСП

Интервю на Мая ЙОВАНОВСКА

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

 Г-н Димитров, преди ден, при
подписването на договора с “Газ-
пром”, премиерът Бърисов се похва-
ли с 20 на сто отстъпка в цената
на синьото гориво, което ще полу-
чаваме от Русия. Реално ще усетим
ли ние, потребителите, поевтиня-
ване?

- Много е трудно да се каже точно
какво е подписало правителството в
договора с “Газпром”. Управляващи-
те не знаят и какво ще бъде намале-
нието. За да се каже какво ще се
случи, трябва, първо, да се види как-
во е подписано. Затова от името на
парламентарната група на Коалиция
за България направихме декларация,
в която заявихме, че управляващите
отново ни излъгаха. Най-важният кри-
терий за това дали наистина има на-
маление е онова, което ще се случи
с цените на газа и парното от 1 яну-
ари 2013 г. Ако цените на газа пад-
нат с 20 процента, а на парното -
поне с 15 процента, то тогава онова,
което управляващите говорят, е исти-
на. Ако не се случи, е лъжа.

 “Булгаргаз” все още не е дал
разчетите си за цените, но от ком-
панията отдавна се жалват, че
поддържат по-ниски от пазарните
цени и трупат загуби. Това означава

ли, че реално нищо няма да усетим?
- Нека си припомним какво се слу-

чи след въведеното 11-процентно на-
маление на цената от април. Реално-
то намаление на цената на газа беше
от 0,67% и то се случи едва през
четвъртото тримесечие на т.г. Поне-
же дълговете на “Булгаргаз” бяха ста-
нали над 200 млн. лв. и за да не
фалира компанията, взеха такива
мерки - да пооздравее. Това е изклю-
чително порочна практика, защото
“Булгаргаз” купува на по-високи цени,
а продава на търговците в България
на по-ниски. И разликата, която се
получава, отива в нечии джобове.
Само 30 на сто от потреблението на
газ е за топлофикации, където, да
кажем, има социална компонента,
всичко друго отива в производството.

 Каква е сумата, която, както
казвате, отива в нечии джобове?

- Тя варира, но при всички случаи е
над 100 млн. лв.

 За да говорим за някакво възмож-
но намаление, трябва, първо, от до-
говорените 20% да извадим онези 11
на сто, които вече ги има. Т.е. би
трябвало да смятаме евентуалното
намаление от 9% надолу, така ли?

- Намалението няма как да е до 9
на сто, защото видяхте какво беше
поевтиняването - 0,67 процента, при
прословутото намаление от 11%. Ако
се постигне намаление от 20%, за
един определен период то може да
се задържи, за да се компенсира

дружеството купува от “Газпром”.
 Вчера шефът на “Булгаргаз” Ди-

митър Гогов прогнозира, че евентул-
ното намаление на цената на газа
може да бъде най-много в рамките
на до 5-7 на сто.

- Гогов не каза това. Той изчисли,
че ако намалението на газа е при-
мерно 10%, то намалението при пар-
ното и топлата вода от топлофикаци-
ите би трябвало да е с около 7%. Го-
гов обаче работеше с думичката “при-
мерно”, а не правеше реална прогно-
за. Той изрично каза, че всичко зави-
си от ДКЕВР и с колко тя ще намали
цената. Т.е. Гогов се дистанцира от
каквато и да е прогноза за намале-
ние на цените на газа.

 Очаква се и предложението на
“Булгаргаз”.

- Практиката досега показва, че не
зависи от тях, а от ДКЕВР. Каквото и да
каже “Булгаргаз”, ДКЕВР решава как-
во ще стане. Досега ДКЕВР правеше
точно това - натискаше цената по по-
литически съображения, а така ситуа-
цията става още по-тежка. Иначе лич-
ната обида на Гогов е от това, че едни
и същи хора работят по “Южен поток”
както преди четири години, така и сега.
И аз съм съгласен с тази му обида, че
не трябва да се подценява трудът на
тези хора, но има политически реше-
ния, които слагат крайната рамка на
тяхната работа. Ние сме обезпокоени
от начина, по който бяха постигнати и
подписани тези договорености.

“Булгаргаз”.
 Това означава ли, че едно нама-

ление на цените на “Булгаргаз” заст-
рашава дружеството?

- Ако цената на “Булгаргаз” е реал-
на, не е политически манипулирана,
нищо не го застрашава. Проблемът е,
когато ДКЕВР определя на “Булгар-
газ” по-ниски цени от тези, на които
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Порното с парното

Опасно
двуличие

ГАЛИНА
МЛАДЕНОВА

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА СТУДЕНТИТЕ.
Отбелязва се за първи
път през 1941 г. в Лон-
дон по решение на Меж-
дународния студентски
съвет. На тази дата през
1939 г. десет студенти от
Карловия университет в
Прага, в т.ч. лидерът на
протеста Ян Оплетал, са
убити от нацистките окупатори. 1200 са изпра-
тени в концентрационни лагери. На същата
дата студенти от Политехниката на Атина за-
почват протест срещу военната хунта през
1973 г. Недоволството им е смазано, а арми-
ята влиза с танкове в университета.

1796 - УМИРА ЕКАТЕРИНА II ВЕЛИКА, РУС-
КА ИМПЕРАТРИЦА (Р. 1762 Г.). Тя е най-

дълго управлявалият вла-
детел на Руската импе-
рия, като периодът на ней-
ното управление често е
наричан “Златен век” и е
сочен като пример за про-
светен абсолютизъм.
Проявява и литературно-
публицистични способно-
сти. Под нейното ръко-
водство излиза сатирич-
но списание, пише коме-
дии, приказки и исторически произведения.

1865 - В ШВЕЙЦАРИЯ СЕ РАЖДА ЛУИ АЙЕР,
ПЕДАГОГ И ОБЩЕСТВЕНИК (УМИРА 1916
Г.). Основател на спортното движе-

ние в България. Преподава спортни
дисциплини в гр. Вьове. През 1893
г. българският просветен министър
Георги Живков го кани заедно с
още 9 швейцарски педагози в
България, за да поставят основи-
те на спортното образование. Айер
преподава физическо възпитание в
Лом, Силистра и Русе и е главен тре-
ньор на Юнашките дружества в страната.
Въвежда спортовете лека атлетика, вдигане
на тежести, борба, бокс и др. Участник в Балкан-
ската война като доброволец в българската
войска. Загива като доброволец в Първата све-
товна война при отбраната на Дойран.

1988 - БЕНАЗИР БХУТО (1953-2007) Е ИЗ-
БРАНА ЗА ПРЕМИЕР НА ПАКИСТАН. Тя ста-

ва първата жена - глава на
правителство в мюсюлманска
страна. Министър-председател
е в периодите 1988-1990 и 1993-
1996 г. През 1997 г., след като
губи изборите, е подведена
под отговорност за корупция и
финансови злоупотреби. Емиг-
рира, но се завръща в страната
през 2007 г. Става обект на два
атентата, като при втория е смъртоносно ранена и
умира в болница от раните си.

1989 - ЗАПОЧВА НЕЖНАТА РЕВОЛЮЦИЯ В
ЧЕХОСЛОВАКИЯ.

Началото е мирна сту-
дентска демонстрация
в Прага, която е жес-
токо потушена от по-
лицейското отделение
за борба с размирици-
те. Загива един сту-
дент. Това става причина за серия от протести,
проведени от 19 ноември до края на декември.
На 20 ноември броят на мирно протестиращите
в Прага нараства от 200 000 (предишния ден)
до половин милион. Нежната революция
завършва на 29 декември с.г. 17 ноември се
чества в Чехия и Словакия като Ден на борбата
за свобода и демокрация.

1993 - БЪЛГАРИЯ СЕ КЛАСИРА НА СВЕ-
ТОВНОТО ПЪРВЕНСТВО ПО ФУТБОЛ В САЩ
(1994). Успехът на “лъвовете” пред 50 хиляди

на “Парк де Пренс” с 2:1 срещу “петлите” е само
прелюдия към незабравимото американско лято,
когато България става четвърта сила в света по
футбол. Двубоят във френската столица остава
в историята с двата гола на Емил Костадинов,
когото пресата нарича “екзекутор на петлите”, а
един от най-емблематичните родни журналисти
- Николай Колев-Мичмана, ще бъде запомнен
завинаги с думите “Господ е българин”.
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КРИСТИЕЛА
СИМЕОНОВА

Без работа
и без помощ

Цената на газа ще
падне с поне 5-7% за
крайния потребител след
постигнатите споразуме-
ния с “Газпром”, проро-
кува вчера шефът на
“Булгаргаз” Димитър Го-
гов. Но веднага побърза
да се застрахова, че не
се ангажира с точна
оценка. Убеден обаче в
сметките си, той про-
дължи, че “при 10-про-
центно намаление в це-
ната на газа би трябвало
“топлото” да поевтинее
със 7%”. Накрая само
обобщи: “Чисто хипоте-
тично!”

За поевтиняване на
парното от 1 януари до-
година заговори още
преди дни шефът на
ДКЕВР Ангел Семерджи-
ев. Да, същият, който за
по-малко от 24 часа

веднъж обяви поскъпва-
не на тока, а после се
отметна, че всъщност
той щял да поевтинее.

Словесните алаба-
листики на властта око-

ло енергийните цени са
разбираеми. Идат избо-
ри и както се шегуват
някои по форумите, на-
края ще вземат да ни
плащат, за да ползва-

ме “поевтинелите” им
стоки.

Нека си припомним
всъщност, че газът
веднъж вече уж поевти-
ня с 11 процента и то със

задна дата? Някой да го
усети? Защо това не бе
отразено в цената за
крайния потребител?
Къде отидоха тези пари?
Сега ни обещават още
по-голяма евтиния - с
още 9%. Няма да има
вече и посредници при
доставките.

Намалението на це-
ната за потребителите
обаче звучи като виц.
Най-малкото поради
факта, че ценообразува-
нето продължава да е
обвързано с котировките
на петрола. Признават го
и отляво, и отдясно. И го
тълкуват удобно според
собствената си политиче-
ска камбанария.

Но точно поради тази
“магическа формула” за
изчисление парното
може и да поевтинее,
ала само... хипотетично.
При нея дори математи-
ката е безсилна. За едни
това звучи като оправ-
дание и завеса към иг-
рата с процентите и ко-
мисионите. Министър
Делян Добрев например
си изми ръцете с
“търговската тайна” на
договора, независимо
че самият Борисов шум-

но обяви цифрата 20%.
За потребителя обаче
цената на парното си е
чисто порно - доказват
го сметките, които тряб-
ва да плаща.

86% от безработните
хора по света не получа-
ват обезщетения. Това
означава, че почти 40
млн. души, които са из-
паднали от пазара на
труда заради кризата от
2008 г., са лишени от вся-

какви доходи. Стряскаща-
та новина бе съобщена от
Международната органи-
зация на труда. Реалност-
та отново си показа
страшното лице. Ана-
лизът на МОТ върху оси-
гурителните системи на
198 държави показва, че
само в 72 от тях същест-
вуват подобни схеми.

Не стига че държави-
те не са в състояние да
осигурят работни места
за гражданите си, ами
оставят на произвола на
съдбата и тези, които са
без работа, лишавайки ги
от основната социална
гаранция, от която всич-
ки се нуждаем - сигурност

на доходите. И хората
остават без стотинка, до-
като си намерят работа.
А перспективата за нами-
рането на такава не е
никак розова, както мно-
го добре знаем!

И, разбира се, пак
най-тежкото бреме отно-
во пада върху най-уязви-
мите - младите хора. За-
щото те нямат право на
обезщетения, ако са ра-
ботили за кратък период
от време. А да не гово-
рим за тези, които изоб-
що нямат трудов стаж и
тепърва излизат на паза-
ра на труда. Само 16
държави в света осигуря-
ват финансова помощ на

младите хора, които все
още нямат трудов стаж. А
точно сега, когато па-
зарът на труда е толкова
свит и думата съкраще-
ния непрестанно отеква в
ушите ни, е въпрос на
късмет да се придобие
стаж.

Световната икономи-
ческа криза наред с всич-
ки пагубни последствия ни
напомни и за важността
на осигурителните схеми,
с които по-лесно можем да
я преборим. Когато ни
няма обаче, броят на хо-
рата, озовали се в поло-
жение без работа и без
обезщетение ще се увели-
чава. И тогава накъде?

Международният на-
казателен трибунал за
бивша Югославия вчера
излезе с решение, което
предизвика буря от емо-
ции. Хърватия празнува,
Сърбия скърца със зъби,
а ние, всички останали, се
чудим какво стана с Те-

мида. Вчера Трибуналът
на ООН изненадващо
реши, че двамата хърват-
ски генерали Анте Гото-
вина и Младен Маркач,
които бяха обвинени и
дори бяха осъдени за во-
енни престъпления, са
невинни. Странно как
съдът успя да стигне до
две напълно противопо-
ложни присъди, след като
разгледа едни и същи
доказателства. На първа
инстанция двамата хър-
ватски генерали бяха осъ-
дени на съответно 24 и 18
години затвор за военни
престъпления и пре-
стъпления срещу човече-
ството. И тази присъда
изглеждаше и справедли-

ва, и напълно логична:
генерал Готовина се смя-
таше за лично отговорен
за избиването на над 300
души и изселването на
почти 100 000 етнически
сърби. Самите хървати, за
които генералът е герой,
не бяха съгласни с присъ-
дата, оправдавайки дейст-
вията на Готовина с воен-
на необходимост. Сега
пък Трибуналът в Хага
обяви, че в качеството му
на командващ хърватски-
те войски през 1992-1994
г. Готовина не бил пряко
отговорен за бомбарди-
ровките на мирни жители,
извършвани от неговите
подразделения. Бихме
могли да се съгласим с

такова решение, но ако
със същия аршин се под-
хождаше и към сръбски-
те, босненските генерали.
А там подходът определе-
но е друг и това го показ-
ват решенията на същия
този Трибунал. И неслу-
чайно Белград реагира
гневно на решението на
Хага, наричайки го “селек-
тивно правосъдие”.

Няма съмнение, че
Трибуналът на ООН е взел
политическо, а не юриди-
ческо решение. То обаче
може да отвори стари
рани на Балканите. Хаг-
ският трибунал тепърва
ще има да жъне бурите от
ветровете на (не)обясни-
мата си пристрастност.
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Доц.
Йордан
СЪЕВ,
д-р по
икономика

два ли има човек в
България, който да
не се досети коя е
държавата Борисов-
ленд. Защото един е

Има нещо гнило
в Борисовленд
У нас раздават безплатни храни от чужбина на бедните,
а родното производство се ликвидира стъпка по стъпка

Не сме нито Сомалия, нито Дахомей, но... На опашка за хранителни помощи

Протест на майки за увеличаване на обезщетението за
майчинство и месечните помощи за деца

Е

Снимка БГНЕС

Бойко Борисов и той се е
провъзгласил за върховен уп-
равител на страната, в която
живеем. Ама някои казват - то
това живот ли е, защото це-
ните на стоките и услугите са
както в Германия и Белгия, а
заплатите и пенсиите - както
в Сомалия и Дахомей. Затова
и за бедстващите у нас бога-
тите западноевропейски
държави отпускат хранителни
помощи. За разлика от Сома-
лия и Дахомей, където по-го-
лямата част от помощите се
разграбват от въоръжени бан-
дити, у нас съществува пълен
порядък. Обявява се, че олио,
захар, брашно, ориз и някои
други продукти ще се дават
само на най-нискодоходните.
Критерият да се попадне в
тази група не е официално
обявеният праг на бедност,
който е 241 лв. За да получи
хранителни помощи, човек
трябва да е доста по-беден,
т.е. да е пенсионер с мини-
мална пенсия от 145 лв., без-
работен без право на обез-
щетение или получаващ со-
циална помощ от 65 лв. С 1
лв. под прага на бедността са
и средствата за майчинство.
Майките смятат за справедли-
во тези плащания да бъдат
поне в размер на минимална-
та работна заплата, но Симе-
он Дянков, Бойко Борисов и
Менда Стоянова не дават. Но
и социалният министър Тотю
Младенов не успява да ги
включи в имащите право да
получават хранителни помо-
щи.

Като основни правоимащи
за тях са попадналите в гру-
пата на хората, които отгова-
рят на критериите за получа-
ване на енергийни помощи. А
това става по доста усложне-
на схема, малко разбираема
за повечето от хората, особе-
но за по-възрастните и тези с
ниско образование. Поради
това голяма част от тях дори
и да отговарят на критериите,
не подават документи за
енергийни помощи. Така те
автоматично се изключват и
от възможността да получа-
ват безплатни хранителни
продукти. Но и това, иначе
напълно неоправдано поло-
жение, не е разяснено до-
статъчно. Вследствие на кое-
то на многометрови

опашки за безплатни
хранителни продукти

се редят възрастни хора, за-
щото смятат, че, след като са
с минимална пенсия от 145
лв., и тях ще ги огрее щасти-
ето да получат бутилка олио,
пакет захар, брашно, ориз и
боб.

Доставката на безплатни
хранителни продукти се осъ-
ществява чрез посредничест-
вото на български фирми. По-

мощта от Европейския съюз е
в размер на 30 млн. евро, но
при условие, че по-голямата
част от продуктите се доста-
вят от страни-членки на общ-
ността. Така се получава це-
нови парадокс. Ориз, който в
магазините в Испания се про-
дава за 69 евроцента, а це-
ната му на борсите е 54 евро-
цента, под формата на помо-
щи за България се заплаща
по 95 евроцента. Олиото, ко-
ето в Холандия в магазините
се продава за 75 евроцента,
а на борсата се търгува за 64
евроцента, пак по линията на
помощите за България се
калкулира за 1,15 евро. По-
добно е положението със за-
харта, брашното и другите
хранителни продукти.

Извън “помощта” у нас е
широко отворен пазарът за
месо и месни продукти. Вече
над 40 на сто от тях са от
Германия, Австрия и други за-
падноевропейски страни.
Овен това има внос, главно
на месо (около 20% от потре-
бяваното у нас) от Северна и
Южна Америка. Поради това

“помощта” ни излиза доста
скъпо, да не кажем прескъпо.
С нея направо давят българ-
ския производител, който не
може да реализира продук-
цията си.

Но има и друга страница в
прочита на този казус. Дока-
зали се с качествена продук-
ция български фирми реали-
зират своето производство на
външния пазар. В същото вре-
ме западноевропейски и аме-
рикански производители с
нискокачествена продукция
завладяват българския пазар.
Над 85% от рибата, която се
продава у нас, е вносна и тя
струва по-скъпо от свинското
месо. Вместо черноморски
попчета, които само преди 2
г. се продаваха за 3,60 лв./кг,
сега се предлагат океански
за 6,70 лв./кг. Няма и черно-
морска скумрия, заместена е
от норвежка, кралска (не-
знайно с какъв произход).
Става нещо подобно както
във времето на кралица Ма-
рия Антоанета - като й каза-
ли, че народът се бунтува,
защото няма хляб, тя пре-
поръчала да се ядат пасти.
Така и сега отговарят на
въпроса защо

няма черноморска
скумрия и попчета -

яжте сьомга

Не сме нито Сомалия,
нито Дахомей. За разлика от
тези две африкански държа-
ви се намираме в Европа, при

това в най-благо-
приятната област
за отглеждане на
селскостопанска
продукция. С до-
ста примитивни
средства у нас
през 30-те и 40-
те години на ми-
налия век са се
п р о и з в е ж д а л и
значителни ко-
личества зърно,
плодове, зелен-
чуци, различни
видове домашни
животни и птици.
Голяма част от
тях са се изнася-
ли в чужбина. По
време на Втора-
та световна вой-
на България е
била основен до-
ставчик на храни-
телни продукти
за германската
армия, но те са
били купувани на

вересия, която никога не е
била заплатена. Поради това
се заформил дълг от около
4,5 млрд. германски марки,
който и досега е висящ. След
създаването на социалисти-
ческия лагер България е ос-
новен доставчик на хранител-
ни продукти за страните, кои-
то са в него. Също така кру-
пен износител за арабските
пазари. Но и големият износ
не се отразява на хранител-
ния баланс у нас, както и на
цените.

Хранителните стоки в
България до средата на 80-те
години на миналия век бяха в
изобилие и се продаваха на
достъпни за доходите ни
цени. Имаше недостиг на
жилища в големите градове,
на телевизори и битова тех-
ника, на леки коли, но не и
на хранителни продукти. При
това предлаганите бяха и с
високо качество. Проблемът
се появи след 1990 г., когато
се предприе курс на ликви-
дация на кооперативното сел-
ско стопанство. За съжаление
под различни форми той е в
сила и до днес. Отначало се
изрази в остър дефицит на ре-
дица стоки, а после в несъот-
ветствие между цени и поку-
пателна способност.

Сега пазарът е задово-
лен, но потреблението е нис-
ко. Това потиска производст-
вото. Вследствие на което се
стига до неизползването на
големи площи обработваема
земя, пасища и други ресур-
си. Силно занижена е и за-
етостта в отрасъла, защото
продукцията се изкупува на
ниски цени. Така по най-нео-
бективен начин се затваря
цикълът производство-потреб-
ление. И се стига до положе-
нието да ни се дават помощи
под формата на хранителни
продукти, които са част от
залежалите излишъци в За-
падна Европа, Северна и
Южна Америка.

Това е не само унизител-
но за нас, но и крайно

неизгодно за
българския

производител

Затова правителството
трябва да иска помощта да
бъде в паричен еквивалент.
Икономисти са направили
разчет, че ако вместо храни-
телни продукти за 30 млн.
евро получим тази сума по
сметка, с нея може да се ре-
шат, макар и донякъде, реди-
ца проблеми в производство-

то на селскостопанска продук-
ция и предлагането й на
цени, съответстващи на пла-
тежоспособното търсене. В
Полша изкупната цена на
млякото е 45 евроцента и
поради това в магазините се
продава за 60 евроцента
(съответно за 2 и 2,5 злоти).
Но Полша получава от ЕС
годишно по 45 млн. евро само
за субсидиране на млекопро-
изводителите. А у нас мляко-
то се изкупува за 40 ст. и само
за част от него се дава до-
бавка за качество от 20 ст. Но
понеже до магазина присти-
га чрез верига от прекупвачи
и посредници, там цената му
е 1,80-2 лв. При това обез-
маслено, защото от него се
произвеждат сирене, кашка-
вал, сметана, масло, а една
част се подквасва за кисело
мляко.

Според споменатия раз-
чет на икономистите, ако във
фонд “Земеделие” постъпват
тези 30 млн. евро годишно, с
тях може да се стимулират
българските производители.
Турция, Македония и Сърбия
заливат родния пазар с до-
мати, краставици, чушки,
зеле, патладжан, зрял и зе-
лен фасул, защото за всеки
произведен килограм се дава
субсидия от 8 до 12 евроцен-
та. Това играе голяма роля
за задържането на хората в
селата, защото им се осигу-
рява препитание. Ако наше-
то правителство успее да
осигури необходимите сред-
ства от еврофондовете и при-
бави към тях пари от държав-
ния бюджет, това ще доведе
до спад на себестойността на
хранителните продукти (в
онази част от нея, която се
формира с разходи от прекия
производител) от български
произход. По този начин ед-
новременно се стимулира и
тяхното производство, и по-
треблението им.

При сегашните доходи
обаче ще има и хора, които
не могат да се задоволяват с
хранителни продукти, необ-
ходими за пълноценно хра-
нене. Но когато производи-
телите и преработвателите
се стабилизират, те могат да
се включат в благотворител-
ни акции, както се прави на-
всякъде в цивилизования
свят. Ако и ние претендира-
ме, че сме част от него, тряб-
ва да постъпваме  цивилизо-
вано. Това е начинът в Бълга-
рия да няма гладуващи, кои-
то да се редят на опашки за
хранителна милостиня.
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Д
До този документ, свидетел-

стващ за вечния, уви, софийски
проблем, стои приказ на кмета
от 20 януари 1884 г. “за унищо-
жаване на бездомните кучета”.

Почти в началото на експо-
зицията е поместен и регистър
с публичните домове в София -
стотици шантани, описани по-
именно. Тогава тази обществе-
нополезна дейност, става дума
за края на ХIХ век, е била за-
конна и общината е прибирала
данък за търсената комунална
услуга.

Подобаващо място архивис-
тите са отделили на столичния
кмет, управлявал най-дълго и
плодотворно София - инж. Иван
Иванов. Специална витрина е
посветена на венеца на негово-
то кметуване - водопровода
Рила-София. Изложена е карта
на забележителностите на Со-
фия и за първи път е показан
планът на главната фасада на
пивоварната на “Братя Проше-
кови”, която до разрушаването
й през 2005 г. се издигаше бли-
зо до Орлов мост, построен
също от братята Богдан и Геор-
ги (Иржи) Прошек.

Един от градоустройствени-
те проекти предвиждал Цент-

Неизвестно за известното

С изложбата “София - позната и
непозната” Държавен архив -
София ознаменува 60-годишния си
юбилей. Известни и неизвестни
документи, снимки и скици на
емблематични сгради - построени
или останали проект, институции и
личности, свързани с историята на
столичния град, подредиха архиви-
стите в залата на Държавна аген-
ция “Архиви”.
За сведение на екозащитници и
врагове на сегашната кметица,
София винаги е имала проблем с
уличните псета. В експозицията е
показан приказ от 1879 г. на софий-
ския губернатор Тодор Бурмов,
който дава предписание “до софий-
ския градски съвет за изчистване на
града от бездомни кучета”. В него
пише: “По городу бродять всякого
порода собаки, часто бросающеся
на проходящим людей. Прошу
Городской Советь издав обязатель-
ное постановлению, чтобы вси, кто
имеет собаки для своим надобнос-
тей, надели бы имъ намордники и
обявив что собаки без намордников
подлежатъ истреблению...”

От архивите става ясно, че кучетата тормозят
София, откакто е столица, а Централната гара
била проектирана за „Дондуков”, но бурният
растеж на града я избутал на запад

Веселка ВЕНКОВА ралната гара да е на “Донду-
ков”. Очевидно и тогава реали-
зацията била бавна и мъчител-
на работа и докато се стигне до
строеж, градът се разраснал
доста на запад.

Нарочна витрина има и фо-
тоателие “Карастоянови”, в коя-
то могат да се видят фотографи-
ите им - произведения на изку-
ството, издържали всички изпи-

тания на времето и вкусовете.
Те се показват за първи път и
архивистите особено се гордеят
със сбирката. Дали снимките, от
които ни гледат кокетни дами и
изискани господа, някога са
били черно-бели, или още тога-
ва са тонирани, не става ясно.

Уникални са и фирмените
печати на гърба на фотографи-
ите - пример за калиграфия и
неповторим вкус. От 1885 г. е
снимката с всички членове на
тогавашното Народно събра-
ние, събрани пред сградата на
парламента за празника на
Кирил и Методий. Впрочем все-
ки столичанин с вкус и възмож-
ности се е увековечил в извест-
ното фото “Карастоянови”.

От протоколните книги на
общината, на Музикалното и
Рисувалното училище, на На-
родния театър и Софийския уни-
верситет могат да се научат
интересни и любопитни факти.
Импозантна е някогашната дип-
лома на първото у нас висше
училище - с големината на две
мъжки носни кърпи.

Подобаващо място е отде-
лено и на православните хри-
стиянски храмове - строежа на
“Александър Невски”, възста-
новяването на “Св. Неделя”
след атентата през 1925 г. Във
витрината с патриаршеската
катедрала са и пощенски кар-
тички и отчет за събраните
суми от даренията за построя-
ването на храма.

От 1645 г. е най-старият до-
кумент, написан на османотур-
ски върху кожа, по повод спор-
ните мери между селата Лопян
и Брусен. В експозицията са
кондиките на столичната чер-
ковна община.

За първи път публиката
вижда план-скици на арх. Ни-
кола Лазаров, подготвени за
строежа на Военноисторичес-
ки музей, който трябвало да
бъде издигнат в Борисовата
градина, но проектът остава
нереализиран. В летописната
книга на Първа Софийска
мъжка гимназия е записано:
“Софийската класическа гим-
назия е отворена на 7 януари
1879 г. при управлението на
Императорски Всерусийския
комисар княз Дондуков и при
управляващия отдела на на-
родното просвещение и духов-
ните дела професор Марин
Дринов”. В гимназията е учил
и цар Борис III, а част от учи-
телите там влизат в препода-
вателския екип на първото
българско висше училище -

Софийския университет.
Учрежденски архиви и

лични фондове на граждани
с чувство за историчност и
обществен ангажимент са
събрани в експозицията.

Особено интересен за
родените след 1989 г. ще е мав-
золеят на Георги Димитров с
цялата техническа документа-
ция по строежа му, послужила

при разрушаването на сграда-
та. Според архивистите без нея
мъките на Евгений Бакърджиев
щели да са още по-продължи-
телни, а напъните - безуспеш-
ни. Любопитни са списъците на

посетилите мавзолея, по часо-
ве. Данните уж били необходи-
ми за преброяване на хората,
дошли на поклонение. Пази се
и препис от решението на МС
за преместването на тленните
останки на героя от Лайпциг.

Особено любопитни са шар-
жовете на преподаватели от
Държавната музикална акаде-
мия, рисувани през 1940 г. Бо-
гат е и снимковият архив на
Народната опера от турнетата
й в чужбина. Асовете на инстру-
менталното и певческо изкуст-
во са запечатани на сцената,
на екскурзия, в приятелски раз-
говори.

Пазителят на паметта на
столицата - Държавен архив-
София - е приемник на Общин-
ския музей и библиотека с ис-
торически архив, основан с
разпоредба на столичния кмет
ген. Владимир Вазов от 22 ок-
томври 1928 г. През 1951 г.
архивът се реорганизира и за-
почва работа през юли 1952 г.
като орган за управление на
Държавния архивен фонд на
територията на София и бив-
шия Софийски окръг.

Кметското разпореждане за
унищожаване на бездомните

кучета, 1884 г.

Така са
изглеждали

дипломите от
Софийския

университет
през 1922 г.

Софийската гара, 1 август 1888 г.

Двуосни
трамвайни

мотриси,
произведени

в Милано,
1938 г.

Фирмена реклама върхувсяка от снимките нафото “Карастоянови”

Снимки Мариета ТОМОВА

Кучета тормозят
София откакто
е столица

Кучета тормозят
София откакто
е столица

Кучета тормозят
София откакто
е столица

Кучета тормозят
София откакто
е столица

Кучета тормозят
София откакто
е столица
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цяла система от планински ка-
лета, които българският хан за-
взел. Но останала единствена,
която той запазил. Местните
хора разказват още няколко ис-
тории за средновековното ук-
репление, разположено на юго-
западните склонове на Витоша,
близо до с. Кладница, Перниш-
ко. Чрез археологически проуч-
вания е установено, че Клад-
нишката крепост е построена в
периода V-VI в. и е принадлежа-
ла към система от планински
крепости, защитавали подстъпи-
те към Сердика.

Първата легенда е доста
популярна. В нея се разказва за
нападението на турците над
крепостта - тогава тя била една
от големите, с над 10 декара
пространство.

Дошла турската армия и опи-
тала да завладее селото. Жите-
лите се скрили зад стените и не
дали крепостта месеци наред.
Непрекъснато контраатакували
и нанасяли сериозни поражения
на султанската армия. Отчитай-

Крепостите на Бъ
ùèòîâå ñëàâíè, ê

Те живеят и днес с легендите, които
се разказват за тях и за подвизите
на храбрите им защитници

ки, че ще дадат прекалено мно-
го жертви, турците решили да
подложат защитниците на глад
и жажда. Тук легендата се раз-
деля на две. Едната история
гласи, че благодарение на кла-
денците, които имало в крепост-
та (някои от тях пълни с храни-
телни продукти, а други толкова
дълбоки, че стигали до “дъното
на планината” и носели най-
сладката клад(нишка)енчова
вода), жителите оцелели толко-
ва дълго, че войските си отиш-
ли и оставили крепостта непре-
взета. Разрушили я кладничани
след доста години, когато на
всички било ясно, че живеят в
османската империя и че няма

връщане назад. Заклети да не
предадат крепостта на турците,
те камък по камък разградили
твърдината и с тези камъни
възродили селото, изгорено до
основи и разграбено от султан-
ските войски.

Според другата история, об-
садената крепост имала тайно
поточе, от което защитниците
черпили вода. Дългата обсада
накарала турците да намерят
предател, който да им покаже
как да проникнат в крепостта.
Така и станало. Хванали детето
на кладнишка снаха (тя била ро-
дом от с. Студена) и я заплаши-
ли, че ако не каже как да пре-
вземат крепостта, ще го зако-
лят. Тя издала откъде защитни-

ците чер-
пят вода,
след което
турците за-
клали дете-
то и спрели
в о д а т а .
Ж а ж д а т а
н а к а р а л а
хората да
се преда-
дат. Били
изклани до

един. Оттам идвало и името. От-
там и причината кладничани
никога да не вземат невеста от
Студена...

Има и трета легенда. Според
нея местните хора съзрели от-
далеч ордата и се подготвили

Средновековна крепост край с. Мезек, община Свиленград,
датираща от около XI-XII в.

Царевец е била главната българска крепост по в
Второто българско царство (1185-1393). През Среднове

хълмът във Велико Търново е изцяло застроен с жи
административни по

Ина МИХАЙЛОВА

вековието е използвана за мюсюл-
мански духовен център. За първи път
името Калиакра е употребено в
морската карта, направена от италиа-
неца Пиетро Весконте в 1318 г.
Думата произлиза от гръцки и озна-
чава “красив нос”. През същото
столетие немският рицар Ханс Шилт-
бергер използва името Калацерка
(“добрите обръчи от стени”), намек-
вайки за трите здрави укрепителни
пояса на Калиакра. Именно тези
мощни съоръжения карат българските
боляри Балик и Добротица да
превърнат във втората половина на
ХIV в. крепостта в столица на тяхното
самостоятелно Карвунско деспотство.
Калиакра е една от последните
български твърдини, която през 1393-
1394 г. пада под османска власт.

КАЛИАКРА -
СТОЛИЦАТА НА
ДЕСПОТ ДОБРОТИЦА

Ловешката крепост е разположена на десния бряг на
р. Осъм, върху двете тераси на скалистия, но живописен,
хълм Хисаря. Първото заселване на това място датира от
каменно-медната епоха. Според легендата през пролетта
на 1187 г. византийският император Исак II Ангел обсажда
Ловешката крепост. Българските войски, начело с Асен и
Петър, не допускат превземането на твърдината. Импера-
торът замисля хитрост. През нощта изтегля войските си и
поставя малки наблюдателни постове. В една ранна утрин,
за да си налее вода от реката, от крепостта през таен
тунел излиза царица Елена с кученцето си Рис. Докато си
налива вода, тя е забелязана от византийския пост. Цари-
цата бяга към тунела, за да се спаси от преследвачите си.
Византийците чуват лая на кученцето, откриват Елена и я
пленяват. Императорът изпраща послание до цар Асен,
искайки мир и достоен заложник за размяна с царицата.
Сключва се мирен договор, с който официално се призна-
ва съществуването на Второто българско царство, а залож-
ник на византийците става по-малкият брат на Асен и
Петър - Иваница. Той е отведен в Цариград, но след някол-
ко години бяга и се връща в България, за да стане по-
късно цар Калоян.

Л
егендата разказва, че
пръв хан Крум пре-
взел Кладнишката
крепост. Тя не била
единствена, имало

Останки от
Кладнишката

крепост

за бран. Боляринът Сено бил па-
зителят на “Сребърният камък”,
който, скрит в пазвите на пла-
нината, ограден от три страни
от остри зъбери, бил непревзе-
маем като Царевец. При първа-
та атака беят загубил в битката
сина си - водач на елитните ени-
чари, заедно с целия му отряд.
Избити били и тези, които се
опитали да отстъпят. Българите
блокирали пътя им за отстъпле-
ние и не пуснали нито един враг
да се измъкне жив. После изне-
виделица изчезнали вдън земя
- така, както и се появявали.
Беят, разярен от загубата и лич-
ната драма, заповядал кътчето,

пазено от гя-
ура, да бъде
сринато дозе-
ми. Битката за
“ С р е б ъ р н и я
камък” била
люта. Юнаци-
те на Сено
б р а н и л и
“камъка” от
враговете час
след час, ми-
нута след ми-
нута. На тре-
тия ден умре-
лите отвъд
стените били
толкова мно-
го, че напада-
телите няма-
ли нужда от

стълби. Силите на защитниците
били на предела. А помощ не
идвала. Турците атакували,
връщали се да починат, а на тях-
но място идвали нови. И така пет
дни. Но се появили предатели.
Тогава Сено извикал жена си

ККККК
репостта на нос Калиакра е
построена през IV в. пр.н.е.
Била е под римско и византий-
ско владение, а през Средно-
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И в ЕП отбелязаха 70 години от
разстрела на Никола Вапцаров
„Ситуацията в Европа напомня за Вапцаровите герои”, заяви евродепутатът Евгени Кирилов
по време на организираната от него конференция в Брюксел в памет на бележития ни поет

Конференция, посветена на 70-годишнината от разстрела на Вапцаров, се проведе в Европарламента.
На снимката: евродепутатите Евгени Кирилов и Стивън Хюз, писателите Никола Инджов

и Мануел Муньос Идалго и поетът Бойко Ламбовски

Всички участници се докоснаха до поезията на големия български поет Никола Вапцаров

“Посланията на Вапцаров за
свобода, социална справедли-
вост и човечност, преминали
отвъд времето и пространство-
то” беше темата, която обсъдиха
евродепутати, общественици, ин-
телектуалци и гости на конфе-
ренцията, организирана от
българския евродепутат Евгени
Кирилов от Групата на социали-
стите и демократите. В залата на
Европейския парламент в Брюк-
сел всички участници се докос-
наха до поезията на големия
български поет Никола Вапца-
ров, белязала националната ни
култура, но едновременно с това
пресъздаваща действителност,
която излиза извън пределите на
нашата страна.

“Сега, 70 години след раз-
стрела на големия наш поет,
ситуацията в Европа напомня на
много хора за Вапцаровите ге-
рои”, заяви в началото на диску-
сията Евгени Кирилов. Той посо-
чи, че творчеството на Вапца-
ров се съотнася и към актуални-
те в момента теми за бездната
между бедните и богатите, за
безработицата и за борбата за
социална справедливост. Затова
според него Европейският пар-
ламент е най-подходящото мяс-
то за подобен форум. “Делото на
Вапцаров се ползва с широка
известност не само в Европа, но
в света”, каза евродепутатът,
като припомни, че почти няма
език, на който творецът да не е
преведен. Той подчерта, че меж-
дународната организация ЮНЕ-
СКО е учредила награда на
името на Вапцаров за граждан-
ска поезия, чийто лауреати са
сериозни творци от нашето вре-
ме. Евгени Кирилов приветства
всички участници в дискусията,
повечето от които бяха млади
хора, защото според него дело-
то на поета трябва да бъде пре-
дадено и на следващите поко-
ления. Евродепутатът не пропус-
на да информира, че Македон-
ската информационна агенция
определя провеждането на тази
конференция за провокация.

Специална реч за откриване
на конференцията направи ев-
родепутатът от Великобритания
Стивън Хюз, който е вицепрези-
дент на Групата на социалисти-
те и демократите в Европарла-
мента. Той призна, че преди да
приеме поканата да участва във
форума, не е познавал творчест-
вото на българския поет, но след
като е прочел негови стихове, е
бил дълбоко впечатлен как точ-
но представят времето, в което е
живял поетът и колко актуално
звучат и днес. Стивън Хюз заяви,
че не е сигурен че много от нас
ще останат в пожълтелите стра-
ници на историята, както го е
казал поетът Никола Вапцаров,
но е сигурен, че и след още 70
години, той ще остане в истори-
ята като поет.

“И така - поезията продължа-
ва. От Вапцаров към Вапцаров-
ци. Вече седемдесет години след
разстрела му, който го превърна
в свиден син и самоотвержен
герой на България.” С тези думи
писателят Никола Инджов на-
прави анализ-съпоставка между

творчеството на българския поет
Вапцаров и произведения на из-
вестни творци от цял свят като
Пол Елюар, Мигел Ернандес,
Леонел Ругама и др. Паралелът
между поетите е възможен не
само поради еднаквата социал-
на чувствителност, която вдъхно-
вява творчеството им, но и пора-
ди сходството в съдбите им с тази
на Вапцаров: да са поети и бор-
ци за справедливост.

Специален гост на конферен-
цията бе испанският писател и
драматург Мануел Муньос Идал-
го, който е голям приятел на
България. Г-н Идалго е носител
на орден “Кирил и Методий” I
степен и е лауреат на междуна-
родната литературна награда
“Никола Вапцаров”. Своето из-
казване той посвети на вечните
послания на българския поет и
направи паралел между мина-
лото и съвремието. “Кризата, от
която страдаме, е причинена от
господарите на света, потисни-
ци на народите. Кризата е не
само финансова, а преди всичко
на общите ни ценности, обсебе-
ни от консуматорство и коруп-
ция”, каза г-н Муньос Идалго.
Според него само културата
може да пребори потисничест-

вото, въпреки че и самата тя
може да бъде потисната и кон-
тролирана от правителствата.
Той допълни, че на държавни-
ците им е нужна повече поезия,
за да заживеят с болките и ра-
достите на хората.

На свой ред поетът Бойко
Ламбовски засегна темата за
мъченичеството като съдба на
много хора на идеята и перото,
сред които стои и Никола Вапца-
ров, и които “намират смъртта си
поради своите убеждения, поня-
кога и действия, но никога пора-
ди своето злотворство”. Бойко
Ламбовски каза, че  Никола Вап-
царов е икона, която ще изцери
с едно докосване България от
бацила на неравенството и ко-
рупцията, глупостта, или ще на-
кара света да живее без конфлик-
ти и лицемерие. Въпреки това
според него животът и делото на
Никола Вапцаров са част от на-

шата памет, а гибелта му прави
валидни завинаги посланията му,
които са за повече вяра и повече
братство в света. Тези послания
няма как да бъдат опровергани.

“Аз няма да говоря за Нико-
ла Вапцаров, аз ще говоря за
тези, които отричат това, което
Никола Вапцаров олицетворява”,
каза в изказването си публици-
стката Велислава Дърева. Жур-
налистката направи кратък пре-
глед на фашистките и неофаши-
стките организации отпреди 70
години и сега в Европа и Бълга-
рия. Тя припомни, че децата в
училищата вече не изучават

нито Вапцаров, нито Гео Милев,
защото първото действие на
българската десница след нача-
лото на промените у нас, беше
да подмени историята. Българ-
ската десница “осъди” всички
български антифашисти като
престъпници, а убийците бяха
възвеличавани като национални
герои, каза тя. Това е тълкувани-
ето на историята, което е позна-
то на днешните 23-годишни мла-
дежи. Децата на прехода бяха
превърнати в мутанти, сподели
наблюденията си Велислава
Дърева. По думите й в момента
в Гърция се създава мащабна
фашистка партия, подобни са и
тенденциите в Испания, където
се събуждат франкистите. Тя под-
черта, че в света вече има ог-
ромна неофашистка мрежа от
организации. Затова предложи
на евродепутатите от Групата на
социалистите и демократите и

под егидата на Партията на ев-
ропейските социалисти да на-
правят международна кръгла
маса, посветена на проблемите
с активизирането крайната дес-
ница и всички проявления на
ксенофобията. Велислава Дъре-
ва каза, че Европарламентът е
мястото, където да се проведе
кръгла маса по този въпрос и
където да се окаже съпротива
на екстремизма, а ПЕС трябва
да поведе тази съпротива.

В дискусията се включиха
като участници синът и внукът
на брата на Никола Вапцаров,
които носят името на поета. Два-

мата родственици на твореца
издадоха преди месец досието
му в книгата “Дело 585/ 1942 -
Никола Йонков Вапцаров”. Мла-
дият наследник на семейство
Вапцарови, който също се казва
Никола, благодари на евроде-
путата Евгени Кирилов за ини-
циативата да се организира кон-
ференция за Никола Вапцаров и
за поканата да се включи в нея.
“Първоначално мислех да се
изкажа в ЕП на английски, но
после реших, че е по-добре да
го направя на български, за да
ме разберат македонските ме-
дии по-добре”, каза той, визи-
райки пропагандата в Македо-
ния, че поетът Вапцаров е маке-
донец. Според него има завръ-
щане към творчеството на Нико-
ла Вапцаров не толкова в поли-
тически, колкото в културен ас-
пект. Бащата на младия съовтор
на книгата “Дело 585/ 1942 -

Никола Йонков Вапцаров” кате-
горично заяви, че в техния труд
се упоменава кой е убиецът на
Вапцаров. Пише го на първата
страница - убиецът е български-
ят фашизъм, а поетът е убит за-
ради убежденията си, защото е
искал за всички равенство, брат-
ство и свобода.

Главният редактор на в.
“Земя” Горан Готев каза, по по-
вод коментарите в македонски-
те медии относно конференция-
та за Вапцаров в Европарламен-
та, че да наречеш едно чества-
не провокация, това е позорно и
гнусно. Той посочи, че не е слу-
чайно че се присвоява делото
на един български поет от чуж-
да страна и то такава, която
търси своята идентичност, защо-
то поетичното творчество е част
от културното наследство на вся-
ка страна. По думите му от годи-
ни сме свидетели на опити да се
присвояват от Македония стра-
ници и дори цели глави от
българската история, но подчер-
та, че всъщност поетът Вапца-
ров сам е определил своята на-
ционалност като българин и това
е останало записано в архивите.

В дискусията участваха и
други гости от България като
Николай Белалов, който  споде-
ли, че за него основната сила
на поезията на Вапцаров е във
вярата на твореца в бъдещето.
Димитринка Вакрилова от Плов-
див не пропусна да отбележи,
че поезията му е не само поли-
тическа, но също така е беляза-
на и от личния му живот. От своя
страна кметът на Костенец, Ра-
достин Радев, предложи подоб-
ни инициативи, посветени на
творчеството на Никола Вапца-
ров да се проведат и в България
и предложи неговата община да
бъде домакин на първата кръгла
маса. Според него по този на-
чин ще се възкреси познанието
и отношението към творчество-
то на поета Вапцаров.

В заключителните си думи в
края на конференцията Ивайло
Калфин, ръководител на Деле-
гацията на българските социа-
листи в ЕП, посочи, че парла-
ментът е място, където много се
говори, но рядко се чуват хора
на словото, а те по свой начин
казват общовалидни и общочо-
вешки истини. Той посочи, че
творчеството на Вапцаров е важ-
но за всеки, който е закърмен с
него, и България има всички
основания да се гордее с Нико-
ла Вапцаров, защото е голям
поет и борец срещу тиранията.



«ƒ–¿¬≈
СЪБОТА 17 НОЕМВРИ 2012

16

И

Съдържанието на материалите в „Здраве” дава обща информация за здравето и болестните състояния на достъпен немедицински език. Тя не може
да замени консултацията с лекар за поставяне на диагноза и за лечение. Екипът на вестника не носи отговорност за самостоятелно поставяне на
диагноза и самолечение, основани на публикациите. Страница на Аида ПАНИКЯН

“Искам да кажа на момиче-
тата и момчетата, тръгнали по
моя тъжен път: “Вие носите
нещо много значимо в себе си
- животът. Той е истинско чудо.
Моля ви, изживейте го вместо
мен. За мен е вече късно. Тя-
лото, което едва сега разби-
рам, че е храм на душата, е
разрушено. Не виждам добре,
почти не мога да се движа и
ръцете ми треперят. Не мога
да рисувам. Тогава?”, пише в
дневника си Василия Стоило-
ва, която точно на Великден
т.г. завърши земния си път. На
29 г. талантливата художнич-
ка, последната издънка на
Яворовия род, повече от поло-
вин живот е водила битка със
заболяване, което до преди
20-ина години у нас се смята-
ше за екзотично: анорексията.

Всъщност заболяването е
известно повече от четири
века - сиреч много преди раз-
бирането, че слабото тяло е
по-красиво. Названието - ано-
рексия, дава през 1873 г. сър
Уйлям Гул - един от личните
лекари на британската крали-
ца Виктория. Самият термин
има гръцки произход - пред-
ставката “ан” е отрицание, а
“орексис” е апетит.

Статистиката

зад която стоят животът на
милиони, както и съдбите на
техните семейства и близки,
изглежда приблизително така
според СЗО:

 от хранителни разстрой-
ства страда 2-3% от населени-
ето на планетата, като 90% от
тях са жени

 от анорексия в света стра-
дат около 12 на 100 000 души

- 90% от страдащите са де-
войки

 10% са жени в зряла
възраст и мъже

 4 пъти се е увеличил бро-
ят на мъжете и на жените над
40 г. и 6 пъти на децата под 12
г. за последните 5 години

 подмладява се и през по-
следните години началото й от

100 хил. т генномодифицирана соя,
която се внася за нуждите на храни-
телната промишленост у нас, се влага
във вафли, салами, кайма, кренвирши
и пр. Продуктът, който се прави в спе-
циални лабораторни условия, се из-
ползва и за храна на животни. Данните
са на български евродепутати, които
са ги написали в отворено писмо до
Еврокомисията.

В момента 46 вида генномодифици-
рани храни са разрешени за използва-
не в ЕС. “Това е изключително сериозен
проблем, който Брюксел подценява”,
пише в отворено писмо на българските
представители в Европарламента.

Едни от последните данни в област-

В примката на
свирепите диети

Хранителните
зависимости имат
здрава психологическа
основа и водят до
физиологично
увреждане на мозъка

13-17-годишна възраст пада на
9-12 г., около 100 деца на 5-7
г. са лекувани от анорексия
през последните 3 години във
Великобритания например

 у нас се смята, че 1 на
250 девойки се разболява от
анорексия. Няма точна българ-
ска статистика, която да раз-
крива колко са засегнатите от
хранителни разстройства, тъй
като няма регистър на психич-
ните заболявания

 понятието булимия се на-
лага през 70-те години на ХХ в.

 булимията се появява
през юношеството или първа-
та фаза на зрялата възраст

 от булимия страдат - 24
на 100 000 души население

 булимията винаги има
предшестващ период с ано-
рексия

 хранителните разстройст-
ва са причина №1 за смъртност-
та при жените на 15-30 г.

 близо 80% от болните
оздравяват

 от 0.5 до 20% умират

Корените
на болестта

са преди всичко от психологи-
чески произход и често са в
детството, категорични са спе-
циалистите. Моментално по-
търсете помощта на психолог
или психиатър и не се бойте,
че някой може да обяви дете-
то ви за лудо, съветва майката
на Василия. Според нея това е
заболяване на чувствителните
хора, на ранимите души.

Признаците

 сурови диети и усилени
физически упражнения

 чувство за паника след
минимално напълняване

 постоянен страх от
напълняване

 погрешна представа за
собственото тегло

 драматична загуба на те-
глото - страдащите от анорек-
сия приемат дневно не повече
от 600 калории, индексът на

телесната маса става
18,5 или по-нисък

 жълта кожа, тор-
бички под очите, видимо
изпъкнали кокали

 25%, от болните се
отказват от лечение.

Всичко това е само
видимата страна на за-
боляването. В основата
на анорексията и були-
мията стои дълбок психо-
логически или личностен
проблем, който трябва да
бъде излекуван, за да се
преодолее и хранител-
ното разстройство, обяс-
нява д-р Светлана Бояд-
жиева, психиатър.

Според специалистите
често преди тези видими
признаци страдащите ста-
ват затворени, доста критични
към себе си. Болните от анорек-
сия започват да контролират
всичко, свързано с околния свят
чрез храната. Определящо за
тях е това, че ако не могат да
контролират нещата извън себе
си, биха могли да контролират
себе си, и то под формата на
приемането на храна: “Когато

видите, че детето има някакви
отклонения в храненето, неже-
лание за хранене или оставане
по-дълго в тоалетната, някои
деца повръщат, без да има
защо, потърсете лекар”, съвет-
ва д-р Георги Симеонов - спе-
циалист интензивно лечение.

Анорексията е болест на
самотата и изолацията, тя една
от духовните болести на наше-
то време, убедена е Явора.
“Вълнуваше се от своето вре-
ме, от хората, които с голи
ръце бъркат в кофите с боклук,
и казваше: “Защо те не могат
да ядат, а аз трябва да ям?”,
разказва за дъщеря си.

Лечението

е скъпо и продължава години.
Болните от рак имат повече

шанс, защото се борят с це-
лия си дух да оздравеят, дока-
то анорексията е отказ от хра-
на - отказ от живот, казва
Явора. Лекува се преди всич-
ко психиката, но успоредно с
това се провежда лечение и
на тялото.

У нас нито държавата, нито
НЗОК поемат стойността на
психотерапията на страдащи-
те от хранителни зависимости.

Според световната медици-
на средният срок за лечение
на анорексията в болница е 2-
2,5 месеца, но има случаи,
когато терапията обхваща
цяла година. Не са рядкост и
повторните хоспитализации.

Последици

Хранителните разстройства
водят до унищожаване на
имунния отговор и до услож-
нения на жлезите с вътрешна
секреция, обяснява проф. Боян
Лозанов, началник на Клини-
ката по ендокринология и не-
фрология в японската болни-
ца. Проф. д-р Симеон Стойнов,
началник Клиниката по гаст-
роентерология и пулмология в
Токуда, допълва, че хранител-
ните разстройства водят до
усложнения, които засягат не
само гастроинтестиналния
тракт, но впоследствие и це-
лия организъм.

Настъпват хормонални про-
мени, при които функцията на
яйчниците при жените да за-
стине, уврежда се черният
дроб, мускулите, сърцето, кос-
тите (хората с анорексия мла-
ди заболяват от остеопороза),
настъпват функционални и хи-
мични промени в мозъка.

ървият в България Център за комплексно лечение
на хранителни разстройства “Василия” започна
работа в японската болница. Мултидисциплинарни-
ят подход предвижда колаборация между психо-

Център „Василия”

лози, психиатри, гастроентеролози, ендокринолози и
други специалисти. Патрон и вдъхновител на новата
структура е  Явора Стоилова.

продължат до вечерта
на 24 декември. През ко-
ледните пости не трябва
да се ядат храни от жи-
вотински произход -
месо, мляко, сирене,
яйца, кашкавал. Олио и
вино може да се употре-
бяват - без сряда и петък.
На Никулден - 6 декем-
ври, се разрешава риба
и вино. Строгостта на

Холандска универси-
тетска болница ще оглави
мащабно международно
проучване за нелегалния
трафик на органи за транс-
плантации. От Еразмус ме-
дикъл сентър (Erasmus
Medical Center) в Ротердам
са обявили началото на

линиката по ендокрино-
логия към Александров-
ска болница организира
безплатни хормонални
изследвания на мъже
във възрастта между 45
и 64 г.

Кампанията по из-
следването ще се прове-
де в Клиника по ендо-
кринология на болницата
(вляво след арката), в
съботните дни между 8 и
11 ч., до изчерпване на
лабораторните реактиви.

Кандидатите за из-
следване не трябва да
имат захарен диабет и
затлъстяване.

В Александровска изследват безплатно
за дефицит на тестостерон

Дефицитът на мъжки полови хормони
(андрогени) с напредването на възрастта
при мъжете е факт, който винаги е предиз-
виквал интерес. Проучванията показват,
че нивата на серумния тестостерон нама-
ляват прогресивно с увеличаването на
годините, особено при наличие на метабо-
литен синдром (съчетание на затлъстява-
не, артериална хипертония, дислипидемия,
повишени нива на кръвната захар).

Това състояние се проявява с еректил-
на дисфункция, съчетана или не с понижено
полово желание, намалена мускулна сила,
лесна уморяемост и раздразнителност, от-
слабване на паметта, нарушения в съня и
склонност към депресия. За диагностици-
ране на андрогенния дефицит е необходи-
мо да се определи нивото на тестостеро-
на в кръвта.

ККККК

тригодишно проучване, ко-
ето да даде повече яснота
по тази относително нова
форма на криминално де-
яние. Организации от
България, Румъния, Шве-
ция и Испания също ще се
включат в проекта, както и
Европол, Обединените на-

ции и европейски органи-
зации, свързани с транс-
плантациите. В публикаци-
ята не се съобщават по-
дробности за разследва-
нето и не се уточнява коя
българска организация и
по какъв начин ще се
включи в него.

Коледни пости
поста не включва деца,
бременни, болни и въз-
растни хора, на които са
разрешени мляко и
млечни продукти.

От пости не се слабее,
категорични са специа-
листите. “Инсулинът е
ключът към здравослов-
ното хранене. Този хор-
мон се отделя, когато ор-
ганизмът приема въгле-
хидрати, от него  зависи

дали трупаме тлъстини
или не, защото той играе
ролята на разпределител
на кръвната захар в ор-
ганизма и складира из-
лишната му енергия в
депа за мазнини”, обяс-
нява германският експерт
по здравословно хране-
не проф. Детлеф Папе.
Той е категоричен, че не
е доказана медицинска-
та полза от постенето.

БЪЛГАРИТЕ ЯДАТ
100 ХИЛ. ТОНА
ГМО ГОДИШНО

та доказват, че разрешителни за упо-
треба на ГМО се издават на компани-
ите след много кратка оценка на ефек-
та върху здравето - само 90 дни. Спо-
ред български евродепутати тестовете
на генномодифицирани храни трябва
да се правят поне на всеки две години.
Те призовават Брюксел да предприе-
ме действия час по-скоро.

П

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ПОМАГА
В ПРОУЧВАНЕ ЗА ТРАФИКА
НА ОРГАНИ

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ПОМАГА
В ПРОУЧВАНЕ ЗА ТРАФИКА
НА ОРГАНИ

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ПОМАГА
В ПРОУЧВАНЕ ЗА ТРАФИКА
НА ОРГАНИ

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ПОМАГА
В ПРОУЧВАНЕ ЗА ТРАФИКА
НА ОРГАНИ

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ПОМАГА
В ПРОУЧВАНЕ ЗА ТРАФИКА
НА ОРГАНИ

Ч етиридесетднев-
ните коледни по-
сти започнаха
преди 2 дни и ще
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Крими:
Девойката, бърникайки в чантичката

си, вместо с лютия спрей напръска мани-
ака с “Шанел”. И с крясъка “Мамка муууу,
струва двеста лева!!”, преби маниака до
смърт.

☺
Мъж отива при гадателка и тя му

казва:
- Вие сте женен, имате две деца.
Мъжът:
- Познахте, че съм женен, но имам

три деца.
- Ааааа две са, две са.

☺
Знаете ли, че:
Няма недостъпни жени. Просто има

различни нива на достъп.
☺

- Глобявам ви двеста лева за
оскърбление на полицейски служител!

- Вземи хиляда и слушай по-нататък...
☺

Чистачка в полицията с жалба за из-
насилване.

- А как се случи?
- Ами, миех пода на стълбищната пло-

щадка, той се прокрадна отзад и...
- И не можахте ли да избягате?
- Къде да бягам? Отляво - перила,

отдясно - стена, отзад - този гад, а отпред
бях измила, не исках да оставям стъпки!

☺
Моше, собственик на сергия на паза-

ра, предупреждава жена си:
- Запомни, нищо не купувай днес от

Рабинович.
- Защо?
- Защото съм му дал назаем моя

кантар.
☺

Говорят си двама:
- Аз съм банкер и за мой срам трябва

да си призная, че в театър не съм стъпвал
двадесет години.

- Не се притеснявайте, - казва другият,
- аз съм актьор и аз също последните
двадесет години не съм бил в банка.

☺
В чудния свят на ловджиите:
Мъжът чистеше пушката, жената се

гримираше. И двамата се готвеха за лов...
☺

Сър Джон и сър Хенри завършили
заедно Кеймбридж, дали обет за безбра-
чие и се уговорили всяка вечер да реду-
ват - ту в замъка на сър Джон, ту в замъка
на сър Хенри - да седят пред камината,
да пият шотландско уиски, да пушат пури
и да водят лежерни разговори. И така в
продължение на тридесет и пет години
всяка вечер, без нито една пропусната
вечер, те спазвали този ритуал.

Но една вечер през тридесет и шес-
тата година, сър Хенри приготвил неща-
та, както обичайно - запалената камина,
уискито, пурите, с ужас забелязал, че сър
Джон закъснява четирсет минути, нещо
което по-рано никога не се е случвало.
Страшно развълнуван, сър Хенри наре-
дил да оседлаят коня му и веднага отпра-
шил към замъка на сър Джон. Влизайки
във всекидневната, той видял сър Джон
да си седи пред камината с чаша уиски
и пура.

- Какво става? - възкликнал сър Хен-
ри. - Сър Джон, ние за тридесет и пет
години нито веднъж не нарушихме уго-
ворката си, а сега вие си седите сам,
пиете уиски и пушите пура. Какво се е
случило?

- Нищо не се е случило - отговорил
сър Джон - малко ми поомръзна...

☺
Малкият Иванчо се връща от село и

казва на родителите си:
- Не е истина, че кравата дава мляко.

Те й го изстискват със сила.
☺

Малки хитрини:
Депресирани сте от идваща зима?

Тъгувате по лятото? Ето какво да напра-
вите тогава: Сложете в чайник с кипяща
вода, няколко капки йод, стари чорапи и
отворена консерва “копърка”. Поставете
зад чайника вентилатор. Парата от чай-
ника ще ви създаде усещането за горе-
що утро край морето, а жена ви - като
види инсталацията - ще ви припомни

крясъците на гларусите!
☺

Знаете ли, че:
Ако планината не отиде при Моха-

мед, сговорната дружина я повдига и му
я носи.

☺
“Съгласна ли си да му събираш чора-

пите от пода, да го посрещаш в петък
пиян като талпа посред нощите, да го
пускаш за риба с пренощуване, да гле-
даш с него футбол, да търпиш приятелите
му и да носиш цялото домакинство на
гърба си?... Съгласен ли си - да й даваш
цялата си заплата, да помниш всички
дати, редовно да й подаряваш цветя, да
обичаш тъщата, да не пиеш, да не гуля-
еш и ежедневно да изпълняваш съпру-
жеския си дълг?”.

- Така трябва да пита свещеникът, като
обявява брака, а не, “в мъка и в радост...”
и всякакви подобни глупости!

☺
- Изпратих мъжа си за картофи и да

вземе да го блъсне кола..
- Ужас! И сега какво ще правиш?!
- Не знам. Нещо с ориз сигурно...

☺
Знаете ли, че:
Едно време гърците са разрушили

Троя, Персия, Египет, Финикия, Вавило-
ния... Сега дойде време и на Европейския
съюз...

☺
Известен журналист вижда в ресто-

ранта на Айфеловата кула художникът
Едгар Дега. Приближава го и го пита:

- Вие, господине, сте един от най-за-
клетите противници на Айфеловата кула,
какво правите тук?

- Най-много обичам да пия кафето си
тук, защото това е единственото място в
Париж, от което не виждам Айфеловата
кула.

☺
Знаете ли, че:
Очаква се мобилните оператори да

пуснат на пазара нов тарифен план-
“Мъж- алкохолик”. При него вие полу-
чавате неограничено безплатни разго-
вори с изтрезвителното, полицията и
болниците.

☺
Майка към дъщеря, която се готви да

излиза:
- И закъде така си се разсъблякла?

☺
Интернет новини:
“В Япония се състоя първата в света

виртуална сватба. Бяха поканени четири
гигабайта гости”...

☺
- До уши съм в дългове!
- Ожени се за някоя богата.
- Аааааааа, не! Ако на кредиторите

им трябват пари, те да се женят.
☺

Модерни времена:
Съдейки по всичко, САЩ ще станат

първата държава, в която ще забранят
секса заради нарушаване на правата на
импотентните.

☺
На вечеринка една дама, вече на

градус, пита един от поканените, който е
в подобно състояние:

- А според вас аз на колко години
изглеждам?

- Ами, съдейки по кожата ви, на осем-
найсет. Косите ви ми подсказват, че сте
на седемнадесет. А очите ви са като на
двадесетгодишна девойка.

- О! Вие сте много галантен!
- Сега, почакайте да пресметна...

☺
Евреин, пристигнал до вкъщи с такси,

излиза мълчаливо от колата и започва
да бърка по джобовете си, а под нос си
мърмори:

- Мамка му, май съм си изтървал порт-
фейла вътре...

Чувайки това, таксиметърджията из-
чезва с мръсна газ.

Евреинът гледа след таксито ехидно
и казва:

- А Рабинович не лъже, това наистина
работи...

☺
- Жена ви със сигурност е красавица?
- Да, а как се досетихте?
- Вие сте истински урод, а децата са

симпатични...
☺

Знаете ли, че:
При тези цени на бензина автомоби-

лите трябва да ги раздават безплатно.
☺

Габрово. Майка се провиква от прозо-
реца:

- Ваньо, ела да обядваш!
- Вече обядвах у Петьо!
- Ах! Това не е син, а злато направо!

☺
Знаете ли, че:
Любов - това една душа в две тела.

Или две тела под един душ.
☺

Семеен скандал.
- Животно!
- А ти си глупачка!
- А ти, а ти, а ти... - търси точната дума

съпругата. - Ти всичките пароли да си
забравиш дано!

- Тук вече прекали!
☺

В чудния свят на криминално прояве-
ните:

- За какво ми е да взимам ипотечен
заем сто хиляди лева и да го плащам
двадесет и пет години? Когато мога да

открадна милион и да лежа пет години?!
☺

Знаете ли, че:
Ако на изборите се гласуваше за това

кой депутат, кмет или министър да влезе
в затвора, то избирателната активност
щеше да е близка до стоте процента.

☺
Рабинович паднал в Нева, не можел

да плува и започнал да вика за помощ.
Появили се двама полицаи, но безучаст-
но го подминали.

Тук в главата на Рабинович се появи-
ла спасителна мисъл:

- Долу царя! - закрещял той с всичка
сила.

В този момент двамата полицаи ско-
чили във водата и извадили Рабинович,
за да го откарат в участъка.

☺
Подпийнал лорд към иконома си:
- Джон! Не намирате ли, че този йо-

гурт има странен вкус?!
- Да, сър. Още повече намирам, че

този йогурт има и странно название, сър.
- И какво е то?
- Майонеза, сър!

☺
Арабски шейх се влюбил в наша де-

войка. Баща й разказва на приятелите си:
- Накратко, той ми каза: ако ми я да-

дете за жена, то аз ще заплатя за нея
толкова злато, колкото е теглото й. И аз
му отговорих, че по такъв въпрос не тряб-
ва да се бърза. Да поговорим след месец!

- Да, прав си! Тези шейхове с техните
странни желания и възможности... Трябва
да помисли момичето.

- Какво има да му мисли! Трябва да се
храни!

☺
Съдията към обвиняемия:
- Получавате заплата осемстотин

лева, а сте си построили къща за двеста
хиляди евро. Как ще обясните това?

- Дайте ми време да помисля...
- Седем години ще стигнат ли?

☺
Тест по общообразователна подго-

товка:
България е булевард... Бетовен е кучe,

Микеланджело, Рафаело и Леонардо са
костенурки, Славейков и Патриарх Евти-
мий са площади, а княз Борис - улица.
Добруджа е хляб. Тракия е недостроена-
та магистрала, а Манхатън е коктейл.
Витоша е кашкавал, Рила е хотел, На-
родна е кайма, Президент е масло. Бо-
тев, Левски и Пирин са футболни отбори.
Иван Вазов е театър, Стара Планина е
салам, кебапче или кремвирш. Балкан е
завод, Елин Пелин е град, Буда е бар...
Финландия е водка, Моцарт е кутия шо-
коладови бонбони, Тема е прах за пране,
Черга е вино, Чалгата е музика, Софиян-
ка е кифла, а Кифлите - жени...

☺
Срещат се две приятелки:
- Чух, че си се омъжила?
- Да.
- И как е? Обичаш ли мъжа си?
- Разбира се! Аз по принцип обичам

мъжете...
☺

Модерни времена:
Живеем в удивително време, когато

младеж може да порази девойка, ако
просто й напише любовно писмо без нито
една правописна грешка.

☺
- Келнер, не мислите ли, че тази

пържола е прекалено твърда?
- Ама как ще е твърда! Бях я сложил

под крака на оная там масата и въпреки
това масата пак се клатеше...

☺
- А Мишо, за да се освободи от арми-

ята, много внимателно се запозна с ме-
дицинска литература за психичните за-
болявания.

- И успя ли да заблуди докторите?
- И то как. Вече шеста година не го

пускат от лудницата.
☺

- Тате, разкажи ми за Нютон.
- Седял си, значи, Нютон под дървото

и внезапно прас... на главата му пада
ябълка. След малко - прас, камък.

- И какъв закон е открил?
- Да не яде чужди ябълки!
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Един ден почувствах, че съм станал
идиот.

Не, нищо особено не се бе случило.
Усещането изобщо не е кой знае какво
- нито боли, нито, да речем, ти е студе-
но, да ти треперят краката или да се
изпотяваш. Няма такова нещо. Просто
си идиот и това е. През целия ден се
опитвах да наблюдавам отношението на
околните. Нищо особено. Държаха се с
мен все едно не съм идиот.

След работа минах през квартално-
то кафене. Изпих една водка, втора...
Нищо не се промени.

Прибрах се вкъщи. Жена ми гледа-
ше любимия си сериал.

- Марче, знаеш ли, че съм идиот?
Тази сутрин...

- После, после! Да си догледам фил-
ма, и ще ми кажеш...

Е, след филма й го казах. Без заоби-
калки. Имах нужда да го споделя.

- Аз съм - рекох - идиот! Сутринта го
осъзнах!

- Да, бе, да! - ехидно се усмихна жена
ми. - Миналата година те стегна лумба-
гото. По-миналата получи бъбречна
криза. Сега се обявяваш за идиот, само
и само да отложиш ремонта на кухнята!
Не ти се урежда въпросът!

Почувствах се идиотски. Не стига, че
си идиот, ами и най-близкият ти човек
не те разбира!

Качих се при съседа от горния етаж.
- Иване - казах му, - знаеш ли, че аз

съм идиот!
- Знам - отвърна той. - Трети месец

не ми връщаш двайсете лева, дето ги
взе уж до понеделник! Обаче и аз съм
идиот, че ти ги дадох! Но ще бъда три
пъти по-голям идиот, ако ти дам и сега!
Не се надявай!

След което ми хлопна вратата.
Върнах се у дома в идиотско настрое-
ние - пред кого да си излея душата?!
Имах нужда! Някаква вътрешна, идиот-

ска потребност. Звъннах на братовчеда:
- Мирчо, знаеш ли, сутринта почувст-

вах, че съм идиот...
Отсреща - мълчание.
- Много особено чувство. Не боли, не

сърби, обаче усещам, че съм идиот и
това е!

Отсреща - пак мълчание.
- И топли вълни не ме обливат, оба-

че...
- Слушай! - заговори най-после ле-

дено братовчедът. - Наследството сме
го поделили! Пито - платено! Нивата при
завоя на село е моя! И късметът, че ис-
кат да строят там бензиностанция - и той
е мой! Така че не ми се прави на идиот!

И затвори телефона.
На другия ден така, много внимател-

но, се опитах да намекна на някои от
колегите, че съм идиот. Отвсякъде -
пълно неразбиране. Един ми каза, че
не, тая няма да я бъде, няма да ми по-
еме проекта, друг ме заподозря, че ис-
кам да го изместя в йерархията, трети...
Абе - идиотска ситуация!

Вкъщи жена ми пак гледаше идиот-
ския си сериал. Не се и опитах пак да
й обяснявам, че съм идиот. Седнах до
нея и догледахме епизода. А след него
започнаха новините. И, о, щастие! На
екрана се появи, кой мислите? Народ-
ният ми представител! Моят! Онзи, за
когото съм гласувал! И наговори такива
неща, каквито можеш да наговориш
само на хора, които смяташ за пълни
идиоти. Изведнъж почувствах облекче-
ние и радост. Ето един човек, който,
макар че не ме познава лично, е убе-
ден, че съм идиот!

Следващия път пак ще гласувам за
него!

Валекс

Мирослав БОЖКОВ

ПЕНСИОНЕР ДАВА ИНТЕРВЮ ЗА СОЦИАЛНИЯ БЮДЖЕТ ЗА 2013-ТА

 Живея природосъобразно. По принуда!
Защото в гаражчето си отворих малко
магазинче за плодове и зеленчуци. Не
толкова от любов към труда, а от любов
към оцеляването в днешно време. Но
нали знаете, че търговията в такива
обекти като моя не върви, та вечер ми
остава много стока, която на другия ден
никой и като подарък не я иска. И съм
принуден аз да я ям - гриза репи, краста-
вици, ябълки и така нататък... Занимание
кахърно, от една страна, защото се
принудих да се разделя с месото. Само
спирам пред витрината на месарниците и
дълго се зазяпвам в надениците и суджу-
ците. Но, от друга страна, зареждам се с
витамини. Нещо, с което не всеки пенсио-
нер може да се похвали.

Покрай тези мои принудителни пости
сигурно съм укрепнал и съм се разхуба-
вил, защото две пенсионерки, редовни
клиентки и консуматорки на тикви и праз,
започнаха да се обръщат към мен с “Хей,
момче!”. В такива моменти ми става много
драго на душата и гледам да разгоня
внуците дангалаци, които постоянно
щъкат около мен. Дори се замислям дали
да не си опитам късмета в някой клуб за
запознанства между несемейни граждани.

И понеже не е хубаво, когато само на
мен ми е хубаво, започнах да пре-
поръчвам и на аверите от квартала да се
откажат от вредното месо и да прегърнат
идеята за хрупане единствено на плодове
и зеленчуци.

Е, тук се получиха някои непредвиде-
ности, трябва да си призная.

Приятелят ми Григор, пенсиониран
тапицер, но иначе квартален политически
анализатор, след моите препоръки бе
прекалил с хрупането на моркови.  Един
ден дойде при мен разярен и ми отправи
дълга обвинителна тирада. Около пет-
шест звука въобще не му се разбираха.
Накрая разбрах, че от морковите си е
строшил протезата и иска да му платя за
нова. А баба Гиргина, съседката, ми се
оплака, че като ме е послушала и е
започнала само зеле и стъргана ряпа да
яде, синът и снахата я намразили. Защото
помислили, че тя иска да става столетнич-
ка и трябвало още трийсетина години да
я гледат край себе си.

Вече не смея да препоръчвам вегета-
рианството на други. Май някаква суета
ме е обзела отгоре на всичко и искам аз
и само аз да водя най-природосъобразния
живот в държавата.

Пък дано продължи по-дълго...

На един му се чува дума-
та, а на друг му се чува...
сумата.

Човек няма криле, но
упорито се опитва да ги
замести с ордени и ме-
дали.

Днес най-лесно се пре-
минава през границата
на бедността.

Ако има и състезания по
“Мятане на кал”, бълга-
ринът винаги ще е побе-
дител.А
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блян

Петър СОФРОНИЕВ

Œ“ Õ≈“¿ — ÎËÈÌÏÈÀÄÀ 2212
ÃÎÄÈÍÀ

 В маратона традиционно победиха атлетите от Кения. Оказа се, че те са
дошли, бягайки от Кения.

 Току-що стана известно, че някъде е изчезнал целият организационен
комитет. На стадиона излизат чукохвъргачите.

 Канадски велосипедист в бързината си забрави велосипеда..., но това не
му попречи да изпревари всички до финала и да е пръв!

 През това време китайскят гимнастик продължава да се върти на висил-
ката...

 И така първо хвърляне на чук... и китайският гимнастик май го отнесе.
 А сега започва традиционният петдесетобой. Стартира участникът от

Щатите. Ето, той пробяга три хиляди метра, направи овчарския скок, вдигна
щангата с 300 килограма, пробяга 100 метра, остави щангата, кош от тройката,
шах, мат, гооол! Ще започне втори кръг със значителна преднина пред втория.

A Œ œ–Œ◊≈“≈“≈ Õ≈ŸŒ
“¿ Œ¬¿ ¬ ”“–≈ÿÕ»“≈

¬≈—“Õ»÷», Õ≈ —≈ ”◊”ƒ¬¿…“≈!

Рашко СТОЙКОВ

Б.Б.: БЕЗ МАГИСТРАЛИ НЯМАШЕ ДА
ИМА АРХЕОЛОГИЯ!

КАК ЩЕ СМЕ БЕДНИ, КАТО ЗЕМЯТА
НИ БЪКА ОТ ЗЛАТНИ СЪКРОВИЩА?!

ВРЕМЕТО: СЛЪНЧЕВО С МЪГЛА!

ЗДРАВИ СМЕ: ВСЯКО ПЕТО УЧИЛИЩЕ
БЕЗ ЛЕКАРСКИ КАБИНЕТ!

В СЕЛО СТАРЧЕВО ОБЯВИХА
ПРОГРАМАТА ЗА РАЗВИТИЕ

НА СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ!

В ПОРТУГАЛИЯ 10 ХИЛ. ВОЕННИ НА
ПРОТЕСТ В ПОДКРЕПА НА ОРЯЗАНИЯ

СИ БЮДЖЕТ!

БЕБЕ СЪДИ СТОЛИЧНАТА ОБЩИНА!

СТРАДИВАРИ ВЗЕЛ ИДЕЯТА ЗА
ЦИГУЛКАТА СИ ОТ МАКЕДОНИЯ!

ИЗБОРЪТ НА ПАТРИАРХ
ДА СЕ ОТЛОЖИ ДОКАТО МАКСИМ

ВЪЗКРЪСНЕ!

ДОБРА НОВИНА

БАНДИТИТЕ НИ СА

ЧИСТИ - ПЕРАТ

ПАРИ!
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Борис ДАНКОВ
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Тези дни покрай конфе-
ренцията в Брюксел, посве-
тена на 70-годишнината
от гибелта на Никола Вап-
царов, скопските македони-
сти вдигнаха такава вря-
ва, която е обяснима от
гледна точка на насажда-
ния от тях клиничен сепа-
ратизъм.

Първо на първо, Никола
Вапцаров не бил българин,
защото в небезизвестния
“Доклад” пред участници-
те в Македонския литера-
турен кръжок през 1938 г.
бил заявил “ние сме маке-
донци”.

Второ, той бил “маке-
донски поет”, който пишел
и... на чужд език- т.е. на
български.

Трето - българите били
убили “македонеца Вапца-
ров” заради неговото наци-
онално самосъзнание.

Добре известно е какво
представлява Коминтер-
новската измислица Маке-
донски литературен кръжок,
чиито членове (включител-
но и Никола Вапцаров) е
трябвало да “внедряват”
македонско съзнание по една
априори отдавна отречена
доктринерска директива.

А чий е родният език на
Никола Вапцаров - това е
добре известно на скопски-
те литератори и “истори-
чари”. Казва им го още май-
ката на поета - Елена Вап-
царова. “Признава” си го пре-
ди това самият поет, кой-
то в своите отговори на
въпросника в Дирекцията на
полицията собственоръчно е
написал: “Аз, Никола Йонков
Вапцаров, с баща българин
Йонко Вапцаров, майка Еле-
на Везьова Вапцарова -
българка, сестра Райна Вап-
царова - българка, брат Бо-
рис Вапцаров - българин, аз
- гражданство българин, из-
точноправославен, с българ-
ско самосъзнание...”

А иначе всички знаят, че
убийците на Никола Вапца-
ров са българските фашис-
ти и че той е убит заради
своите убеждения и никак-
ви други съображения на
тогавашните управници.

Прочее, в манипулатив-
ните трикове на македони-
стката пропаганда няма
нищо ново. Вече десетиле-
тия наред, поради липса на
историческа основа за сво-
ята измислена “афирма-
ция”, македонистите в Ско-
пие фалшифицират истори-
ята. Поради отсъствие на
духовна и каквато и да е
друга културна традиция
те крадат чужди писатели
и поети, като ги обявяват
за свои. Македонизмът не е
национализъм, а най-грозно
и примитивно мародерство
на шепа управници, решени
да запазят на всяка цена
статуквото заради своя
интерес - властта. Баста!

Ìàêåäîíèçìúò áåç ìàñêà

Известният скулптор
Красимир Рангелов ще пока-
же свои творби - рисунки и
скулптура - в пловдивската
галерия “Жорж Папазов”- на-
учи ДУМА от електронната
поща. Това е първа по рода
си подобна изложба на изве-
стния плевенски майстор на
пластиката. Включените в
нея рисунки ще хвърлят
светлина върху идеите и
процеса на работа в твор-
чеството на художника. В
експозицията ще бъдат показани и 17 пласти-
ки - фигури, портрети и скулптурни компози-
ции, изработени предимно от бронз.

В галерия “Жорж Папазов” художникът се
представя за четвърти път. Досега той има
изложби в този популярен пловдивски салон
през 2001, 2003 и 2005 г.

Роденият през 1958 г. в с. Гулянци, Плевен-
ско, художник през 1983 г. завършва Национал-

Черната комедия на Го-
ран Стефановски “Демонът
от Скопие” в репертоара на
Малък градски театър “Зад
канала” ще “акостира” на 26
ноември от 19 ч. в Дома на
народната армия в Бургас.

Постановката на роде-
ния в Сараево театрален и
филмов режисьор Дино Мус-
тафич вече бе приета с под-
чертан интерес от софий-
ската публика, не само пора-
ди интересната тема за “му-
тризацията на балканския
свят”. Но и поради оригинал-
ната и “нетрадиционна” ин-
терпретация на този про-
блем от автора на пиесата
и режисьора.

Руският писател Владимир
Маканин получи учредената в
Страсбург Европейска лите-
ратурна награда за 2012 го-
дина - съобщи Руската ин-
формационна агенция “Ново-
сти”. В основанието за
присъждането на наградата
на писателя се изтъква, че
“той принадлежи към москов-
ската школа, описваща гро-
теските на всекидневния
живот и психологията на ха-
рактерите, което се отлича-
ва от официалната художе-
ствена доктрина на соцреа-
лизма”.

Владимир Маканин е роден
в гр. Орск през 1937 г.
Завършва математика в Мос-
ковския държавен универси-
тет, след което постъпва на
работа във Военната акаде-
мия “Ф. Дзержински”. Дълги
години работи като редак-
тор в издателство “Совет-
ский писатель”, преподавател
е в Литературния институт
“Максим Горки”.

Автор е на повече от 30
книги, сред които “Права ли-
ния” (1965), “Синьо и черве-
но” (1982), “Гласове” (1982) и
нашумелите през последни-
те години романи “Асан” - за
войната в Чечня, “Ъндъргра-
унд...”, “Двете сестри и Кан-

ÏÐÈÇ

Ðóñíàê ñ Åâðîïåéñêàòà
ëèòåðàòóðíà íàãðàäà

дински” и др. Носител е на
наградата “Руски Букър”
(1992) и Държавната награ-
да за литература на Руска-
та федерация (1999). Пре-
веждан на почти всички ев-
ропейски езици и смятан за
класик на съвременната ру-
ска литература.

ÏÐÅÄÑÒÎÈ

Êðàñèìèð Ðàíãåëîâ
èçëàãà â
“Æîðæ Ïàïàçîâ”

ната художествена академия. Има само-
стоятелни и участия в общи художествени
изложби в Плевен, Пловдив, Велико Търново и
София, а в чужбина - в Антверпен, Равена,
Сеул и Париж. През 2010 г. Красимир Рангелов,
заедно с известен японски художник, пред-
ставя свои творби на... Ламанша.

Новата експозиция на художника ще бъде
открита в пловдивската галерия “Жорж Па-
пазов” на 23 ноември от 18 часа.

ÌÅËÏÎÌÅÍÀ

“Äåìîíúò îò Ñêîïèå” àêîñòèðà â Áóðãàñ

Актьорите Филип Аврамов и
Петър Калчев - Коце и Тасе
в “Демонът от Скопие”

Главната роля в спектакъ-
ла е поверена на Филип Авра-
мов (Коце), известен от сери-
ала “Домашен арест” и филма
“Писмо от Америка”. Остана-
лите роли се изпълняват от
Ирини Жамбонас, Христина
Караиванова, Александър Ка-
диев, Петър Калчев, Влади-
мир Димитров, Илка Зафиро-
ва, Владимир Пенев, Евгени
Будинов, Стоян Младенов и
Иван Петрушинов.

Идеята е всеки от нас да
открие своя демон, който да
намери сили да разчисти
сметките си с по-голямото
зло, което ни заобикаля -
твърди режисьорът Дино
Мустафич.

ËÈÑÒÎÏÀÄ

С миниспектакъл,
в който участваха
три нимфи, община
Бургас тези дни
официално даде
старт на реставра-
цията на археологи-
ческия резерват
“Аква Калиде” в бур-
гаския квартал “Ве-
трен” - узнахме от
електронния сайт
на морския град.

По всичко изглеж-
да, че с този симво-
личен ритуал бурга-
ските общинари се
опитват да “скрият”
започналата вече
рестварация на ха-
мама на турския сул-
тан Сюлейман I, за
което ДУМА неедно-
кратно писа. Включи-
телно - за отпусна-
тата субсидия за
рестраврация на “историческия паметник” от
половин милион лева (от турската фирма
“Доуш холдинг”) с протекцията на Вежди
Рашидов.

В новия си вариант проектът включва
пет обекта, сред които: “Аква Калиде”, тра-
кийското светилище край Приморско Бег-
лик таш, тракийското светилище в Мишко-
ва нива край Малко Търново, римският град

Íèìôè â õàìàìà íà Ñþëåéìàí Âåëèêîëåïíè

Деултум в средецкото село Дебелт и кре-
постта Русокастро край Камено. В рекла-
мата на “Аква Калиде” се отбелязва, че още
от средата на първото хилядолетие мяс-
тото е било почитано като “светилище на
Трите нимфи”, а за хамама на Сюлейман
Великолепни “дискретно” е записано “пред-
стои проектиране за реконструиране на
съществуващата там баня”.

„Фигура”
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Нови стихове от
Илиана Илиева

Мъглата се спуска, мъглата си знае -
изкусна и мъдра, досущ като рая.
Неравности груби гальовно приглажда,
и мрака погубва, поглъща до сажда.
И всичко белее, светлее, топи се,
докато се слее със нейната мисъл -
за всички ни смътна, почти неразбрана,
но знае си пътя, закътан в забрана.
Мъглата се ръси, ръми до забрава -
до моите пръсти, до къщната брава.

Мъгла

Безсъница
Когато стихне и последната врата
и арфите на рамките замлъкнат -
у мен се утаява вечерта,
стените се стопяват и се смъкват.
И като лотос в кротнала вода
седя и дишам, дишам и преглъщам
на мрака сляпата безмерна свобода,
която е една,
една и съща.

Кучето, което спря да вие
Отгоре куче гледа наркоманът.
На глад го учи - вие всяка вечер.
Не може ли от мен да го прихване -
в мълчания да хълта - като глетчер.
Долавям през панела, че е тъжно,
когато онзи с тропот се стоварва -
а то замлъква - и не го осъжда,
стопанин му се връща, а не варварин.
И в този миг готова съм до Бога
да изкрещя от бяс, от самотия -
в саксия да отгледам шепа дрога
за кучето, което спря да вие!

Животът е безкраен
разпит
“Животът е прекрасен разпит” -
ми казваш ти и аз увисвам,
подобно клончица окастрена
след опита за ашладисване.
Замаяна, недоумявам
съдбата си - да раждам чуждото
и, плодородна, пак оставам -
сама на себе си ненужна.
Една безкрайна еднодневка
засича думите на разпита.
Смълчавам се да не отплесна
достойнството си на разпната.
Осланям се на мимолетното
и го обичам без отплата
и моля се да ми просветне то
по изгрев и на нова дата.
За да преглътна твоя укор,
който лъжата предрешава.
Разпитана, но пак не чута,
разчитам само на забрава.

Трети час
Как да заспя, когато вече
прочува ден в притихнал мрак
и утрото е като вечер -
вечерница в зорница - зрак.

Та в този час дори петлите
главици булят под крило
и будното сега не пита -
къде, кога, дали, защо -

а се разпада във въртежа
на времето - като дервиш.
Отвъд небето на копнежа
не е възможно да заспиш.

Жената от мъжкия ти сън
До изгрева на твоите очи
ми позволи да поседя и да будувам.
Не са ми нужни в този мрак лъчи -
аз искам по очите да те чувам.

В дълбоката незряща тишина
да виждам как отиваш и се връщаш.
И да забравя, че съм ти жена,
която след съня си ще прегръщаш.

Обичам те, когато си дете,
момче свободно в нежната вселена.
А аз момиче - будно да чете
вселената у тебе - на колене.

Оптимизъм по
никое време
Сега не е часът за мислене:
режи си лука, моркова; усмихвай се.
Изстисквай си не мозъка - скилидките.
По дяволите сметките! Не ти ли писна?
Включи котлона и пусни Вангелис.
Веднъж презри дълбоко телевизора.
Бъди възвишена край мивката - и смела.
Не ти ли писна от отчети и ревизии?
Не си поглеждай в портмонето -
пълно е с бележки - само спомени!
За утре не мисли - далеч е утрото:
додето картофите се задушат
и замирише на насита,
додето и последните акорди се отронят,
докато къщата се оглуши
и бавно стихне,
докато и най-късите уши
върху стените се изгладят като стихове...
Бъди добра и се опитай да не умориш
красивите си мисли на манежа.
А после?
Най накрая - току виж
заспиш под думата
на своята надежда.

Опозиция на утрото
Сутрин си казвам - довечера ще бъда мъдра,
ще мисля светло, в дългосрочна перспектива.
Но, падне ли мракът - от него няма мърдане
и ме боли за деня, който нанякъде си отива.

И какво ли постигнах? Нещо дали наваксах?
Платих ли си сметките, или затънах до гуша?
Така ме излъсква черната нощна вакса,
че тишината, която скърца в косъма, слушам.

Гледам напред, ала някак наблизо, вторачено.
Иде ми да се развея - опърпано знаме!
Сякаш животът достоен е от мен на една крачка.
Но аз все си оставам с първата крачка само.

После се сривам. Вярно, пред себе си - жалка.
За пред света аз съм цифрова клетка в сметки-
те.
Ставам сурова, за да не съм му подпалка.
Но нашият сговор лека-полека олеква.

Знам, че съм смешна в ролята на опозиция.
Други гърла храня - тясно е моето гърло.
И се прокъсвам - струна, или ръждива спица
от колелото, което в новото утро ме хвърля.

Хорото на гладната мечка
Приижда зима - с ноздри я долавям -
привлича ме дълбоката бърлога
за сън без глад, без студ и изнемога -
в блаженство искам да изпосталявам.

За шията ме тегли мечкадарят.
На бавна жар ме кара да играя -
мегданът се разпъва чак до края
от смях и плач, които ме прогарят.

Аз болка помня и синджира мятам,
завъртам се - та здраво да дрънчи
с дайретата пред хорските очи,
разпръснали човешкия ми атом.

Къде да ида? С табор чужд да скитам?
За бучка захар и една похвала?
И докога - все гладна като хала -
ще тропам, даже в нов, рапиран ритъм?

Бриджит Бардо да чакам ми остава -
да хвърли тежки SOS-пари.
И мечкадарят да ме умори
от бесни танци в лудата държава.

Тайната вечеря
на палачите
Докараха мъжете ни до плач,
до плач бащите ни докараха.
Над мен кърви ожуленият здрач
и мракът пак ще си изгуби мярата.

До просешка тояга и до глад
честта юнашка пада с гилотината.
Тя пада - не на градския площад,
а сред мегдана на високо минало.

Палачите са всяка нощ на пир,
докато мен в съня ме тръшка чумата.
И пия бащиното вино - тих вампир! -
за да забравя колко малко струваме.

Жената в мен е гарван с дрезгав грак
над Тайната вечеря на палачите.
Мъже - бащи на утринния мрак,
разпнете ги, наместо да ми плачете.

Сезонът на илюзиите

лиана  ИЛИЕВА  е родена
през 1969 г. във Враца.
Завършва Националната
гимназия “Константин-
Кирил Философ” и СУ “Св.
Кл. Охридски” - руска
филология и история.
Живее и работи в София.
Автор е на книгата
“Жабешки скок. Тристишия,
хайку, танка” (2004) и на
стихосбирките “Ти, който хакна планетата”
(2008), “Пента и Пижо. Малки и още по-малки
песни” (2009), “Говорещите руни на реката” (2011).

Носител е на първа награда в секцията за
хайку на български език на Международния
конкурс на тема “Хайку в музиката -
музиката в хайку”, организиран от
Българския хайку клуб; почетен диплом от
Петия Международен конкурс за хайку на
италиански език “Cascina Macondo” (2007),
първа награда за хайку в конкурса “Мелнишки
вечери на поезията” (2009) и др. Лауреат е на
Националния конкурс за поезия “Мара
Белчева” (Севлиево - 2008 г.), първа награда
от Националния поетичен конкурс “В полите
на Витоша” и др. Член е на Българския хайку
съюз и “Хайку клуб - София”. Редактор е в
Електронно списание “LiterNet”.

Сезонът на илюзиите иде
с витражите на тънките мъгли
и с листопада, ужким безобиден,
с дъжда, под който вече сме били.

Сезонът на илюзиите бляска
през багрите на падналия лист.
И вятърът, наточил се за ласка,
ще блъска по дъха ни - напорист.

Сезонът на илюзиите пада
със ангелски нечакани пера.
Снежинка по снежинка - изненада -
ще ги целувам, без да разбера.

Сезонът на илюзиите пази
да губим вяра, обич, сетива...
И снежните навеи на талази,
ще настояват, че сме белова,

че още сме любими и красиви -
щом бурята с добро ни спомене.
Сезонът може и да си отива
за някой друг, ала за мене - не.
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Александър
Геров е от по-
етите на 40-те
години, или по-
точно - градски-
те поети на 40-
те. Заедно с
Валери Петров,
Вапцаров, Алек-
сандър Вутим-
ски, Богомил
Райнов, Веселин
Ханчев... той
оформя един
нов свят в по-
езията ни - по-
вече графика и
приземеност,
повече реа-
лизъм. Заедно с
това той - и тогава, и в следващите 40 години,
имаше своя неповторим, само негов път. Алек-
сандър Геров искаше да разбере бъдещето - и
тази негова настоятелност имаше изключи-
телно неочаквани успехи. Търсеше философия-
та на живота, като тръгваше от обикновени-
те неща.

Някои го считаха за луд... Те и Ван Гог го
считаха...

  НИКОЛАЙ ПЕТЕВ

Из подготвената за печат авторска
антология “33 стихотворения

за препрочитане”

СТИХОВЕ ЗА ПРЕПРОЧИТАНЕ

Ïðîìèñúë çà Âñåëåíàòà

Чавдар ДОБРЕВ

Започвам по-отдалече. От
повода. Тъй като Джеки Ваген-
щайн се намеси едва при ту-
ширане на последствията от
този повод. Намесата му оба-
че,  навременна и енергична,
заслужава да я опиша по-по-
дробно.

В края на 1993 г., декември
ще е било, България я посети
руският политик Владимир
Жириновски -  шумеше се мно-
го за него в медиите, по-често
го ругаеха или се присмиваха
на месианските му идеи. Бях решил да пиша поли-
тически портрет за него, което налагаше да го
огледам по-отблизо, за да бъде текстът ми жив и
достоверен. Присъствах на ритуала, когато подне-
се разкошен букет пред паметника на цар Освобо-
дител, и на пресконференцията, която даде в
приземна заличка, недалеч от тогавашната сграда
на футболния съюз, и на посещението му в кате-
дралата “Александър Невски”. Там го посрещна
настръхнала от омраза група млади мъже от Съю-
за на демократичните сили, които крещяха ярост-
но срещу Жириновски: “Жид,жид,жид...” В София
беше разпространен слухът, че крайният великору-
ски националист Жириновски е от еврейско потек-
ло. Гостът не се трогна особено. Само се обърна
към охранителите си, бивши съветски командоси,
да разчистят пътя му към портала на православ-
ната светиня.

С портрета си на Жириновски не исках да  по-
падам сред неговите едностранчиви отрицатели,
които го критикуваха за провокативните му изказ-
вания: в тях той доказваше превъзходството на
руския етнос над останалите етноси в света, кро-
еше планове как Русия трябва да завладее “топлите
морета” по посока Индия и Балканите. Не исках и да
го идеализирам. Значи, налагаше се, за да запазя
обективния тон, да вникна в характера и психоло-
гията му на политик. В същото време ми допадаше,
че Жириновски анализира с безпощадна острота
идеологията на руското преустройство, проведено
от Михаил Горбачов, че с аргументи доказва как
разрушаването на СССР е обслужило геополитиче-
ските интереси на САЩ. Въпреки свободните ин-
терпретации, на които даваше воля, личеше, че не
е безразличен към настоящето и бъдещето на
Руската федерация. Наясно бях, че и българските
перестройчици  не харесват Жириновски. Затова ми
беше любопитно как ще реагират на една по-безпри-
страстна оценка за Жириновски, ползващ се с без-
спорен авторитет в руското общество.

Портрета озаглавих: “Странните превъплъщения
на маркиз дьо Жириновски”. В него изтъквах, че
Жириновски не бива в никакъв случай да бъде подце-
няван, че прилича на шахматист, който блестящо
строи игровата партия, че съзнателно влиза в ро-
лята на клоун, за да заблуди противника си и нанесе
точен удар върху отбранителната му тактика. Зад
провокациите на руснака е нужно да се открива
смисъл, а зад екстравагантните му жестове отлич-
но замислена политическа тактика. Жириновски е
агресивен, но крие и обаяние. Въпреки кресливите му
декларации, пресилени са дефинициите на неговите
опоненти, че е “кафяв” националист.

За по-ефектно нарекох един от подразделите
на текста си: “Чифутин, но не иска да си признае”,
побългарен еквивалент на думата “жид”, която
седесарите крещяха пред входа на “Александър
Невски”. Откъде да знам, че за българските евреи
“чифутин” било хиляди пъти по-оскърбително от
определението “жид”?! Това ми го напомниха авто-
рите на две обширни протестни писма, поместени
във “Вечерни новини” (13-14 януари 1994 г.). Журна-
листът Самуел Франсез и Хаим Молхов ни повече,
ни по-малко ме обвиняваха, че наливам вода в
мелницата на антисемитизма, че произвеждам
антисемизъм чрез употребата на “чифутин”, тер-
мин, който съм бил усвоил от речника на българ-
ските фашисти. Изобщо такъв рецидив не се бил
появявал през последните петдесет години. Оти-
дох да се жалвам на директора на вестника, моя
приятел Любомир Коларов, но той настоя да му
вляза в положението, безсилен бил да противостои
на авторите на писмото. Препоръча ми да седна
на пиша отговор, каквото и да съм напишел, щял
да го публикува.

След известно време сценаристът Анжел Ваген-
щайн ми обясни, че българското еврейство свързва-
ло с “чифутин” най-кошмарните си преживявания от

От моите илюзии нищо не остана.
Набучени върху войнишки щикове,
те се превърнаха в една студена рана.
И аз си мисля сред тълпи и викове
дали историята все не се повтаря
с войни и робство, с глад, лъжа и вяра.

Хилядолетните цивилизации
са оцелели само със по няколко руини -
на милиони същества печални знаци.
Историята не брои човешките години.
Свръхземни сили нашето потомство определят
и мъртви, над света треви и птици,

хора и листа се стелят.

Човек не е, разбира се, най-висше същество.
По-висши са от него мравките и скакалците.
Те ще изпият сока от зеленото дърво,
ще изгризят посятото във равнината жито.
Земята пак ще се превърне във пустиня,
каквато е била преди милиард години.

Ти имаш само туй, което ти е подарено -
един безкрайно малък наниз от живот.
И ако можеш да се вслушваш вдъхновено
в сърцето си - недей пропуска празен ход.
Вълшебницата мисъл нека твоята тъга стопява
тъй както вятър есенен листата разпилява.

Ослушвай се в сърцето си, във пулса на звездите
и нека въздуха вълшебен те обгръща,
и нека тайните за другите остават скрити,
и нека твойта радост е една и съща:
че още тук си, още гледаш, още чуваш
и с тайнствената прелест на света общуваш.

периода 1941-1944 г. След
10 ноември Джеки получил
в пощенската си кутия
бележка от български ан-
тисемит, в което той го
квалифицирал със същото
обръщение. Авторът на
бележката обаче напра-
вил правописна грешка с
изписването на обидата,
което сочело, че и той не
помни точното звучене на
думата - вероятно бил на-
следник на баща, за кого-
то евреите преди Деве-
ти са “чифути”.

Двете писма не тол-
кова ме разстроиха, кол-
кото обидиха. Отначало
реших да не отговарям,
тъй като написаното е
въпрос на домашно
възпитание. Но след
това трепнах... А ако
действително съм ги
обидил, ако съм засегнал
човешкото им достойн-
ство? Те не ме познават
и за тях човекът, изпи-
сал думата “чифутин”
може да изглежда расист и заклет антисемит?
Ако пък това е защитен рефлекс срещу спомена
за трудовите и концентрационните лагери, за
Холокоста и жълтите звезди, срещу вечерните
часове и отнетите законни имоти от старата
власт на монарха?

 Така се роди решението ми да подготвя отго-
вор. И да обясня, че не аз, а “сините” активисти
крещяха антисемитското “жид”. Наложи се впос-
ледствие да се откажа от полемичния тон и да
предпочета спокойно изложение на фактологията
относно моето отношение към евреите.

Скоро след писмата на Франсез и Молхов, под-
властен все още на нанесената обида, попаднах на
пресконференция в София прес. Соня Бакиш, съпру-
га на бившия премиер Станко Тодоров и добра моя
позната, ме видя да влизам и махна с ръка да седна
до нея. Което и направих. Соня започна да ми
обяснява, че със съпруга си четели редовно поли-
тическата ми публицистика във в. “Дума”, че Стан-
ко я харесвал и искал да им гостувам, за да си
поговорим за днешното положение в страната. Аз
имах слабост към Станко Тодоров като човек и
политик, но чак  да е опрял до мен, стори ми се
прекалено. Не издадох съмнението си и приех по-

Íaïðàçíèòå óñèëèÿ
Âàãåíùàéíîâè
1. »ÎË Í‡Í ƒÊÂÍË ‚ÎËÁ‡ ‚
ÓÎˇÚ‡ Ì‡ Ú‡ÚÍÓ œÂÒÚ‡ÎÓˆË

каната, уточнихме датата и часа на срещата в
дома на Станко Тодоров, записах си  адреса - ул.
“Велико Търново”.

На уречения ден се явих в цялата си прелест в
просторния апартамент на семейство Станко Тодо-
рови. Соня ме приветства на вратата, а Станко
Тодоров прав ме чакаше в хола да се ръкуваме. Сед-
нахме на невисоки столове, в началото мълчахме. Соня
се запиля в кухнята и това засили неудобството. Но
домакинът, врял и кипял в политиката, преодоля
ситуационното смущение и започна да задава въпроси
за партийното ни ръководство и интелигенцията, за
Кремъл и конфликтите в Русия, от която се бях
върнал преди почти две години и за която редовно
публикувах политически анализи. През 1993 г. се беше
появила от печат документалната ми книга за раз-
пада на социализма в СССР и краха на преустройст-
вото: “И видях друг звяр. Московски дневник”. Тогава
Тодор Живков ми изпрати по журналистката Вяра
Стефанова специално писмо, в което ме наричаше
най-точен и правдив критик на Михаил Горбачов и ме
канеше за среща във вилата му на ул.”Секвоя”. Така
че беседата ни с бившия министър-председател
Станко Тодоров се завъртя главно на руска вълна.

                       (Следва)

В спора се ражда
истината

СНИМКИ БЛАГОВЕСТА ЦВЕТКОВА
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Появата и унизителното мълча-
ние, с което бе посрещната тази -
знаменателна за българската култу-
ра - книга, са най-красноречивата
диагноза  за духа на българина в
днешно време. Още повече, че няколко
седмици преди нея излезе от печат и
“Антология на френската символис-
тична и декадентска поезия”, чийто
преводач бе отново поетът Кирил
Кадийски. Лично аз не мога да подмина
и факта, че в началото на тази годи-
на излезе и томче с избрани стихове
от Манделщам - отново в превод на
Кадийски. Явно той може с пълно
право да нарече последните няколко
години “Болдинската есен” на своя
творчески живот. А ние да си обясним
защо този наш, незаслужено и целе-
насочено пренебрегван поет и прево-
дач е трън в очите на организирана-
та посредственост и отляво, и от-
дясно. И да задълбочим питанията си:
след като не можем да наречем рав-
нодушие това пренебрежение, не
става ли въпрос за самоунижение за
българина, в чиято закърняла чувст-
вителност зейва рана при появата
на нещо голямо и значимо, заслужава-
що адмирации. В конкретния случай -
тези колосални за световната лите-
ратура творби, които Кадийски от
десетилетия приобщава към родната
ни култура. При духовната деграда-
ция, на която е подложено българско-
то общество (не без усилията на
постоянно сдружаващата се и спло-
тяваща се художествена посредст-
веност) не е странно, че не се дава
широк и заслужен отзвук - най-малко-
то в средствата за масова информа-
ция - на подобни явления. Странното,
или по-скоро страшното е, че те вече
не се забелязват! Мълчанието е при-
знак на сляпата примитивност, с
която Байганьовската агресия слага
неандерталската си лапа върху всич-
ко, което не отговаря на нейната
парвенюшка посредственост. Тази
лапа отдавна вече не е само полити-
чески етикет, тя е преди всичко
същността на вечната борба между
Дявола и Бога в националния ни ман-
талитет. Изява на неуравновесе-
ността на обществото!

“Антология на руската поезия” на
Кирил Кадийски е плод на 45-годишен
интелектуален труд. Близо 1000 стра-
ници, над 170 поети, имената на
немалка част от които прозвучават
за първи път на български, велики
образци на руската поезия, които най-
после имат истински адекват на
родния ни език - такива книги не се
появяват всяка година, дори не всяко
десетилетие. А и не се правят за
година-две.

Не съм литературен критик, още

Съпротива
срещу
мизерията
на духа
»ÁÎˇÁÎ‡Ú‡ ÌÂÓÚ‰‡‚Ì‡ Û Ì‡Ò ì¿ÌÚÓÎÓ„Ëˇ Ì‡
ÛÒÍ‡Ú‡ ÔÓÂÁËˇî ÓÚ  ËËÎ  ‡‰ËÈÒÍË - ÔÎÓ‰
Ì‡ 45-„Ó‰Ë¯ÂÌ ËÌÚÂÎÂÍÚÛ‡ÎÂÌ ÚÛ‰, ‚ÍÎ˛˜‚‡
Ì‡‰ 170 ÔÓÂÚË Ì‡ ·ÎËÁÓ 1000 ÒÚ‡ÌËˆË,
ÍÓËÚÓ Ó„‡ÌËÁË‡Ì‡Ú‡ ÔÓÒÂ‰ÒÚ‚ÂÌÓÒÚ
ÔÓ‰˙ÎÊ‡‚‡ ‰‡ ÒÂ Ô‡‚Ë, ˜Â ÌÂ Á‡·ÂÎˇÁ‚‡...

по-малко теоретик на художестве-
ния и поетическия превод, за да пра-
вя професионален анализ на създаде-
ното от Кадийски, но като съдя по
това, с което той е обогатил българ-
ската култура от десетилетия на-
сам и за десетилетия напред, мога да
кажа, че в  превода той
е това, което
сър Лорънс Оли-
вие в театъра.
Ако България
имаше кралица,
Кадийски сигурно
вече щеше да
носи титлата
сър. Всъщност
той я има - носи-
тел на много пре-
стижни междуна-
родни награди,
сред които френ-
ската “Макс Жа-
коб”, с която са удо-
стоени най-големи-
те френски поети
на ХХ век, член е на
академията Малар-
ме, на международ- ната академия
“Монмартър в Европа”, почетен граж-
данин е на Монмартърската републи-
ка, където името му фигурира до
имената на личности като Жак и
Бернадет Ширак, Деланое и Авдеев. А
сп. “Нувел обсерватьор” го нарече
“най-големият жив български поет”,
като го изведе с едър шрифт в загла-
вието...

 У нас много от тия имена и факти
не се и знаят, понеже обслужващата
журналистика, често представяна от
дами, най-искрено питащи се защо
веднъж се казва Стамболов, а друг
път Стамболийски, подтичват край
властимащите и обгрижват свети-
лата от списъка, меродавен само до
Калотина. Списък, в който Кадийски
никога не попадна, а и нямаше как да
попадне, тъй като той създава изку-
ство, което (и преди, и сега) е непо-
нятно за опонентите му. Кадийски е
бяла врана сред гарваните на българ-
ската литература. И след като не
могат да го кълват (понеже той лети
по-нависоко от тях), те се само-
залъгват, че го няма.

Но дори и Нобелова награда да
получи Кадийски, в нашата преса ще
се появи: “И тая година Нобеловият
комитет не направи най-удачния из-
бор...” Писателската ми фантазия се
развихря, като си представя какво
щеше да стане, ако направеното от
Кадийски - и не само в случая с “Ан-
тология на руската поезия” - беше
дело на някой от обгрижваните и
тотално, да не кажа брутално, нала-
ганите имена. Вестниците щяха да
излязат със специални притурки,
телевизионните програми щяха да

направят раз-
мествания в
програмите си,
в специални кли-
пове и заставки
щяхме да гледа-
ме физиономии-
те на хора със
скромни възмож-
ности, но с не-
скромни амби-
ции.

Но нека не
бъдем неспра-
ведливи, Наци-
оналното ра-
дио и няколко
вестника -
ДУМА, “Сега” и
“Българска ар-
мия”- измиха
очите на меди-
ите. Според
мене причина-
та за това по-
зорно мълчание
се корени в из-
тощителната
и с т о р и ч е с к а
миграция на
духа и тялото на българина. Не е
имал време да отхвърли историче-
ската трагедия на битието си той,
за да достигне до онзи синтез на
общественото си мислене, който
толкова прилича на ферментация-
та на виното.

И още нещо немаловажно - неурав-
новесеността на нашия български
светоглед си има и една друга причи-
на, която само на пръв поглед е по-
литическа, а всъщност е израз на
плиткоумното приемане и изразява-
не на кратковременните обществени
нагласи. До преди две десетилетия
всичко руско ни бе близко и родно,
макар и да превеждахме Лангстън
Хюз, Уитмън, сестрите Бронте, Се-
линджър и Колдуел, Фокнър и Стайн-
бек. Но днес политическата палачин-
ка се обърна и Русия като един огро-

мен, ненадминат в гениалност-
та си духовен резерват, част
от който е и самият Български
род, кой знае защо се свързва
изцяло с покойния Съветски
съюз и с имперската политика
на Азиатския департамент в
Петербург, с Ленин и Сталин.
Без дори да си признаваме глу-
постта на едно такова соци-
ално и културологично робско
поведение...

Кирил Кадийски не само че
не робува на плиткоумните
щампи, той и да би искал, няма
да може, защото, за да пре-
ведеш върховите постиже-
ния в поезията на един велик
народ - от “Слово за похода
на Игор” до съвременните
руски поети като Ахмадули-

на, Вознесенски и Бродски, явно ще е
трябвало да си проумял с цялата си
душа, че става дума за един културен
космос, който не може да се измерва
с ежедневни - и почти винаги преход-
ни - политически настроения, а с ме-
тафизичната, а и физичната, и непо-
стижима за елементарния ум, духов-
на близост.

Напълно съм съгласен с анализа,
който направи по този повед доц. д-
р Людмил Димитров на Лермонтово-
то стихотворение “Выхожу один я на
дорогу...” по време на премиерата на
“Антология на руската поезия” в книж-
ния център “Гринуич”. Явно новото
време не само изисква, но и предлага
нови изразни средства. Това обаче не
изчерпва проблема. Необходимостта
голямата поезия да бъде превеждана
от голям поет е очевадна и тъй като
преводите на Кадийски се извисяват
по сила и художествена пластика до
постиженията на собствената му,
личната му поезия, свидетели сме как
всичко това предизвиква завист и
лицемерно пренебрежение точно у
онези нискостеблени, но висшепълзя-
щи в агресията си “творци”, които
открито заявяват, че светът започ-
ва с тях и от тази си позиция
всъщност ме уверяват, че светът ще
свърши с тях...

По време на въпросната премиера
ми направи силно впечатление и още
нещо. Докато Богдан Глишев четеше
преводи от антологията, си дадох
сметка колко прав е Кадийски, когато
казва в един фрагмент от своята
великолепна книга “Арс поетика”, ко-
ято от това лято е и по витрините
на френските книжарници, че пре-

водът трябва да звучи така, сякаш
самият автор е знаел езика ни и е
написал стихотворението си на него.
Иначе казано - автор и преводач
трябва да са на едно равнище. И
когато Богдан започна да чете, а
всъщност и да припява “Молитвата
на Франсоа Вийон” от Булат Окуджа-
ва, аз си спомних как у нас преди
повече от 40 години с Кадийски, с
покойните Георги Богданов и Росен
Босев, и още неколцина приятели и
приятелки слушахме до прехласване
една огромна “тава”, която Росен
беше донесъл от Франция, и от коя-
то се лееше леко гъгнивия, но непо-
вторим глас на великия бард и с това
неповторимо “и не забудь про меня”
сякаш се молеше не само за себе си,
но и за всеки от нас. “Молитвата...”
има и други преводи и винаги, когато
съм ги чел, съм си казвал - е, да, но не
може да се пее! Сега обаче вече се
пее:

Докле се върти земята ни
и още е ярък зной,
Господи, дай ти на всекиго
каквото си няма той.
Дай му ти кон на страхливеца,
на мъдрия - ум просветлен,
дай на щастливия злато...
И не забравяй за мен.

Докле се върти земята ни -
Господи, властващ над нас! -
дай на жадния властник
да се насити на власт,
дай да отдъхне щедрият,
малко, дори за ден.
Каин дари с разкаяние...
И не забравяй за мен.

Аз зная: ти всичко можеш,
аз вярвам, че си велик,
тъй вярва, че вече е в рая
убитият в бой войник,
тъй всяко ухо се вслушва
в гласа ти едва доловим,
тъй вярваме всички ние,
дордето те боготворим!

Господи, мой Боже,
зеленооки мой,
докле се върти земята ни
и следва тя пътя свой,
докле тя все още има
и време, и огън свещен,
дай ти на всички по малко.
И не забравяй за мен.

Господ забавя, но не забравя. А на
някои дава в аванс. И не по малко, а
много! И понякога дори им позволява
да вечерят с Него. Мисля, че не бяха
никак случайни думите на директора
на Руския културно-информационен
център в София г-н Виктор Баженов,
който пред многобройната публика
заяви, че това е най-хубавата анто-
логия на руската поезия с възможно
най-добрите преводи. А актьорът от
“Таганка” Валерий Александрович Ива-
нов-Тагански, който е играл неведнъж
с един от авторите в антологията,
незабравимия Висоцки, емоционално
приповдигнато и направи ласкателна
алюзия, като спомена, че Кадийски
приживе си е издигнал неръкотворен
паметник. И защо не! Правили са го и
Хораций, и Пушкин...

СНИМКИ БЛАГОВЕСТА ЦВЕТКОВА
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края на август фондация “Българско арт
стъкло” представи шест участия със седем
български проекта на Международния фес-
тивал на стъклото в град Стауърбридж, Анг-

„Купчина стъкло -
предизвикателство”

С арт произведения от
счупени прозорци, бутилки и
буркани впечатлява изложба

B
лия, както ДУМА писа. Изявата бе онлайн с излъчва-
нето на визуален материал, документиращ процеси-
те на създаването на арт произведения, чийто изхо-
ден материал е отпадъчно стъкло - счупени прозор-
ци, бутилки, буркани, изгорели електрически крушки.
Целта на програмата “Купчина стъкло - предизвика-
телство!” (“Glass Heap Challenge”) е през призмата
на изкуството да се направи опит за намиране на
решение на производствените енергийни екологич-
ни технически проблеми.

Дали тези решения са намерени? Или поне е на-
правена крачка към техния отговор? Да си отгово-
рим на тези въпроси може да помогне посещението
на изложбата в галерия “Витра” на ул. “Перник” 91,
партер, до 22 ноември.

Посетителите ще видят произведения от предно
стъкло на катастрофирал автомобил (екип Морскин),
скулптура от счупен прозорец (екип Земя от светли-
на), абажур от изгорели крушки (Кремена Иванова),
мъжка и женска глава от претопени буркани и бутил-
ки (Нели Христова), нови пластични форми от бурка-
ни, издути в електрическа пещ, а не чрез традицион-
ния метод с пипа (Лъчезар Дочев - ФБАС), както и
две големи купи от остатъците от счупена витрина и
инсталацията “Армията на духовете от бутилките” на
екипа на Юрий Василев. Страницата подготви Надежда УШЕВА

Освен творбите на живо изложбата предоставя и
клиповете, с които произведенията бяха представе-
ни в Англия, както и документален материал от са-
мия фестивал, научи ДУМА от Искра Павлова.

Столичната галерия “Астри” показ-
ва до 22 ноември новата изложба на
Тони Тодоров. Неговите маслени плат-
на са озаглавени “Между рая и земя-
та”, “Гарвани”, “Бездна”...

Тони Тодоров е роден през 1969 г.
в  Оряхово. Завършва художествената
гимназия “Илия Петров” в София, а по-
късно и специалност графика във Ве-
ликотърновския университет “Св. св.
Кирил и Методий”. Има над десет са-
мостоятелни изложби в София, Плов-
див, Русе, Плевен и многобройни уча-
стия в общи художествени експозиции.
Участва в международния проект на
галерия “Астри” - “Дискриминация”,
осъществен в Истанбул.

Негови платна и стенописи са част
от колекции в България, Дания, Изра-
ел, Австрия, Истанбул и други. От 1999
г. е член на СБХ.

Платна на Тони Тодоров в „Астри”

Експозиция, организирана по повод 100-годишнината от
рождението на Иржи Трънка (1912-1969), представя фрагменти
от цялостното творчеството на автора. Иржи Трънка е една от
най-забележителните личности на чешката художествена сцена
през XX век. Изложбата показва представителен подбор от
негови мащабни творби. Посредством образни панели и
съпътстващи текстове зрителите ще могат да се запознаят с
ключови проекти и реализации на книги, приложна графика,
рисунки, живопис, скулптура и, разбира се, куклени, театрални
и филмови разработки. Изложбата “В услуга на въображението”,
която се открива със съдействието на Чешкия център в София,
може да се види от 19 до 29 ноември в галерия “Руси Караби-
беров” (площад “Свобода” 5) в Нова Загора.

Проф. Иржи Трънка е роден през
1912 г. в Пилзен, в семейство, къде-
то по домашному са изработвали иг-
рачки и кукли. Съдбоносна е среща-
та му с Йозеф Скупа през 1923 г.
По-късно, по време на обучението
си в Училището за приложни изку-
ства, Иржи Трънка проектира и из-
работва кулисите за театъра на Ску-
па. Често описват Трънка като рене-
сансова личност, поради творческия
му похват на изразяване в редица
категории на изобразителното изку-
ство. Най-голямата му слабост са
куклите и тяхната анимация, макар
да е известен най-вече като илюст-
ратор на детски книги. Илюстрации-
те, куклите, картините и скулптурите
Трънка изработва с лявата си ръка.
Да рисува обаче умеел с двете ръце
едновременно.

Художничката Елеонора
Хаджиниколова спечели втора
награда от живописния конкурс
“Цветните лъчи на светлината”,
посветен на 100-годишнината
от създаването на “Завета на
цветните лъчи на светлината”
от Петър Дънов. Изложбата със
77 творби бе представена в
галерията на СБХ в София на
ул. “Шипка” 6.

Когато се запознах със
статута на конкурса, разбрах,
че темата му е строго специ-
фична - “Завета на Петър
Дънов”,  и всеки участник
може да представи до 5 свои
творби. Реших, че ще напра-

Нови художествени изяви
на Елеонора Хаджиниколова

Фрагменти от творчеството
на Иржи Трънка

вя само една картина и тя ще
бъде сериозно свързана със
Завета - негово визуално “ко-
пие”,  с амбицията да я
превърна в помагало към
книгата, сподели пред ДУМА
младата художничка, която в
края на миналия месец откри
свой стенопис в СОУ “Св.
Климент Охридски” в Пазар-
джик.

Авторката разказа, че па-
ното е изработено с немски
пигменти в
приятни и
наситени то-
нове. Стено-
писът е да-
рение от ху-
дожничката
за училище-
то. Централ-
но място в
композиция-
та заема фи-
гурата на
светеца. От
н е г о в а т а
дясна стра-
на поставих
п и с а л и щ е
с книги,
свитък и ма-

стилница... От лявата страна
на светеца “разгънах” голя-
ма карта на Балканския по-
луостров и Средна Европа,
върху която разположих по-
големите и важни реки за
ориентир, римските провин-
ции Моравия и Панония, Бел-
град, Плиска, изображение
на княз Борис I, областта Кут-
мичевица (днешна Албания),
Охридското езеро... - допълва
Елеонора Хаджиниколова.
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Васил Риков е един
от сравнително младите
ни автори на проза.
Първите си скромни, но
нелишени от амбициоз-
ност разкази публикува
още през 80-те години
по страниците на “Родна
реч” и други младежко-
юношески издания. Все
по това време, през 1981
г., излиза и дебютната
му книга - сборник с раз-
кази “Територия на
дълга”. Радушният прием
сред читателите на
първото му заглавие го
зарежда с творческа
енергия и през следва-
щите години изпод та-
лантливото му и напори-
сто перо се раждат нови
13 белетристични произ-
ведения - роман, две
повести и сборници с
разкази. Неоспоримо
свидетелство за подобен
извод е появата и на
най-новата му книга -

Доминик ШИПО*

Като крехко цвете Сидония По-
жарлиева трепти при най-малкия
полъх на страдание и изкрещява
своето смущение към всички хора,
които отказват да видят или да по-
вярват (в двуезичната си българо-
френска книга “От Мъката до Усмив-
ката”, изд. “Фараго” - б.р.). И като
кралски шут, който се осмелява да
каже всички истини, тя издрасква с
няколко думи тези заспали сърца в
доста материален живот и събужда
съвестите.

Търсят храна
гладните дечица,
а ситите отминават.

Едно птиче под обстрел, едно куче със счупен крак, гладни
деца, прекършени души, катастрофи: естествена (цунами) или
технологична (Фукушима), толкова драматични моменти, пред-
лагащи на Сидония Пожарлиева случай да изрази своята мъка.

Циганин бавно минава.
Кучета злобно го лаят -
и те настървени.

Вероятно не е случайно, че тя е избрала  тристишие, за да
изкрещи своята мъка, защото краткостта подсилва нейния из-
каз и нещастието на света става така очевадно, както сигурно
една заслепяваща светлина.

След дъжд идва хубавото време; след мъката - усмивката.
Във втората част на творбата авторката споделя моменти на
радост.

Април се усмихва -
котак на слънце проснат
в този ден приятен.

И светът се оживява от детски усмивки, от усмихнати цветя,
от раждаща се любов. Със същата чувствителност Сидония
Пожарлиева борави с думите на тристишията умело и с точност,
подреждайки ги във вечен букет.

Магически зрак -
цял ден цветята ми
кимат със нежност.

* Авторът е основател на Френската асоциация за раз-
пространение на хайку и редактор на списанието й “ПЛОК”,
в което през септември т.г. е публикувана рецензията

“ Ф У Н Д А М Е Н -
ТАЛНА ТЕОРИЯ НА
ЦВЕТОВЕТЕ” от Ни-
колай Александров
(ИК “Изток-Запад”) е
книга, която описва
същността, възниква-
нето, разпростране-
нието, възприемане-
то, измерването и
въздействието на
цветовете около нас.
Във време, в което
науката и технологи-
ите се развиват с пълна сила и се задълбо-
чават в детайлите, на които всички вече
сме свикнали да обръщаме особено голя-
мо внимание. Изданието разкрива редица
нови или малко познати аспекти на заоби-
калящия ни свят и позволява да надникнем
в онези негови скрити кътчета, които все
още не можем да проумеем напълно по
една или друга причина. Книгата въвежда
в науката за цветовете, обхващайки голяма
част от нейните направления.

“ЗАПАЛИ ГИ!” от
Кармайн Гало раз-
крива седем лесни,
но действащи прави-
ла за начините, по
които да използвате
вашите идеи и ценно-
стната си система, за
да влияете на хора-
та, с които работите
или живеете, и да ги
мотивирате. Те ще ви
дадат удивителни ко-
муникативни умения,
които ще ви помогнат
да се радвате на по-
успешни и удовлетворителни отношения с
колеги, клиенти, служители и с всеки друг
във вашия професионален или личен жи-
вот. Книгата, която излиза в превод на
български от Жана Тотева (изд. “Сиела”), е
пълна с истории и тактики на някои от най-
влиятелните хора в света. Над 20 от най-
вдъхновяващите бизнес лидери от водещи
компании и още много известни фирми спо-
делят своите тайни.

“ПЛЪТ И КРЪВ”
от Джон Харви изда-
ва “Летера”. Това е
вълнуващ роман за
престъпления от ми-
налото, към които ни
връщат престъпле-
ния от настоящето...
Книгата умело съче-
тава размисли за
средната възраст и
централна Англия,
където се развива по-
голяма част от дейст-
вието, с разнищване
на самото престъпление, като при това Хар-
ви успява да преплете време и място, мо-
тив и среда в общ декор, на фона на който
животът тече, достига до драматични обра-
ти и често има трагичен завършек... Няма
нужда от художествена измислица, която
да служи за спойка на цялото повествова-
ние, защото всичко пасва идеално. Крити-
ци определят романа “Плът и кръв” като
отлична детективска история, написана от
истински професионалист.

“ПЪРВОТО ПРА-
ВИЛО НА ТЕН-
ЗИНГ” от Гай Хенд-
рикс и Тинкър Линд-
зи е първата книга
от “Мистериите на
Дхарма”, която изда-
ва ИК “Хермес”. Тен-
зинг Норбу е бивш
будистки монах, а
отскоро и бивше
ченге. Отраснал в
тибетски манастир,
Тен винаги е мечтал
да разплита загадки
като Шерлок Холмс. Ето защо, когато го
изпращат в САЩ да преподава медита-
ция, вместо това се озовава в полицей-
ското управление на Лос Анджелис. Но
както казва Буда, промяната е неизбеж-
на и 10 години по-късно Тензинг отново
е на кръстопът. Да продължи ли по утъпка-
ния път в полицията, където вече има ре-
путацията на способно ченге, но рутина-
та и бюрокрацията го задушават? Или да
се захване с това, за което винаги е меч-
тал: да стане частен детектив?

Æèâîòúò êàòî
êðúñòîïúò
В творческите си замисли и търсения
Васил Риков слага ударението върху
безпокойството от неспиращата нравствена
деградация на нашата съвременност

Продрум ДИМОВ “Премини под дъгата”,
която изд. “Българска
книжница” издаде т.г.

Авторът неслучайно е
онасловил така своята
нова творба. Той се до-
верява на известното
поверие, че всеки, който
успее да премине под
многоцветието на появи-
лата се след дъжд дъга,
ще бъде щастлив. Пове-
рие, което, както сам той
се изразява, дарява вся-
ка човешка личност с
надежда. А тя осмисля
всеки житейски път и
придава смисъл и
съдържание на нашето
съществуване. А животът,
както споделя и самият
писател, представлява
своеобразен кръстопът
на съдби, предначерта-
ния, мечти и желания.

Разказите му се отли-
чават с разнообразния
си сюжетно-тематичен
обхват, но и с разнопо-
сочната си идейност и
емоционална обагре-

ност. В едни от тях геро-
ите му разкриват своя
нравствен облик у нас, а
други препращат в ра-
ботническите среди по
строителните обекти в
Чехия. Но всички ни до-
косват до най-обикнове-
ни поведенчески прояви,
които са реално отраже-
ние на съвременната
действителност. И всеки
разказ е част от отделен
човешки свят.

В някои творби усе-
щаме нелицеприятния
досег до битуващите не-
гативни явления, от ко-
ито постоянно се задъ-
хва съвременното ни
общество. Други разка-
зи са приятен и живите-
лен отдушник за чита-
теля. В немалко страни-
ци обаче авторът ни
връща към незабрави-
мите си романтични
гимназиални години,
носещи полъха на вели-
ката и безсмъртна ма-
гия на любовта. В кни-

гата има и творби, в ко-
ито откриваме присъ-
ствието на изненадва-
щи човешки прояви или
пък на драматични пре-
живявания, които поста-
вят на непоносими из-
питания човешката воля
и психика. Но ми се
струва, че в творчески-
те си замисли и търсе-
ния Васил Риков съзна-
телно слага ударението
върху безпокойството от
неспиращата нравстве-
на деградация на наша-
та съвременност.

При изграждането на
образната система писа-
телят е подходил твърде
пестеливо в стилно-ези-
ков план, умело вплита
при изграждането на от-
делните образи подходя-
ща диалогична реч.

Сборникът “Мона-
шески притчи” е част
от идеята на сръбска-
та фондация “Иво Ан-
дрич” да осветли по
нов начин творчест-
вото на нобелиста
Иво Андрич, обеди-
нявайки неговите
разкази по теми и
мотиви, научи ДУМА
от издателство “Да-
мян Яков”, което
публикува у нас
сборника с разкази
в превод на Ася Тихино-
ва-Йованович.

Андрич има особен интерес към фран-
цисканските монаси, населили Босна в
края на ХIII век, и още като млад автор се
рови в летописите, хрониките, преписки-
те на манастирите, дружи с монаси, слу-
ша и записва техните разкази и анекдо-
ти, от които по-късно ще се роди монаше-
ският цикъл. “Сиромасите на Христа” оби-
калят боси неравните босненски пътища
в препасани с връв хабити от грубо сукно,
водят изпълнен с лишения живот в свои-
те, изложени на беди и заплахи манасти-
ри. Между тях има ентусиасти и мечтате-
ли, рационални и мъдри духовници,
намръщени и лукави борци за вярата,
особняци и хитреци. Повечето без особе-
но образование и големи теологични по-
знания, те са простодушни и набожни,
силни и изобретателни в борбата за за-
щита на своята вяра и от турците, когато
ги нападат, и от Ватикана, когато са
въдворявани в послушание.

Незабравим в този цикъл остава об-
разът на фра Марко - монах простоду-
шен, инатлия, бързорек и неук, но благо-
роден, чувствителен, чист и великодушен,
неспокоен мислител по свой си начин.
Монах-философ, съчетал у себе си свет-
ското и духовното. Перфектен познавач
на турския език; разумен, търпелив и вещ
преговарящ, фра Петър е за Андрич онзи
представител на човешкия род, който се
отличава със способността ведро да се
смее и мъдро да говори...

Проза

Неиздавани
разкази на Андрич
в новия сборник
на „Дамян Яков”

Хайку

Сидония Пожарлиева
събужда съвестите
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енителите на класи-
ческата музика ще
имат възможност на
10 декември от 20 ч.
в зала 1 на НДК

Маестро Емил Табаков дирижира
„Музика по течението на Дунав”
в първата вечер на 2013 г.

Ñåëèí Áúð ùå ïàðòíèðà
íà Õîñå Êàðåðàñ â Ñîôèÿ
Концертът на именития тенор ще премине
под виртуозната палка на Давид Хименес

С традиционния празничен концерт ще посрещ-
нем новата година в зала 1 на НДК. В първия ден на
2013 г. публиката ще може да се наслади на произ-
ведения на композитори от страни, през които мина-
ва река Дунав - от извора в Германия до делтата в
Румъния. Пътешествието “Музика по течението на
Дунав” ще е в изпълнение на Симфоничния оркестър
на БНР с диригент маестро Емил Табаков и с гост-
солисти Олга Михайлова-Динова и Георги Султанов.
В програмата са включени творби на Супе, Шуберт,
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Лехар, Барток, Калман и Щраус.
България е представена с “Нестинар-
ско хоро” на Марин Големинов. Ще
бъде изпълнено и популярното
“Хоро стакато” на румънеца Григо-
раш Динику, оркестрирано от Панчо
Владигеров, научи ДУМА от Вера
Банчева.

Празничният концерт е съвмест-
на продукция на Националния дво-
рец на културата, Българското наци-
онално радио и Българската нацио-
нална телевизия и е кулминация на
възобновения Новогодишен музика-
лен фестивал в НДК. Тази година той
започва на 1 декември с концерт на
Мариза, а в афиша са Хосе Карерас
(10 декември), Виена Моцарт оркес-
тра (14 декември) и Конча Буйка
(18 декември). Ще бъде представен
и спектакълът на Нешка Робева
“Кармен от Факултета”, ще отвори
врати и традиционният Софийски
международен панаир на книгата.

Страницата подготви Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

Селин Бър

Давид ХименесЦ
отново да се насладят на от-
брана част от хитовия репер-
тоар на определяния за един
от най-красивите гласове на
ХХ век - световноизвестния
тенор Хосе Карерас. Събитие-
то организира музикално-про-
дуцентска компания “Жокер
медиа”.

Карерас ще пее в съпро-
вод на Софийската филхармо-
ния и Националния филхармо-
ничен хор “Светослав Обрете-
нов” под виртуозната палка на
Давид Хименес - ученик на
Херберт фон Караян. Роден в
Барселона, Давид Хименес
учи пиано и композиция в Кон-
серватори дел Лисеу в родния
си град. По-късно специализи-
ра дирижиране в Хохшуле фюр
музик във Виена и в Кралската
музикална академия в Лондон
със сър Колин Дейвис. Тъй като
прави дебюта си на Хановер
NDR оркестър през 1994 г., той
се появи в световен мащаб с
водещи на най-известните ор-
кестри и солисти в места като
Роял Албърт хол, Берлинската
филхармония, сал Плейел, Ви-
ена концертхаус, Токио Сънто-
ри хол и в Карнеги хол и Ейвъ-

ри Фишър хол в Ню Йорк. През
тези години Давид Хименес е
водил повече от 200 оркестъ-
ра, включително Виенската
филхармония, Лондонския
симфоничен оркестър, Мюн-
хенската филхармония, Ор-
кестъра на Париж, Чикагската
филхармония, Токийската фил-
хармония и Ню Япония филхар-
мония, със солисти като Йо Йо
Ма. В момента е главен гост-
диригент на Букурещкия фил-
хармоничен оркестър и като
диригент лауреат на Оркестра

симфоника дел Вале в Барсе-
лона. Операта е разбираемо
важна част от графика на ма-
естро Хименес. Високооценя-
ван за изключителния му про-
фесионален опит, Давид Химе-
нес сътрудничи с певци като
Хосе Карерас, Пласидо Домин-
го, Кири те Канава, Роберто
Аланя, Анджела Георгиу и др.

Сопраното, което Карерас
сам определи да му партнира
на сцената в София, е очаро-
вателната ирландка Селин
Бър, както ДУМА писа. Селин

Бър дебютира в Карнеги хол и
Ковънт гардън. Нейните изяви
на тези и други места, включи-
телно Националната концерт-
на зала в Дъблин, Ермитажа в
Санкт Петербург, зала “Чайков-
ски” в Москва, Националния
театър в Пекин и Берлинската
филхармония са били посрещ-
нати с ентусиазирано призна-
ние от публиката. Селин
сътрудничи със световноизве-
стни тенори като Хосе Каре-
рас, Роберто Аланя и Йосиф
Кайеха. Заедно с Карерас
Селин участва в изяви в Ро-
тердам, Линкьопинг, Малмьо,
Щутгарт, Франкфурт, Мюнхен,
Текленбург, Берлин, Нюрн-
берг, Хамбург, Загреб, Задар
и Любляна. Музикалното й
партньорство с Роберто Аланя
в концерти я отвежда в два

основни художествени центъ-
ра на Русия - в зала “Чайков-
ски” в Москва и в известния
Михайловски (Мусоргски) те-
атър в Санкт Петербург, а
изпълненията й с Джоузеф
Кайеха - в Истанбул. Селин е
участвала в събития, свързани
с президента Обама, Папа
Бенедикт XVI, архиепископ
Дезмънд Туту и бившите пре-
зиденти Мери Робинсън и
Мери Макалийс. Нейните роли
са графиня Алмавива в “Сват-
бата на Фигаро” и Фиордили-
джи в “Така правят всички
жени” на Моцарт, Дона Елви-
ра и Дона Анна в “Дон Жуан”,
Лиу в “Турандот” на Пучини,
Микаела в “Кармен” на Бизе,
Хана Главари във “Веселата
вдовица” на Лехар, Русалка в
“Русалка” на Дворжак, Жулие-
та в “Ромео и Жулиета” на Гуно
и др.

Билети за концерта все
още може да се намерят в
мрежата Еventim.bg, както на
касите на билетния център на
НДК, научи ДУМА от Красими-
ра Пейчева.

В месец, изпълнен с
вълнуваши съвместни изя-
ви - с владетелките на су-
инга “Сентиментъл су-
ингърс”, с неудържимо-не-

Михаил Йосифов и компания радват феновете в София и Русе
устоимата Милица Глад-
нишка и с английския
джентълмен Бен Крос, му-
зикантите от секстета на
Мишо Йосифов запа-

дост”, “сълзи от смях”.
Емоциите, които бушуват,
докато слушаш музиката
им, могат да превърнат
сърцето ти в сапунено
мехурче или в сажди от
изпепеляваща любов.
Песни от анимационни
филми като “101 далма-
тинци”, “Ну, погоди”, “Се-
мейство Флинтстоун”,
парчета от български
филми, хитове от ерата
на мафията и коктейлите
с нотка от оперна музи-
ка, и, разбира се, Агент
007 ще звучат на 21 но-
ември от 21 ч. в “София
лайв клъб”. Агентът се
казва Милица Гладниш-Мишо Йосифов секстет Милица Гладнишка
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24 ноември, ще се вклю-
чат в традиционната На-
ционална джаз среща в
Русе - от 20 ч. в Доходното
здание. Авторски компози-
ции на Мишо, джаз стан-
дарти, както и красиви
джазови аранжименти на
класически произведения,
включва репертоарът, с
който Мишо и компания га-
рантират музикалната на-
слада на софийската и на
русенската публика.

Съвместните концер-
ти на Милица и секстета
на Мишо Йосифов могат
да се опишат с далечна
точност с думите “фурор”,
“непредсказуемост”, “лу-

ка, известна с неподчи-
нението си и набезите си
върху невинната публика,
която, напълно погреш-
но, смята, че е в безо-
пасност, защото певица-
та носи красива нова
рокля в цветовете на
дъгата на дизайнера
Серго Кръстевски, усми-
хва се мило и пее стра-
хотно ария от “Вълшеб-
ната флейта” на Моцарт.
Смелчаците, направили
аранжиментите за тази
неудържима фурия, носят
имената Васил Спасов
(пиано) и Михаил Йоси-
фов, научи ДУМА от Ели-
савета Петрушева.

зват цели
2 съботни
вечери за
самостоя-
телни кон-
церти. Днес
от 22.30 ч.
джазмените
ще бъдат в
л ю б и м и я
с т о л и ч е н
клуб “Сту-
дио 5”, а
седмица по-
късно, на
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олкото и не съвременно ин-
телектуално да звучи, но ве-
кове наред театърът е смя-
тан и разбиран предимно
като забавление, не непре-

Михаил Петров поставя спектакъл само
за жени и за мъже, които искат да се
радват на живота, докато още го живеят

K
менно елементарно и повърхностно,
защото доброто забавление може да
бъде и смислено, и поучително, и пре-
дизвикващо стойностни жизнени въпро-
си. От магическото пространство на
сцената повече или по-малко майстор-
ски в забавен вид могат да се разглеж-
дат ситуациите и проблемите на чове-
ка, на любовта и приятелството, на
истината и заблудата, на стремежа към
малко щастие. И така театърът да бъде
хубав, желан и предизвикващ светли
чувства. Такова е и посланието, и
въздействието на спектакъла “Големи-
те момичета не плачат” по пиесата на
Нийл Саймън “Странната двойка”, коя-
то режисьорът Михаил Петров поставя
на сцената на Драматичен театър -
Благоевград.

Искрящата от ведър хумор и май-
сторски написана комедия представя
шест приятелки на средна възраст, ко-
ито се радват на живота и в края на
всяка седмица редовно се събират в своя
малък “оазис”, за да разнищват и ко-
ментират нещата от живота, тъжните и
весели случки, като всяка от тях по ня-
какъв начин прикрива и тъгата, и само-
тата си, и нараненото си самочувствие.
В режисьорската интерпретация този
своеобразен калейдоскоп от емоции и

проблеми се разгръща като динамична
и наистина добре изградена поредица
от сцени на разбиране и недоразуме-
ния, които съставляват сценичната дра-
матургия на спектакъла. В своя жанр “Го-
лемите момичета не плачат” е много
добре замислено и направено представ-
ление, в което основният акцент е по-
ставен върху актьорското присъствие и
пълноценна разработка на ролите. И
именно заради това толкова ярка, дей-

Големите момичета наистина не плачат - Соня Дюлгерова, Маруся Ваклинова,
Нина Болгар, Жанет Керанова и Юлия Дживджорска

Марина Райнова,
Илия Павлевчев
и Теодор Куков
в сцена от
спектакъла

ва точно такова фино чувство за мяра
в изграждането на своята роля. Впе-
чатляващо е умението на актрисата да
бъде едновременно смешна и по ня-
какъв начин жалка, силна и слаба,
истинска и прикрита, досадна и мила,
без при това да губи усета за верния
акцент и за елегантно комичното.

Безспорно “Големите момичета не
плачат” е актьорски спектакъл, в който
именно ансамбълът, единното художе-
ствено цяло е постигнато чрез актьора
и заради актьора, за което допринасят
и младите актьори Илия Павлевчев и
Теодор Куков. А такава цялостност на
стила и внушението не се срещат тол-
кова често в съвременния театър. Зато-
ва и след представлението остава вед-
рото чувство от посланието на режи-
сьора “Радвайте се на живота, докато
още го живеете!” И вярата, че театърът
може и да е хубав.

Едно от новите и вече до-
статъчно известни имена на
съвременната испанска драма-
тургия Жорди Галсеран е автор
на пиесата с енигматично за-
главие “Бурунданга”, която ре-
жисьорът Атанас Атанасов по-
ставя на камерната сцена на
Драматичен театър - Пловдив.
“Бурунданга” е най-новата оча-
рователна изненада на Жорди
Галсеран - автора на “Шведска
защита” и “Канкун”. Заедно с
оригиналния сюжет, с умело
заплетената интрига и чувство-
то си за хумор, този път Галсе-
ран ни предлага и няколко кап-
ки от загадъчната burundanga
(наркотик, известен като “серум
на истината”), уточнява режи-
сьорът. А нима никой от нас
няма свои тайни...? И нима все-
ки от нас не търси истината...?
Има ли я или не, необходима ли ни е
или напротив...? В крайна сметка, може
би няма значение... Човекът до нас е
ценен и с истините, които прикрива.
Може би защото знаем, че преди да
открием истината пред другите, трябва
да я открием пред самите себе си,
уточнява режисьорът.

И така “серумът на истината” осво-
бождава хората от задръжките и им
позволява, волно или неволно, да спо-

Най-новата премиера
на Сатиричния театър е
комедията на руския дра-
матург Валентин Красного-
ров “Прелестите на изне-
вярата”, постановка на Йо-
сиф Сърчаджиев. Постоян-
ният стремеж да преодо-
лееш самотата, да усетиш
до себе си другия е пока-
зан в комедията “Прелес-
тите на изневярата” с ус-
мивка, през подчертаване
на абсурда и недоразуме-
нията, които правят от жи-
вота ни поредица от вицо-
ве. Обичаме или просто
панически искаме да не
сме самотни, обичат ли ни
или просто партньорът ни
няма друг избор? Ако ис-
кате да се посмеете с нас,
ако искате да се усмихнем
над нерешимите си емоци-
онални усложнения, ако
искате да надмогнете при-
видната непреодолимост
на своите проблеми - това
е вашият спектакъл, при-

ствена и истинска в противоречивото си
житейско поведение е Жанет Керано-
ва, толкова неочаквана и истинска в ко-
медийните детайли е Нина Болгар, тол-
кова лека и ведра в сценичното си
присъствие е Маруся Ваклинова, толко-

ва точна във внуше-
нията е Юлия Джив-
джорска, толкова ис-
крена и вярна в сце-
ничното си поведе-
ние е Соня Дюлгеро-
ва.

Както се знае,
комедията е най-
трудният сценичен

жанр, не само защото никак не е лес-
но да се предизвика смях, но и защото
добрата комедия или добре направе-
ната комедийна роля изисква специ-
фично чувство за мяра и стил. А в това
представление Мария Райнова показ-

ПРЕМИЕРИ

Прелестите на изневярата

Страница на Светлана ПАНЧЕВА

Изневяра първа - Стефан Щерев-Чечо
и Силвана Пишимарова

Изневяра втора -
Пламен Великов
и Жанет Иванова
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знава режисьорът Йосиф
Сърчаджиев.

Знаем, че темата за
изневярата е третирана
чрез всички жанрове в ис-
торията на драматургията -
от древногръцките траге-
дии до съвременната сати-
рата и фарса. Тя категорич-
но е застъпена и в Библи-

ята чрез една от
десетте Божи за-
поведи: “Не пре-
любодействай!”
Нашият автор
обаче не си слу-
жи нито със зако-
ните на драмата
или трагедията,
нито с острието
на сатирата, нито
с подигравката и
кикота на фарса.
Не си служи в чист
вид, но на много
места е мацнал с
четката и от дра-
мата, и от сатира-
та, и от фарса. И
въпреки това той
гледа на героите

си с разбиране, обич и
умиление, без да им спес-
тява неудобните ситуации,
конфузните състояния или
жалките реакции.

“Прелестите на изневя-
рата” съвсем не са чак тол-
кова прелестни. Стремежът
на човека към разнообра-
зие, любов, страст или ща-
стие чрез изневяра е
съпътствано от неудобства,
терзания, страхове, под-
лост и лъжи и в крайна
сметка остава непълноце-
нен, недоизживян и някак
недостоен, добавя той.

Комично неудобните
случаи на прелестни или
не чак толкова прелестни
изневери представят акть-
орите Стефан Щерев-Чечо,
Силвана Пишимарова,
Жанет Иванова, Пламен
Великов, Ана Вълчанова,
Димитър Живков, Йордан-
ка Стефанова, Полин Ла-
лова, Явор Борисов, Мар-
тин Каров, Кирил Бояджи-
ев и Константин Икономов.
Сценографията е на Елена
Делева, музиката е напи-
сал Мартин Каров, а хорео-
графията е дело на Ана
Митева.

 НОВИ ИМЕНА

Какво е „Бурунданга”?

Елена Кабасакалова и Алексей Кожухаров
в сцена от спектакъла

Малин Кръстев и Венелин Методиев
в сцена от спектакъла

делят тайните си. Както може да се
предположи, тези разкрития не винаги
са лесни, а понякога и доста опасни,
както става с двете героини в пиесата
на Галсеран - студентките Силвия и
Берта, които, изправени пред сериоз-
на жизнена дилема, решават да дадат
от серума на приятеля на Берта - Ма-
нел. Без да подозират, и двете дами се
забъркват в огромна бъркотия от не-
разбории, недоразумения, неочаквани

срещи и още по-неочаква-
ни отвличания и премеждия,
изградени с много чувство
за хумор и ярки театрални
обрати.

Оригиналният и заплетен
сюжет се разиграва от госту-
ващия на Пловдивска сцена
Малин Кръстев в партньорст-
во с Елена Кабасакалова,
Алексей Кожухаров, Весели-
на Конакчийска, Венелин
Методиев, Анелия Ташева,
Мария Генчева, Русалина
Чапликова и Мария Станче-
ва. Преводът на пиесата е на-
правила Нева Мичева, сце-
нографията и костюмите са
на Розина Макавеева, а му-
зиката - на Петя Диманова.

Театърът може
и да е хубав
Театърът може
и да е хубав
Театърът може
и да е хубав
Театърът може
и да е хубав
Театърът може
и да е хубав
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Крепостта Букелон край с. Маточина, община Свиленград,
датираща от XII-XIV в. Край тази крепост е победен император

Балдуин Фландърски през 1205 г.

време на
ековието
илищни и
остройки

В средновековния замък “Баба Вида” на брега на Дунав при Видин се снимаха последните
кадри на третата част на американския филм “В името на краля”

Строено през вековете, то носи отпечатъка на римляни,
византийци, българи и турци. Използвана е естествената
непристъпност на скалите, което улеснило строителите,
издигнали само две стени от северозапад и югоизток.
Крепостните зидове били здрави, с дебелина в основите
4-5 м и високи 12-15 м. По време на управлението на цар
Иван Срацимир през ХIV в. старият кастел е доукрепен и
разширен. По-късно турците извършват някои доукрепи-
телни работи и нови градежи по крепостния зид. През
1850 г. крепостта изиграла негативна роля при разгрома
на Белоградчишкото въстание. След разбиването на
въстаниците в откритите боеве белоградчишките първенци
били изведени през един от тунелите на крепостта вън от
нея и обезглавени. Днес близо до мястото на екзекуцията
се издига паметник. За последен път крепостта била
използвана като фортификационно съоръжение по време
на Сръбско-българската война през 1885 г.

БЕЛОГРАДЧИШКОТО
КАЛЕ

Асеновата крепост се намира в Родопите, на 3 км от Асеновград.
Съществувала е още по времето на траките, а през

средновековието нейната позиция става стратегическа. Крепостта
е наречена на цар Иван Асен II. Църквата “Света Богородица

Петричка” е единствената изцяло запазена сграда. През 1991 г.,
след завършването на цялостната реставрация на черквата, тя

започва да функционира като православен храм

Самуиловата крепост се намира на брега на р. Струмешница, в
полите на Беласица. Тук през 1014 г. се е разиграла една от най-

големите трагедии в историята на българската държава. При
битка в околностите на крепостта византийският император

Василий II, наречен Българоубиец, разгромил българската войска,
предвождана от цар Самуил, и я пленил почти изцяло. Царят и
неговото обкръжение едва успели да се спасят. Византийският

император ослепил пленената 14-хилядна българска войска, като
оставил на всеки сто души по един водач.

Крепостта Урдовиза

Балина и й наредил да изведе
жените и децата и да ги преве-
де през планината. “Ще ти сто-
рим мегдан до съмване да има-
те преднина”, казал й и я от-
пратил с невръстния си син
Радин и с останалите жени и
деца през тунела. Сина си Ста-
нимир оставил в боя да помага

- мъж бил, болярски син на 5
години не напуска боя.

На утрото защитниците на
крепостта решили да нападнат
турците. Предателите чули и
влезли в тунела, за да минат на
другата страна. Стигнали до
входа на крепостта, но той бил
срутен веднъж и завинаги. Сено
бил решил никой да не излезе
жив от крепостта. Твърдината
паднала на седмия ден. Нито
един от бранителите не оцелял.
Нито един не се предал. Жени-
те и децата били спасени,
домът бил спасен. Защото домът
е там, където е семейството.

Беят, скърбящ и озверял, на-
редил всички защитници да

Такива истории и легенди се
разказват за десетките крепос-
ти, с които е осеяна България.
Защото през вековете земята
ни българска е трябвало да
бъде защитавана - от чужди на-
бези и териториални претен-
ции, от хищнически интереси и
грабителски мераци. Оцеляла е

б л а г о д а р е -
ние на сил-
ния и непри-
м и р и м
б ъ л г а р с к и
дух, на еди-
нението и
общата воля
на хората.
Свидетелст-
во за твърди-
ната и борбе-
ността, за по-
с т о я н н а т а
битка за сво-
бода и неза-
висимост, са
знайните и

незнайни калета, които бълга-
рите са издигнали, за да възпи-
рат поробители, грабители и на-
шественици. Днес част от камен-
ните щитове са почти заличе-
ни, губят се дирите им в мина-
лото. Други са отчасти възста-
новени, трети - почти напълно
реконструирани, за да напом-

нят и на идните поколения за
българската сила.

Баба Вида, Траянови врата,
Калиакра, Червен, Белоград-
чик, Кривус, Бялград, Церово,
Меджиди табия, Хисарлъка,
Алинското кале, Мезек, Сторго-
зия, Цепина, Батил, Момина
кула, Чипровските градища, Лю-

тица, Оряховица, Устра, Марке-
ли, Русокастро, Лардея, Урвич,
Тича, Петлюка, Кракра, Черти-
град, Кривус, Моняк, Бяло кале,
Хисаря, Землънград, Самуило-
вата, Асеновата, Шуменската,
Кременската... И още, и още...
Крепостите на България живеят
днес с легендите, които хората
разказват за тях.

Като тази за крепостта Ур-

довиза. Едноименният полуост-
ров е част от територията на
днешен Китен. Там археолози-
те се натъкват на останки на
древно селище от тракийско
време и на крепост от V в., ко-
ято явно е била запазена и до
ХV в., когато областта пада под
турско робство. За крепостта
Урдовиза местните хора казват,
че произхожда от тракийската
дума “виза” - “град”. Легендата
разказва, че когато през ХV в.
османлиите настъпвали, отбра-
ната на крепостта била поета
от красива жена с името Бяла
Стана. Защитниците отбили ня-
колко атаки на турците, които
понесли значителни загуби. То-
гава турският султан предложил
да се ожени за Бяла Стана, а
крепостта да бъде призната за
нейна зестра. Хитър ход на сул-
тана, който хем признавал хра-
бростта на местните защитни-
ци, хем оповестявал, че тази
земя вече е негова. Бяла Стана
се съгласила, но поставила ус-
ловие - прилежащата на Урдо-
виза земя в Странджа да бъде
свободна земя. Султанът се
съгласил свободна да бъде тази
земя, която от изгрев до залез
слънце може да обиколи един
конник. Бяла Стана, освен ху-
бава, била и умна. Тя разстави-
ла из Странджа няколко коня,
които ездачът сменял. Послед-
ният рухнал от изтощение в

залива пред Китен и той бил
наречен в чест на коня Атли-
ман (Залива на коня). Така била
заградена огромна територия
със 17 села. Султанът спазил
обещанието си и областта, на-
речена Хасекия (Царска об-
ласт), съществувала до 1834 г.
Крепостта Урдовиза била раз-
рушена през ХVII в. от морски
корсари.

бъдат изровени от ру-
ините, ако трябва по
парчета да ги струпат
и да му ги съберат, за
да ги накаже. Заповя-
дал да ги изгорят - и
тях, и целия баир.
Превърнал местност-
та в клада. Оставил
всичко почерняло и
нарекъл околността
Кара баир. Планина-
та останала черна
само един ден. На
следващия завалял
сняг. Всичко побеляло.
Когато се стопил
снегът, баирът оста-
нал бял. Кладите били
покрити с малки бели
гъби, които и до ден
днешен се казват как-
то и селото - кладни-
ца. Името на бея било
заличено от времето.
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щата на България през есенно-зимния
период, а той тъжно въздиша:

- Нямам обяснение... Щом курсисти-
те вземат шофьорска книжка, забравят
какво сме ги учили...

Разказвам му един виц, който току-
що съм прочел във вестник:

На бензоколонка спира със страшен
грохот учебен автомобил. Зад волана
му мацката казва:

- Пълен резервоар и по-бързо!
- Една минута! - успокоява я прода-

вачът. - Първо изключете двигателя.
- Аз съм го изключила. Не чувате

ли, инструкторът бучи така!...
Съседът ми започва да се смее

неудържимо. Познал е себе си и една
от невъзприемащите си ученички.

Няма да спорим, че автомобилът е
създаден за удоволствие, че през зи-
мата ни спасява от кал и студ. Но удо-
волствието е едно, а навикът умело да
го управляваме - съвсем друго, особе-
но при зимни условия. И понеже гово-
рим за удоволствие, попитайте новите
любители шофьори, удоволствие ли е
да управляват автомобил през зимата?
Сняг, киша, кал, лоша видимост...

Откъде да започнем при липсата на
навици и умения, за да стане шофира-
нето приятно и безопасно?

Техническата страна: зимните гуми
са задължителни, не се заблуждавайте
с т. нар. “демисезонни”; задължително
стана и движението на автомобилите с
постоянно включени фарове. Ето защо
във всеки момент е наложително да
бъде изправна  електрическата инста-
лация и стартерът на моторното пре-
возно средство. Генераторът ще рабо-
ти нормално, ако проводниците към
клемите му и реле-регулаторът са из-
правни, четките - неизносени и чисти,
а задвижващият ремък е достатъчно
опънат. Не забравяйте да поставите
винта за регулиране на напрежението
на реле-регулатора в положение
“зима”.

Всекидневен контрол изисква аку-
мулаторната батерия. Дали с нея ще
можете да пуснете двигателя при нис-
ки температури, зависи преди всичко
от волт-амперната й характеристика.

За предотвратяване на изтощаване-
то на акумулаторната батерия през
зимните месеци и съхраняването на
работоспособността й е необходимо да
поддържате нейното пълно зарежда-

ïî-óìíî è ïî-ïîëåêà
Вниманието, толерантността, техническата
сигурност са гаранции за безопасно
пътуване в есенно-зимния сезон
не, тъй като напрежението на клемите
при стартерното разреждане значител-
но спада за сметка на нарастващото
вътрешно съпротивление

 под влияние на ниските
температури

 Зареждането на акумулатора про-
тича по няколко начина: ако пътувате
редовно на дълъг път, добре би било,

Инж. Киро М. ИВАНОВ

П
итам съседа ми Георги, инст-
руктор от двадесет години в
автошкола, с какво да си
обясним увеличаването на
автопроизшествията по пъти-

но на къси разстояния не се получава,
затова свалете батерията и я включете
към зарядно устройство, което можете
да си купите в първия магазин или
бензиностанция.

“Изтичането” на ток по електричес-
ката инсталация най-често се случва
при неизправна аларма или фарове.
При продължителен престой на авто-
мобила за най-сигурно откачвайте ка-
бела от минусовия полюс. Ако автомо-
билът ви е без индикатор за минимал-
но и максимално ниво на електролита,
измервайте го с прозрачна или пласт-
масова тръбичка. През зимата няма как
нивото на електролита да спадне, но
ако е изтекъл поради някаква причи-
на, доливайте в кутията, обаче само
оригинален, а не менте, който за съжа-
ление все още се продава тук и там.

При ниски температури разредени-
ят електролит може да замръзне и да
разруши плочите. Ето защо сваляйте
акумулатора и го съхранявайте в топли
помещения.

 Като бълха в юрган

Имаше преди много години такова
сравнение за хората, които се въртят
на едно място и не знаят какво да пред-
приемат... В подобна неловка ситуация
изпадат и хиляди шофьори, които ве-

черта са се прибрали
от път, заключили са
дистанционно авто-
мобила си, наспали
са се спокойно, а на
сутринта са с върза-
ни ръце пред пре-
мръзналото возило,
което не иска да от-
вори вратите си за
своя стопанин.

Бълхите сме за-
бравили, но мухите
ще се увеличават,
щом подценяваме
зимните грижи за ав-
томобила, забравяме

автокозметичните средства. Няма да
казвам кое колко струва, нито къде ще
го намерите. Спреят против замръзва-
не на ключалките е в малки флаконче-
та, можете да го носите и в джоба; има
спрей против замръзване на стъклата,
лопатки за почистването им, течност
против замръзването им. А защо да не
си купите нови чистачки, за да е гаран-
тирана видимостта при силни снегова-
лежи?

Няма да пишем за антифриза, за
веригите, които открай време са
задължителни за снежната зима.

Търговците предлагат даже “течни ве-
риги”, които подсигуряват отлично
сцепление на зимния грайфер със
снежната повърхност. С талк или гли-
церин намажете гумените уплътнения
на вратите, багажника и прозорците,
защото и те замръзват при отрицател-
ни температури.

Аквапланингът - що е то?

Ако през пролетта по време на про-
ливен дъжд не ви се е случило на пътя
да изгубите управлението на автомо-
била, по-голяма е вероятността това да
се случи при зимните поледици. Дума-
та “аквапланинг”, която не открих в

българо-руско-френско-немско-англий-
ско-италиански автомобилен речник на
издателство “Техника” от 1969 г., днес
се превежда като “воден полет” на
автомобила. Липсва в стария речник,
защото е липсвал и днешният мощен
автомобил, който развива скорост от
стотици километри. Само който е пре-
живял воден полет, знае какъв ужас е
изпитал, треперейки зад волана. Кога
може да се случи, ще попитате.

Когато преминавате от сух на мокър
участък на пътя или пък внезапно върху
асфалта се изсипе порой, гумите на
колата започват да се плъзгат по вода-
та на пътя, без да имат контакт с
повърхността му. При мокър асфалт
сцеплението намалява 2-3 пъти, а при
поледица като стъкло върху пътя и бяс-
на скорост на магистрала представете
си какво би станало!

В т. нар. “воден клин”, който се об-
разува пред колелото, възниква наля-
гане, способно да го повдигне от пътна-
та настилка - гумите губят съприкосно-
вението си с асфалта и автомобилът е...
неуправляем. При водния полет само
Господ знае как ще се приземи колата
ви. Инструкторите съветват да намали-
те скоростта със спиране и с натискане
на педала на съединителя, както и да
избягвате резките движения с волана.

При силен вятър и заледяване и най-
тежките автомобили могат да бъдат
изместени с метър-два от траекторията
на движение. Младите любители шофь-
ори, а и не само те, всички на пътя е
желателно да карат по-близо до бор-
дюра, за да има достатъчно място за
маневриране в случай на изместване
на автомобила. Иначе се стига до на-
влизане в насрещното платно и (не дай
си Боже!) челни удари, които са изклю-
чително нежелателни.

Дръжте волана с две ръце

По радиото всеки ден съветват шо-
фьорите да карат с подходяща за пътя

скорост, да са на подходяща дис-
танция, да имат достатъчно про-
странство встрани от автомоби-
ла, който искат да задминат. За
да не се стига до критична ситу-
ация, забравете навика да управ-
лявате автомобила с едната ръка,
а с другата да говорите по теле-
фона. Дръжте волана с двете
ръце!

Излишно е да пишем за фа-
ровете, антифриза, маслото и
филтрите на двигателите. Пред-
полагаме, че сте обули автомо-
била си със зимни гуми. Ако те са
с по-дълбок профил на шарката,
може и да не ви се наложи да
ползвате вериги, но за всеки
случай ги дръжте в багажника.
Преминете ли с тях труден

участък на пътя, веднага ги сваляйте,
защото бързо се износват, повреждат
и пътната настилка. За всеки случай в
багажника носете и въже за изтегляне.

Ако не сте забравили съветите на
инструкторите от автошколите, иска ни
се да вярваме, че с разум, такт, дели-
катност ще пътувате с любимия си ав-
томобил безпроблемно през целия зи-
мен период, колкото и суров и дълъг
да е той. Приятен път!

През дъжда,
снега и студа
През дъжда,
снега и студа
През дъжда,
снега и студа
През дъжда,
снега и студа
През дъжда,
снега и студа
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Позиция
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‡ÒÚÂ ·ÓˇÚ Ì‡ ËÁ·Ë‡-
ÚÂÎËÚÂ, ÍÓËÚÓ ÒÂ ÔËÚ‡Ú
ÍÓ„‡ ‚ÒÂ Ô‡Í ·˙Î„‡-
ÒÍËˇÚ ÏËÌËÒÚ˙-ÔÂ‰-

Р

Точката над И-то

Иво АТАНАСОВ

ƒÛ„Ë ÚÂÍÒÚÓ‚Â ÓÚ ‡‚ÚÓ‡ Ì‡: www.ivoatanasov.info

ÒÂ‰‡ÚÂÎ ‡·ÓÚË? –‡ÁÔÓÒÚ‡-
ÌÂÌËÚÂ ÒÌËÏÍË ÓÚ ÔÓÒÎÂ‰ÌËˇ
ÔÂÏËÂÒÍË Ï‡˜ ‚ —Ú‡‡ «‡-
„Ó‡ Ô‡‚ˇÚ ‚˙ÔÓÒ‡ Ó˘Â ÔÓ-
‡ÍÚÛ‡ÎÂÌ. Õ‡ ÔÓ‚Â˜ÂÚÓ Í‡‰Ë
‚ÂÏÂÚÓ ÒˇÍ‡¯ Â ÒÔˇÎÓ, Í‡ÚÓ
˜Â ÎË ÛÔ‡‚ÎÂÌËÂÚÓ Ì‡ √≈–¡ Â
Â¯ËÎÓ ‚ÒË˜ÍË ÔÓ·ÎÂÏË ËÎË
Ì‡È-Ï‡ÎÍÓÚÓ Â ËÁÔ˙ÎÌËÎÓ ÔÓ-
ÂÚËÚÂ ÔÂ‰Ë ÚË „Ó‰ËÌË ‡Ì„‡ÊËÏÂÌÚË. “ˇÎÓÚÓ Ì‡ ¡ÓË-
ÒÓ‚, Ò ËÁÍÎ˛˜ÂÌËÂ Ò‡ÏÓ Ì‡ ÍÓÎÂÌÂÚÂ, Â ‚ ÁÂÎÂÌ ÒÔÓÚÂÌ
ÂÍËÔ. ‘Î‡ÌÂÎÍ‡Ú‡ ÓÚÌÓ‚Ó Â Ì‡ Ì‡ÔÂ˜ÌË ‡ÈÂÚ‡, ÏÓÊÂ
·Ë Ì‡ÔÛÍ Ì‡ ‚ÒË˜ÍË Ò˙‚ÂÚË, ˜Â ÒÎÂ‰‚‡ ‰‡ Â Ò Ì‡‰Î˙ÊÌË,
Á‡ ‰‡ ÔËÍË‚‡ Ì‡Â‰ˇ‚‡ÌÂÚÓ. Õ‡Ô‡‚Ó Ì‡ ÚÂÂÌ‡ Â
ÔÓÒÌ‡Ú‡ Ó„ÓÏÌ‡ Ú‡‚‡ Ò ÔÂ˜ÂÌÓ ÚÂÎÂ ÒÛÍ‡Î˜Â. ÕÂ Â ˇÒÌÓ
‰‡ÎË ‰ÓÏ‡ÍËÌËÚÂ Ò‡ ÒÔ‡ÁËÎË ≈‚ÓÔÂÈÒÍ‡Ú‡ ÍÓÌ‚ÂÌˆËˇ
Á‡ Á‡˘ËÚ‡ Ì‡ ÊË‚ÓÚÌËÚÂ ÔË ÛÏ˙Ú‚ˇ‚‡ÌÂ ˜ÂÁ ÍÎ‡ÌÂ,
‡ÁÔÓÂÊ‰‡˘‡ ‰Ó·Ë˜ÂÚÓ Ô˙‚Ó ‰‡ ·˙‰Â ÛÒÔÓÍÓÂÌÓ Ë
Á‡¯ÂÏÂÚÂÌÓ ˜ÂÁ ÂÎÂÍÚÓÌ‡ÍÓÁ‡ ËÎË „‡ÁÓ‚‡ ‡ÌÂÒÚÂÁËˇ,
Á‡ ‰‡ ÏÛ ÒÂ ÒÔÂÒÚË ·ÓÎÍ‡Ú‡.  ‡ÚÓ ÒÂ ‚ËÊ‰‡ Í‡Í „Ó
ÔÓ‰ı‚˙ÎˇÚ ÔÓ ÚÂ‚‡Ú‡, Ó˜Â‚Ë‰ÌÓ Ò‡ Ì‡Û¯ËÎË ‰ÓÒÚ‡
ÚÂÍÒÚÓ‚Â ÓÚ ‡ÚËÙËˆË‡ÌËˇ Ë ÓÚ Ì‡¯‡Ú‡ ÒÚ‡Ì‡ ‰ÓÍÛ-
ÏÂÌÚ. «‡ Úˇı Â ·ËÎÓ ‚‡ÊÌÓ ‰‡ ÛÎÛ˜‡Ú ‚ÍÛÒ‡ Ì‡ ÔÂÏËÂ‡.
fl‚ÌÓ Ò‡ ÒË ÒÔÓÏÌËÎË ‰ÛÏËÚÂ ÏÛ ÓÚ œÂÌËÍ, ÍÓ„‡ÚÓ
ÔÂÔÓ˙˜‡ ÚÂÎÂ¯ÍË Ô˙ÊÓÎÍË Á‡ ÍÛ˜ÂÚÓ, ËÁÓ‚ËÎÓ ÚÛ-
Ô‡ Ì‡ Û·ËÚÓÚÓ ÏÓÏË˜Â. ¿ ÒÎÂ‰ Í‡ÚÓ ¡ÓËÒÓ‚ ÔËÁÌ‡‚‡,
˜Â ÊË‚ÂÂ Ò‡Ï Í‡ÚÓ ÍÛ˜Â ‚ ¡ÓˇÌ‡, Ì‡‚ˇÌÓ Ó„‡ÌËÁ‡ÚÓ-
ËÚÂ Ì‡ ÙÛÚ·ÓÎÌ‡Ú‡ ÒÂ˘‡ Ò‡ ÔÂˆÂÌËÎË, ˜Â Î˛·ËÏËˇÚ
ÏÛ ÒÔÂˆË‡ÎËÚÂÚ ÌˇÏ‡ Í‡Í ‰‡ ÌÂ Â ÌÂ˘Ó ÓÚ ÍÛ˜Â¯ÍÓÚÓ
ÏÂÌ˛. —Ë„ÛÌÓ Á‡ ‰‡ ‰ÓÍ‡ÊÂ ÚÓ‚‡, ÏËÌËÒÚ˙-ÔÂ‰ÒÂ‰‡-
ÚÂÎˇÚ, Í‡ÍÚÓ ÒË Â ÔÓÚÂÌ, ÒÂ Â ÔÓÔË‚ÂÎ Ì‡‰ Ú‡‚‡Ú‡ Ë
ÔÓ·‚‡, Á‡ÒÂ„‡ Ò‡ÏÓ Ò ÌÓÁ‰ËÚÂ ÒË, ‡ÓÏ‡Ú‡  Ì‡ ÔÂ˜Â-
ÌÓÚÓ. ƒÓ ÌÂ„Ó ÚËÏ‡Ú‡ Ò˙‰ËË ÒÂ ÓÔËÚ‚‡Ú ‰‡ ÔË‚ÎÂÍ‡Ú
‚ÌËÏ‡ÌËÂ Ò ÌˇÍ‡Í‚Ë Ì‡„‡‰Ë, ‚ÂÓˇÚÌÓ Á‡˘ÓÚÓ ÔÂÏË-
ÂÒÍËˇÚ ÓÚ·Ó ÒÔÂ˜ÂÎË ÍÛÔ‡Ú‡ Á‡ ‚ÂÚÂ‡ÌË, ÌÓ ¡ÓËÒÓ‚
Ó˘Â Ì‡ —˙˛Á‡ Ì‡ ıÛ‰ÓÊÌËˆËÚÂ, Â¯ËÎË ‰‡ „Ó Ô‡‚ˇÚ
Ò‚ÓÈ ÔÓ˜ÂÚÂÌ ˜ÎÂÌ, ÓÚ„Ó‚ÓË, ˜Â ÔÎ‡ÍÂÚË Ë ‰Û„Ë Â‚ÚË-
ÌË ‰˙ÌÍÛÎÍË ÌÂ Ò‡ ÏÛ ÔËÚˇ·‚‡ÎË.

“Ó‚‡ Â Ò‡ÏÓ Â‰ËÌ ÂÔËÁÓ‰, ÍÓÈÚÓ, Í‡ÍÚÓ ‚ Ò˙‚ÂÏÂÌ-
ÌËÚÂ ÒÂË‡ÎË ÌÂ ÒÂ ‡ÁÎË˜‡‚‡ ÔÓ˜ÚË ÔÓ ÌË˘Ó ÓÚ ‰ÂÒÂÚÍË
‰Û„Ë. √Î‡‚‡Ú‡ Ì‡ Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ ìËÚ‡ Ï‡˜î, ·ËÂ ‰ÛÁ-
ÔË, ÔÓÌˇÍÓ„‡ ‰ÓË „Ë ‚Í‡‚‡, ÂÊÂ ‚ÒˇÍ‡Í‚Ë ÎÂÌÚË,
ÌÂÁ‡‚ËÒËÏÓ ‰‡ÎË Ò˙·ËÚËÂÚÓ Â Ì‡ ÔÂÏËÂÒÍÓ ËÎË Ì‡
ÔÓÚËÂÒÍÓ ÌË‚Ó, ‚ Ì‡Û¯ÂÌËÂ Ì‡ Ô‡‚ËÎ‡Ú‡ ÓÔËÚ‚‡
Ò‡Ï ‰‡ Í‡‡ ÒÎÛÊÂ·ÌËˇ ‡‚ÚÓÏÓ·ËÎ, ÍÓÎÍÓÚÓ ‰‡ ÔÂ‰ËÁ-
‚ËÍ‡ ÌˇÍÓˇ Í‡Ú‡ÒÚÓÙ‡, Ì‡‚˙Ú‡ ‰ÓË ÎÂÚ‡ÚÂÎÌË ˜‡ÒÓ‚Â
Ì‡ Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÂÌËˇ Ù‡ÎÍÓÌ Ë ÍÛ„ÂËÚÂ Ì‡ ‚ÓÂÌÌËÚÂ,
ÔÓÒ‚Â˘‡‚‡ ˜‡ÒÓ‚Â, ‰ÌË Ë ‰‡ÊÂ „Ó‰ËÌË Ì‡ ‚ÒË˜ÍÓ ‰Û„Ó,
ÌÓ ÌÂ Ë Ì‡ ÓÌÓ‚‡, Á‡ ÍÓÂÚÓ Â ËÁ·‡Ì. ƒÓÚÓÎÍÓ‚‡ Ò‚ËÍ-
Ì‡ıÏÂ Ò ÚÓÁË ÚËÔ ÔÂÏËÂÒÚ‚‡ÌÂ, ˜Â ÌË Â ÚÛ‰ÌÓ ‰‡ ÒË
ÔÂ‰ÒÚ‡‚ËÏ ¡ÓËÒÓ‚ ‰‡ ÒÂ‰ÌÂ ‚ Í‡·ËÌÂÚ‡ ÒË, ‰‡ ÔÓ˜ÂÚÂ
ÌÂ˘Ó, ‰‡ ‡Ì‡ÎËÁË‡, ‰‡ Ì‡Ô‡‚Ë ËÁ‚Ó‰Ë, ‚˙Á ÓÒÌÓ‚‡ Ì‡
ÍÓËÚÓ ‰‡ ‚ÁËÏ‡ ÛÔ‡‚ÎÂÌÒÍË Â¯ÂÌËˇ. ¡˛‡Ú‡ Ì‡ ÏË-
ÌËÒÚ˙-ÔÂ‰ÒÂ‰‡ÚÂÎËÚÂ Ó·ËÍÌÓ‚ÂÌÓ Ò‡ ÓÚÛÔ‡ÌË Ò ‰ÓÍÛ-
ÏÂÌÚË, Ò Ì‡È-‚‡ÊÌÓÚÓ ÓÚ ‚ÒÂÍË‰ÌÂ‚Ì‡Ú‡ ÔÓ˘‡, Ò ÍÓÌ-
ˆÂÔˆËË Ë Á‡ÍÓÌÓÔÓÂÍÚË, Ò˙Ò ÒÚ‡ÚËÒÚËÍË Ë ÓÚ˜ÂÚË, ÌÓ
ÚÓ‚‡ Ì‡ ¡ÓÈÍÓ Â Ô‡ÁÌÓ. “ÓÈ ˙ÍÓ‚Ó‰Ë ‰˙Ê‡‚‡Ú‡ Ì‡
Í‡Í, Ì‡ ÍÓÎÂÎ‡ ËÎË ‚˙‚ ‚˙Á‰Ûı‡, ÏÂÊ‰Û ‰‚Â Í˙ˆ‚‡ÌËˇ
Ò ÌÓÊËˆËÚÂ ËÎË ÏÂÊ‰Û ‰‚ÂÚÂ ÔÓÎÛ‚ÂÏÂÌ‡ Ì‡ ÙÛÚ·ÓÎÂÌ
Ï‡˜. «‡ÚÓ‚‡ Ë ‰ÌÂÒ Í‡ÊÂ Â‰ÌÓ, ÛÚÂ - ‰Û„Ó, ÒÎÂ‰ ÚÓ‚‡
- ÚÂÚÓ, ËÎË ÒÂ ‚˙ÌÂ Ì‡ Ô˙‚ÓÚÓ.

≈ÚÓ, ÒÂ„‡ ÌË Û‚Âˇ‚‡Ú, ˜Â ‚Â˜Â ÒÏÂ Ì‡‰ÏËÌ‡ÎË –ÛÏ˙-
ÌËˇ ÔÓ ‰ÓıÓ‰Ë Ì‡ „Î‡‚‡ ÓÚ Ì‡ÒÂÎÂÌËÂÚÓ, ‰Ó„Ó‰ËÌ‡ ˘Â
ÒÚË„ÌÂÏ 61 Ì‡ ÒÚÓ ÓÚ ‰ÓıÓ‰ËÚÂ Ì‡ „˙ˆËÚÂ, ÒÎÂ‰ ÍÓÂÚÓ
˘Â ÒÂ ËÁ‡‚ÌËÏ Ò »ÒÔ‡ÌËˇ Ë œÓÚÛ„‡ÎËˇ. —ÔÓÂ‰ ÓÙË-
ˆË‡ÎÌËÚÂ ‰‡ÌÌË Ì‡ ≈‚ÓÒÚ‡Ú Ó·‡˜Â ÒÂ‰Ì‡Ú‡ ·ÛÚÌ‡ Á‡-
ÔÎ‡Ú‡ Û Ì‡Ò Â 385 Â‚Ó, ‡ ÔË ÒÂ‚ÂÌËÚÂ ÌË Ò˙ÒÂ‰Ë -
502. ƒ‡ ÌÂ „Ó‚ÓËÏ Á‡ √˙ˆËˇ, Í˙‰ÂÚÓ Â 2170 Â‚Ó. «‡
‰‡ ÔÓÒÚË„ÌÂÏ Ë‰Ì‡Ú‡ „Ó‰ËÌ‡ 61 Ì‡ ÒÚÓ ÓÚ ‰ÓıÓ‰ËÚÂ Ì‡
˛ÊÌˇˆËÚÂ, ÒÂ„‡¯Ì‡Ú‡ ÌË ÒÂ‰Ì‡ Á‡ÔÎ‡Ú‡ Úˇ·‚‡ ‰‡ ÒÂ
ÛÚÓË, ‚ ÍÓÂÚÓ ‚ÂÓˇÚÌÓ Ë Ò‡ÏËˇÚ ÔÂÏËÂ ÌˇÏ‡ Í‡Í ‰‡
ÔÓ‚ˇ‚‡. ƒÓ·ÎËÊ‡‚‡ÌÂÚÓ ‰Ó œÓÚÛ„‡ÎËˇ Ë »ÒÔ‡ÌËˇ Ô˙Í
Â Â‰ËÌÒÚ‚ÂÌÓ ‚˙‚ Ù‡ÌÚ‡ÁËËÚÂ Ì‡ ÛÔ‡‚ÌËˆËÚÂ, Á‡˘ÓÚÓ
‚ ÚÂÁË ÒÚ‡ÌË ÒÂ‰Ì‡Ú‡ ·ÛÚÌ‡ Á‡ÔÎ‡Ú‡ Â Ò˙ÓÚ‚ÂÚÌÓ
1322 Ë 2118 Â‚Ó.

Õ‡ ÙÓÌ‡ Ì‡ ÚÂÁË ËÁÒËÎ‚‡ÌËˇ ‰˙Ê‡‚‡Ú‡ ÌÂ ÏÓÊÂ ‰‡
Ì‡ÏÂË ÏËÊ‡‚ËÚÂ 250 ıËÎˇ‰Ë Á‡ Ó·ÒÂ‚‡ÚÓËˇÚ‡ ‚ –Ó-
ÊÂÌ. ÃËÌËÒÚ˙˙Ú Ì‡ ÔÓÒ‚ÂÚ‡Ú‡ ÓÚÍ‡Á‚‡ ‰‡ ·˙‰Â ì‰Ó-
ÌÓî Ì‡ ‡ÒÚÓÌÓÏËÚÂ, ÙËÌ‡ÌÒÓ‚ËˇÚ Ò˙˘Ó ÒÍ˙ÔÂÌË˜Ë.
«‡ ‰‡ ÌÂ ÒÂ Á‡Ú‚ÓË Ó·ÒÂ‚‡ÚÓËˇÚ‡, ‡·ÓÚÂ˘ËÚÂ ‚ ÌÂˇ
ÒÙÓÏË‡ı‡ ÓÚ·Ó‡ ì–ÓÊÂÌÒÍËÚÂ ÏÂ˜ÍËî Ë ÔÓÍ‡ÌËı‡ Á‡
Ô˙‚ Ò˙ÔÂÌËÍ ÔÂÏËÂÒÍËˇ ÓÚ·Ó ì¡ËÒÚË¯ÍËÚÂ ÚË„-
Ëî. ◊ÂÁ ÔËıÓ‰ËÚÂ ÓÚ ·ËÎÂÚË Ë ÓÚ ÚÂÎÂ‚ËÁËÓÌÌË Ô‡‚‡
ÚÂ ÒÂ Ì‡‰ˇ‚‡Ú ‰‡ ÒÔ‡ÒˇÚ Ì‡Û˜ÌËˇ ÍÓÏÔÎÂÍÒ. “Ó‚‡, ‡Á·Ë-
‡ ÒÂ, Â ÛÚÓÔËˇ. ¿ÍÓ ÔÓ·ÎÂÏËÚÂ ˘Â ÒÂ Â¯‡‚‡Ú Ò
ÙÛÚ·ÓÎÌË Ï‡˜Ó‚Â Ò Û˜‡ÒÚËÂÚÓ Ì‡ ¡ÓÈÍÓ, Ì‡ ÌÂ„Ó ÌˇÏ‡
‰‡ ÏÛ ÓÒÚ‡ÌÂ ‚ÂÏÂ ÌÂ Ò‡ÏÓ ‰‡ ‚ÎËÁ‡ ‚ Í‡·ËÌÂÚ‡ ÒË, ÌÓ
‰ÓË Ë ‰‡ Ó·ËÍ‡Îˇ ÔÓ Ï‡„ËÒÚ‡ÎËÚÂ. ¬˙ÔÂÍË ˜Â Â ¯Â-
„Ó‚ËÚÓ Ó·‡˜Â, ÔÂ‰ÎÓÊÂÌËÂÚÓ Ì‡ ‡ÒÚÓÌÓÏËÚÂ Ì‡Ô˙ÎÌÓ
ÒÂ ‚ÔËÒ‚‡ ‚ Ï‡ÌËÂ‡, ÔÓ ÍÓÈÚÓ ¡ÓËÒÓ‚ ÛÔ‡‚Îˇ‚‡
ÒÚ‡Ì‡Ú‡, ÏÓÊÂ ·Ë Á‡ ‰‡ ÔÓÍ‡ÊÂ ÌÂ„Ó‚‡Ú‡ ‡·ÒÛ‰ÌÓÒÚ.

Ã‡Í‡ ˜Â ·ˇı‡ ÔÓ‰Â‰ÂÌË „Â·Â-ÔÓÎËˆ‡È, „Â·Â-
ÔÓÎËˆ‡È, Ó·˘ÓÚÓ ÔËÒ˙ÒÚ‚ËÂ Ì‡ Ï‡˜‡ ‚ —Ú‡‡ «‡„Ó‡
Â‰‚‡ Ì‡‰‚Ë¯‡‚‡¯Â ‰‚ÂÒÚ‡ ‰Û¯Ë. √Ó‰ËÌË Ì‡Â‰ ÒÚ‡‰ËÓÌ
ì¡ÂÓÂî ÌÂ Â ·ËÎ ÚÓÎÍÓ‚‡ Ô‡ÁÂÌ. » ÚÓ‚‡ Â ‰Ó·‡Ú‡
ÌÓ‚ËÌ‡.  ÓˇÚÓ ÏÓÊÂ ‰‡ ÒÚ‡ÌÂ Ë ÔÓ-‰Ó·‡, ‡ÍÓ ‰Ó„Ó‰ËÌ‡
Ë ÛÌËÚÂ Ì‡ √≈–¡ ÒÂ ÓÍ‡Ê‡Ú Ô‡ÁÌË. » ‡ÍÓ ‚ ÔÂÏËÂ-
ÒÍËˇ Í‡·ËÌÂÚ ‚ÎÂÁÂ ÌˇÍÓÈ, Á‡ ÍÓ„ÓÚÓ ÌˇÏ‡ ‰‡ ÒÂ ÔËÚ‡ÏÂ
ÍÓ„‡ ‡·ÓÚË.

Българското правителство отдав-
на изпусна юздите, с които можеше
да държи изкъсо безработицата у
нас. Става все по-ясно, че тя вършее
с нарастваща сила безпрепятствено
във всички сектори на и без това
крехката ни икономика. Този лудеш-
ки, излязъл извън контрола на управ-
ляващите бяг, е все по-мъчителен и
болезнен за нас, обикно-
вените хора.

Драматичната ситуа-
ция на растящата безра-
ботица в България се сле-
ди с нескрита тревога и
от Европейската комисия.
Еврокомисарят Оли Рен
отбеляза в своята иконо-
мическа прогноза, че до
края на годината броят на
останалите без препита-
ние в страната ни ще
надхвърли 13 процента от
хората в активна трудова
възраст. Към този мрачен
анализ се присъединява
и Националният статисти-
чески институт, според
който хората, останали
без препитание през го-
дината, са се увеличили с
46 хиляди души. Нима
може да ни успокоява на-
правеният извод от Аген-
цията по заетостта, откъдето обясня-
ват увеличаващата се безработица с
факта, че все повече хора се регис-
трирали в бюрата по труда, за да се
възползват от възможностите за обу-
чение и субсидирана заетост по опе-
ративната програма “Развитие на чо-
вешките ресурси”? С такова обясне-
ние само се прави опит да бъде за-
мазана истината за тревожната дей-
ствителност и да се даде някакво ком-
промисно обяснение за некадърната
икономическа политика на тези, кои-
то са на власт. Хората, видите ли, ус-
ложнявали проблема, тъй като са се
изхитрили, втурвайки се все по-масо-
во към бюрата по труда, за да се
регистрират, възползвайки се от бла-
гинките на разни финансови опера-
тивни програми.

За съжаление реалността тук е
много по-мрачна дори от анализа и
прогнозата на Оли Рен. Безработи-
цата ни отдавна надхвърля 20 про-
цента. Едва ли някой експерт по ма-
кроикономика би могъл да определи
точно нивото й, защото нито тези,

¡˙Î„‡ËÌ˙Ú Â Ú‡Í‡‚‡ ‰Ë‡-
„ÌÓÁ‡, ÍÓˇÚÓ ÌÂÔÂÍ˙ÒÌ‡ÚÓ ÒÂ
ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÓÚ ÌÂ˘Ó. »ÁÌÂÌ‡‰‚‡
„Ó ÒÌÂ„˙Ú, ÍÓÈÚÓ Ô‡‰‡ ÔÂÁ
ÁËÏ‡Ú‡ ÌÂÓ˜‡Í‚‡ÌÓ, ËÁÌÂÌ‡‰‚‡
„Ó ‰˙Ê‰˙Ú ÔÂÁ ÂÒÂÌÚ‡ Ë ÔÓ-
ÎÂÚÚ‡, ËÁÌÂÌ‡‰‚‡Ú „Ó ÁÂÏÂÚÂ-
ÒÂÌËˇ, ‚ÂÚÓ‚Â... »ÁÌÂÌ‡‰‚‡Ú „Ó
Ô˙ÚË˘‡ Ë ‰ÛÔÍË, ËÁÌÂÌ‡‰‚‡Ú „Ó
ˆÂÌË, ‰‡Ì˙ˆË, Ú‡ÍÒË, ‚ËÌÂÚÍË,
ÎËı‚Ë ÔÓ ‰ÂÔÓÁËÚË...

¡˙Î„‡ËÌ˙Ú Â ËÁÌÂÌ‡‰‡Ì ÓÚ

Ïðàâèòåëñòâîòî èçïóñíà
þçäèòå íà áåçðàáîòèöàòà
Тези, които държат кормилото на властта, нямат интерес
да се знае точно колко хора са изкарани на улицата

Йонко
БОНОВ

които държат кормилото на властта,
нито официалните представители на
бизнеса, организиран в авторитетни
камари, асоциации, сдружения и дру-
ги подобни, нито работодателите в
сивия сектор имат интерес от това да
се знае колко хора са изкарани на
улицата, лишени от правото си на
труд. Защото ще лъсне фактът, че
равнището на безработицата у нас е
не по-ниско, отколкото например в
Испания и Португалия, а това в меж-
дународен план означава още една
силно проблемна страна за Европей-
ския съюз. Ако се отчете истинският
брой безработни, във вътрешен об-
ществен, политически и икономичес-
ки план би означавало неспособност
на правителството да се справи с
този проблем. От друга страна, биз-
несът би трябвало да поеме своята
отговорност за хората, останали без

препитание. Наскоро обаче бившият
социален министър Иван Нейков
обяви, че деловите среди в България
нямат нагласа да създават нови ра-
ботни места, както и да увеличават
възнагражденията на работещите.

Някои икономисти, приспособили
се към конюнктурно удобната дясна
доктрина, подхвърлиха в някои ме-
дии, че държавата не влага инвести-
ции, за да бъде подобрен бизнескли-
матът и това бил големият проблем.
Само че откъде да намери сили и
средства тази държава, след като
такива “демократични” премиери като
Филип Димитров и Иван Костов на-
правиха, каквото им беше по силите
да превърнат тази държава в разгра-
ден двор, за да влязат в него безпре-
пятствено какви ли не грабители.
Отупваха я като брашнян чувал вся-
какъв вид спекуланти. Обезличаваха
я, отредиха й маргинална роля, от
която на практика не зависеше нищо
съществено в прохождащия процес
на пазарна икономика. Сега, когато
частният бизнес е неспособен да

поеме отговорност и да реагира адек-
ватно на проблема с увеличаващите
се хора без препитание, десните се
опитват да прехвърлят топката отно-
во в полето, по-точно в разградения
и разграбен двор на държавата. Само
че сегашният премиер, натоварил се
с ролята на човека власт (какво да се
прави - досадна професионална де-
формация на бивш пожарникар и ох-
ранител), няма как да намери отго-
вор на този въпрос. Отгоре на всичко
тази същата разградена държава,
според решението в Страсбург, тряб-
ва да изплаща около 55 хиляди евро
заради негово престъпление от 2003
г. като главен секретар на МВР.

Според бюджета за 2013 г. управ-
ляващите са заложили увеличаване
на приходите от данък общ доход с
12 процента, което само хвърля прах
в очите на хората, тъй като няма как

да бъде изпълнено.
Първо, това правителст-
во е известно с лошото
си планиране на
данъчните постъпления.
Второ, увеличаването с
такъв висок процент на
приходната част означа-
ва, че заплатите ще
бъдат увеличени мини-
мум със същите 12 про-
цента. Така че през след-
ващата година едва ли
ще има някакво значи-
телно нарастване на
държавните приходи.

Затова пък безрабо-
тицата със сигурност ще
продължи да расте. Оче-
видно е, че никой, от ко-
гото зависи нейното
обуздаване, не го е гри-
жа. Защо ли? Защото все
още си печелят добре
едни от това статукво,

измъчващо не само физически, но и
психически и без друго боледуваща-
та ни нация. Все още им е изгодно да
бъде поддържана колкото се може
по-висока безработица, да правят по-
малко разходи за изплащане на за-
плати, социални и здравни осигуров-
ки за работници. Същевременно
гръбнакът на малките фирми е
твърде слаб. Хиляди от тях не бяха
вписани в новия Търговски регистър,
стотици са на ръба на оцеляването,
десетки фалират всеки ден, останали
без оборот, без средства за същест-
вуване. В резултат на тази икономи-
ческа динамика армията от безра-
ботни продължава да расте. В слу-
чая, от чисто хуманна гледна точка,
която всъщност е най-важна, не е
толкова съществено колко са регис-
трирани в бюрата по труда и колко от
тях не виждат смисъл в това. Ще се
намери ли наивник, който да повярва
на обяснението на министър Тотю
Младенов, че управляващите няма да
допуснат стойностите на безработи-
цата да надвишат 11-12 процента?

Лозан ТАКЕВ

Страната на изненадите
ÔÂÌÒËËÚÂ ÒË, ÓÚ Á‡ÔÎ‡ÚËÚÂ ÒË,
ÓÚ ·ÓÌÛÒËÚÂ Ì‡ ‰Û„ËÚÂ, ÓÒÓ·Â-
ÌÓ ÓÚ ·ÓÌÛÒËÚÂ Ì‡ ˛ÊÌËÚÂ ÒË
Ò˙ÒÂ‰Ë, ÍÓËÚÓ ÔÓ  ÓÎÂ‰‡ ˘ÂÎË
‰‡ ÔÓÎÛ˜‡Ú Ò‡ÏÓ ÔÓ 400 Â‚Ó
Á‡‡‰Ë ÍËÁ‡Ú‡...

¡˙Î„‡ËÌ˙Ú ÒÂ ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ Ë
ÓÚ Ù‡ÍÚ‡, ˜Â ˘Â ‰‡‚‡ ÔÓ ÚËÈ-
ÒÂÚ ÒÚÓÚËÌÍË ‚ÒÂÍË ÏÂÒÂˆ Ì‡
ƒˇÌÍÓ‚ Á‡ ıËÎˇ‰‡ ÎÂ‚‡ ‚ ‰ÂÔÓ-
ÁËÚ, Ò ÍÓËÚÓ ‰‡ ÔË·‡‚Ë ÒÂ-
‰ÂÏ‰ÂÒÂÚ ÎÂ‚‡ Û‚ÂÎË˜ÂÌËÂ Ì‡
Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌËÚÂ Ë ÒÂ‰ÂÏ-ÓÒÂÏ
ÎÂ‚‡ Ì‡ ÏËÌËÏ‡ÎÌËÚÂ ÔÂÌÒËÈ-
ÍË... »ÁÌÂÌ‡‰‚‡Ú „Ó Õ‡ˆËÓÌ‡Î-
Ì‡Ú‡ Á‰‡‚ÌÓÓÒË„ÛËÚÂÎÌ‡
Í‡Ò‡, Á‰‡‚ÂÓÔ‡Á‚‡ÌÂÚÓ Í‡ÚÓ
ˆˇÎÓ, Ó·‡ÁÓ‚‡ÌËÂÚÓ, ÍÛÎÚÛ‡-
Ú‡... œ‡‚ÓÒ˙‰ËÂÚÓ Ò˙˘Ó „Ó ËÁ-
ÌÂÌ‡‰‚‡. ÕˇÏ‡ ÌÂ˘Ó, ÍÓÂÚÓ ‰‡
ÌÂ „Ó ËÁÌÂÌ‡‰‚‡, Á‡˘ÓÚÓ ÊË-

‚ÂÂ Ì‡ „ÂÓ„‡ÙÒÍËÚÂ ¯ËËÌË
Ì‡ ËÁÌÂÌ‡‰‡Ú‡...

¡˙Î„‡ËÌ˙Ú Â ËÁÌÂÌ‡‰‡Ì Ë
ÓÚ Ù‡ÍÚ‡, ˜Â 70 ‰Û¯Ë ‚ Ô‡Î‡-
ÏÂÌÚ‡ ÔÓÏÂÌˇÚ ‚ÓÚ‡ Ì‡ 700
ıËÎˇ‰Ë ÔÓ‰ÔËÒ‡ÎË Á‡ ·˙‰Â˘ Â-
ÙÂÂÌ‰ÛÏ... »ÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÒÂ ÌÂ-
ÔÂÍ˙ÒÌ‡ÚÓ ÓÚ ‚ÒË˜ÍÓ. Õ‡ÔË-
ÏÂ ÒÂ ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ Ë ÓÚ ÔÓÒÂ‰-
ÒÚ‚ÂÌÓÒÚÚ‡ Ì‡ ÃË¯Ó ÿ‡Ï‡‡ Ë
ÓÚ ÔÓÒÂ‰ÒÚ‚ÂÌÓÒÚÚ‡ Ì‡ ‚ÒË˜ÍË,
ÍÓËÚÓ „Ó Á‡˘ËÚ‡‚‡Ú Û Ì‡Ò Ë ‚
—Ú‡Ò·Û„... »ÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÒÂ ÓÚ
ÔÓ‚Â‰ÂÌËÂÚÓ Ì‡ ÷ÂˆÍ‡ (÷Â‰Í‡)
÷‡˜Â‚‡, ÍÓˇÚÓ ÌÂ ‡ÁÂ¯‡‚‡
ÏËÌÛÚ‡ Ï˙Î˜‡ÌËÂ Á‡ ¬‡Ôˆ‡Ó‚,
Á‡˘ÓÚÓ ÏÓÊÂ ·Ë ÌÂ ÁÌ‡Â Ë ÍÓÈ
Â ¬‡Ôˆ‡Ó‚, ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÒÂ ÓÚ
 ‡ÎËÌÍË, ÓÚ ÃÓÁ˙ˆË ‚ ìÂÎËÚ‡î...
»ÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÒÂ ÓÚ Ì‡˜ËÌ‡, ÔÓ
ÍÓÈÚÓ ÒË Ó·˘Û‚‡Ú ‚ Ó·˘ÂÒÚ‚Ó-

ÚÓ ÌË Ë ‚ Ô‡Î‡ÏÂÌÚ‡ Ò Ó·˙-
˘ÂÌËˇ Í‡ÚÓ ì„˛‚ÂÌ‰ËËî, ìÍÂ-
ÚÂÌî, ìÒÂÎÒÍË „ÎÛÔ‡Íî, ìÚ˙Ô‡Ì‡-
Ëî, ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÒÂ ÓÚ ˇ‚ÎÂÌËˇ
‚˙‚ ì¬»œ ¡–¿ƒ⁄–î, ÓÚ ÓÒÚ‡Ì‡-
ÎËÚÂ ÚÂÎÂ‚ËÁËÓÌÌË Ë„Ë Ë ¯Ó-
ÛÚ‡, ÓÚ ÒÛÚÂ¯ÌËÚÂ ·ÎÓÍÓ‚Â, ÓÚ
˜‡Î„‡Ú‡ ÂÒÚÂÒÚ‚ÂÌÓ, ÓÚ ÍÓÛÔˆË-
ˇÚ‡, ÓÚ ÌÂ„‡ÏÓÚÌÓÒÚÚ‡, ÓÚ
ÔÂÒÚ˙ÔÌÓÒÚÚ‡ - ÓÚ ‚ÒË˜ÍÓ ÏÓÊÂ
‰‡ ÒÂ ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ ·˙Î„‡ËÌ˙Ú...
—‡ÏÓ ÌÂ ÒÂ ËÁÌÂÌ‡‰‚‡ ÓÚ ÔÓ‚Â-
‰ÂÌËÂÚÓ Ì‡ ÔÂÏËÂ‡, Ì‡ ÍÓ„Ó-
ÚÓ ÔÂÁ ˆÂÎËˇ Ï‡Ì‰‡Ú Â‰ËÌÒÚ‚Â-
ÌÓ Ò‡ ÏÛ ‚ËÌÓ‚ÌË “ÓÈÌ‡Ú‡
ÍÓ‡ÎËˆËˇ, —Â„ÂÈ —Ú‡ÌË¯Â‚ Ë
œ≈—... «‡˘ÓÚÓ Ò‡ÏÓ ÚÓÈ Â ÔÂ‰-
ÒÍ‡ÁÛÂÏ, Í‡ÍÚÓ ÒÂ ‚ËÊ‰‡ ‚Â˜Â
ÔÓ‚Â˜Â ÓÚ ‰ÂÒÂÚ „Ó‰ËÌË, Í‡ÍÚÓ
˘Â Í‡Ê‡Ú Ë ÒÚ‡ÂÈ¯ËÌËÚÂ ‚ ÛÔ-
‡‚ÎÂÌËÂÚÓ Ì‡ ÒÚ‡Ì‡Ú‡...

Кога работи
Борисов?

Кога работи
Борисов?

Кога работи
Борисов?

Кога работи
Борисов?

Кога работи
Борисов?
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Ïàçàðóâàíåòî = øîïèíã

магазините носят щастие, ако знаем как

èëèèëèèëèèëèèëè

Изключително тънка е границата между обикалянето на молове
във вид на терапия и пръскането на пари като заболяване

удно нещо е шопингът, както е
модерно вече да се нарича паза-
руването, въпреки че между две-
те понятия не може да се сложи

Страницата подготви Альона НЕЙКОВА

ДУМИ НА
ИЗВЕСТНИТЕ

Шопинг - това е когато жената
настоява продавачът да й
покаже нещо по-скъпо. Пазару-
ване - когато иска да види нещо
по-евтино. Ръсел Нюболд

Без колко много неща мога да
живея! Сократ (поглеждайки
към изложените за продан
стоки)

Щастието краси жената така,
както и дрехите. Оноре дьо
Балзак

Да живееш - означава да
създаваш нещо, а не да го
купуваш. Аристотел

На света има доста честни хора,
които смятат покупката за
сполучлива само тогава, когато
успяват да излъжат продавача.
Анатол Франс

Когато мъжът казва, че няма
какво да облече, това означава,
че са му свършили чистите
дрехи. Когато жената се оплак-
ва, че няма какво да облече,
това значи, че са й свършили
новите дрехи. Уолис Симпсън,
херцогинята на Уиндзор

Да контролираш себе си озна-
чава да влезеш в супермаркет
за кутия мляко и всичко, което
ще купиш, е кутия мляко.
Робърт Орбън

Дрехите правят човека. Голите
хора имат изключително слабо
или съвсем никакво влияние в
обществото. Марк Твен

Щастието не е в парите, а в
това, което можеш да купиш с
тях. Мерилин Монро

при третирането на хора, които изпитват
нужда да пазаруват без мярка. Добро-
волците, участвали в експерименталното
изследване, приемали въпросните таб-
летки и след известен период от време
започнали да изпитват все по-рядко нуж-
да от импулсивна покупка.

Но независимо от развитието на ме-
дицината, споровете дали шопингът е
полезен или е вреден понякога се про-
точват до безкрайност. Нека разгледаме
основните “за” и “против” пазаруването.

Дори и да сте върли привърженици
на привидния целебен ефект на шопин-
га, добре е да знаете за неговите мину-
си. Съгласете се, ако всеки път при по-
ява на лошо настроение, ще бързате да
се справите със ситуацията с помощта
на пазаруването, много скоро може да
се случи така, че ще искате отново и
отново да купувате дрехи, обувки и дру-
ги предмети, без те да ви доставят жела-
ното удоволствие или очаквания възторг.

И неизбежно ще се стигне до шопинг
манията. А нито една зависимост не
може да се определи като положителна.
Безобидните на пръв поглед покупки
постепенно превръщат хората в прахос-
ници с всички произтичащи от този факт
последици. Така че е добре пазаруване-
то да е напълно закономерно и осъзна-
то. Понякога е достатъчен и е много
полезен погледът отстрани. А за повди-
гане на настроението съществуват и
други начини, нали?

Не е излишно при пазаруването по-
честичко да си задаваме въпроса: “Това
наистина ли ми е нужно точно сега? Мога
ли да мина и без тази покупка?” и т.н.
Понякога емоциите надделяват - в моло-

вете всичко блести, витрините изглеждат
толкова красиви и цветни, а усмивките на
продавачите предизвикват нееднознач-
ни чувства. Всичко това създава впечат-
лението, че просто не можете да устоите
на изкушението на шопинга. И повлияни
от гръмко рекламираните сезонни нама-
ления, излизате от търговските центрове
с доста олекнало портмоне или поиз-
празнена кредитна карта. Но когато
първоначалната еуфория от пазарува-
нето отмине, което обикновено се
случва вкъщи, се появява “прозрени-
ето”, че тази чудна жилетчица не е
жизненонеобходима точно сега. За-
това специалистите съветват най-на-
пред да се опитваме да контролираме
емоциите си, което, на свой ред, помага
да избегнем излишното необмислено
харчене.

Прекаленото ограничаване също
обаче не е приятел на хората, тръгнали
на пазар. Онези, които са свикнали да
икономисват във всичко, често го правят
в ущърб на самите себе си. И вместо
най-после да обновят гардероба си и
съответно поне малко да променят ими-
джа си, харчат парите за други, “полез-
ни” за къщата и домочадието нещица.
Най-важното е в случая да се осъзнае,
че е крайно време за промяна, тоест за
позитивен шопинг. Още повече че ста-
рите дрехи не говорят за успех и про-
сперитет. Понякога е достатъчно само
да си сложите ново сако, за да се почув-
ствате по-добре и да обърнете късмета
си в положителна посока.

Психолозите са на мнение, че някои
предмети имат голямо значение за фор-
мирането на вътрешния устрем или мо-
тивация. Например, ако видите кола на
мечтите ви, но нямате богат чичо, един
от вариантите е сами да спечелите пари
за тази “красавица”. Ето я и целта. Която
съответно ще породи стремежа да
потърсите високоплатена работа или да
се трудите още по-усърдно в сегашната
си служба, за да можете да си позволи-
те бленуваното. По този начин предме-
тите се превръщат в стимул за личност-
ното израстване. Възможно е именно
тогава да развиете в себе си такива
качества, каквито преди не са ви били
необходими или не сте и подозирали, че
притежавате. Така че - напред, към цел-
та. А шопингът ще е заслужената награ-
да за положените усилия.

Факт е, че майките и бабите ни са
тръгвали да обикалят магазините, само
когато наистина трябвало нещо да купят.
В днешно време представителките на
нежния пол, а и мъжете, се разхождат из
моловете и търговските центрове, за да
избягат от стреса, да си доставят удовол-
ствие със спонтанни покупки или понеже
шопингът се смята за модерно занима-
ние. Най-важното е обаче да се спазва
тънката граница между пазаруването като
терапия и шопинга като заболяване.

Обратно на широко разпространеното схващане, че когато харчат пари за
дрехи, жените са най-щастливи, пазаруването докарва до сълзи една на
всеки пет представителки на нежния пол. Това показват резултатите от ново
проучване, направено във Великобритания. Най-честите причини за шопинг-
сълзите са невъзможността жените да открият подходящия тоалет, изтоще-
нието от търсенето му, скандалите с партньора и нелюбезното отношение на
продавачките. Данните от допитването, обхванало 2000 дами, показват, че
една трета от тях мразят да купуват дрехи, изнервени от чакането по опаш-
ки. 80% от представителките на нежния пол споделят, че щяха да са по-
щастливи, когато си пазаруват тоалети, ако бяха по-слаби. Всяка десета
дама обаче се оплакала, че е твърде слаба и не може да си намери подхо-
дящи дрехи. Проучването показва също, че 44% от жените се ужасяват от
купуването на облекла за специален повод, например сватба или парти.

ПОКУПКИ И СЪЛЗИ

Ч
знак за равенство. Обикалянето на мага-
зини преобразява жените до неузнавае-
мост. Ако сте наблюдавали представи-
телките на нежния пол, докато се оглеж-
дат за покупки, със сигурност сте забе-
лязали как горят очите им по време на
това всепоглъщащо занимание. Дамите
буквално се пренасят в света на фанта-
зиите, представяйки си как съблазнител-
но ще изглеждат в онази блузка с откро-
вено деколте, а тези елегантни ботушки
ще предизвикат завистливите погледи у
всички съпернички.

Някои приемат шопинга като спаси-
телна магическа пръчка срещу депреси-
ята. Липсата на емоции, апатията и
пълното безразличие към всичко наоко-
ло изчезват за минути, след като жената
обнови гардероба си с поне една рокля
или пола. Веднага се появява желание-
то новата дрешка да бъде демонстрира-
на пред колеги и приятели и целият свят
да научи за неповторимия ви усет за стил
и вашите финансови възможности. Пряс-
но купеният тоалет като че ли добавя
нови, още по-прекрасни нюанси към
образа ви. Но най-важното е да не пре-
калите и да не попаднете в мрежата на
зависимостта от пазаруване.

Смята се, че в повечето случаи от
такава шопинг (нарко)мания страдат
жените. В действителност обаче, както
сочат данните от ново изследване, до 16
процента от представителите на силния
пол също са засегнати от разстройство-
то на така нареченото компулсивно па-
заруване. То се характеризира с непре-
одолимото и често безсмисленото жела-
ние да се купи тази или онази стока.
Хора, които страдат от подобни симпто-
ми, редовно обикалят магазините, пла-
щат за абсолютно ненужни дрехи и че-
сто се оказва, че дължат пари - на бан-
ката, на почти всички роднини или на
(най-вероятно бившите) приятели.

Мнозина смятат пазаруването за бо-
лест, а наскоро учените разкриха, че вече
имат лек за шопингхолиците. Оказва се,
че лекарство, разработено за пациенти с
Алцхаймер, показало отлични резултати
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Станислав Станков:

Държавата осигурява достатъчно средства за деца
с проблеми, но те не се използват правилно, казва логопедът

Интервю на Деси ВЕЛЕВА

,

Ïðîôåñèÿòà ìè
å íàòîâàðâàùà,
íî âäúõíîâÿâàùà

Най-голямата ми награда
е детската усмивка

СТАНИСЛАВ СТАНКОВ е роден на
7 октомври 1987 г. в Кърджали. Учил е
в ПГЕЕ “Кап. Петко войвода” в същия
град. Бакалавърската и магистърската
си степен завършва в СУ “Св. Кл. Охрид-
ски” със специалност логопедия и кому-
никтивни нарушения на развитието. Има
основен курс по хипноза и курс по хипно-
терапия. Участвал е в Първата национал-
на конференция по хипноза през 2008 г.
Към момента работи като логопед в
Центъра за обществена подкрепа.

,
Òðÿáâà äà ñè èçêëþ÷èòåëíî ïîçèòèâåí
è äà ñúóìååø äà ãî ïðåäàäåø íà äåöàòà,
çà äà èìà ïîëçà îò ðàáîòàòà òè ,

,
 Слави, какво може да накара един млад

човек да учи и да се реализира като логопед?
- Мотивиран бях от привързаността си към

децата и чисто практическата дейност на про-
фесията. Не съм теоретик и не обичам, така да
се каже, “сухата материя” за учене. От друга
гледна точка липсата на достатъчно кадри в
областта и особено извън София, също е един
добър стимул за образование и последваща
реализация.

 Трудна професия ли е?
- Не бих казал, че е трудна, по-скоро е

вдъхновяваща. В същото време е психически на-
товарваща. Натоварването произтича от широ-
кия спектър деца, с които работя. Някои от тях
са без проблеми в развитието, други са с мно-
жество увреждания.

 Какви са плюсовете и минусите от рабо-
тата с деца?

- Плюсовете за свързани с опита, грижата,
търпението и постигането на позитивизъм. Тряб-

ва да си изключително позитивен и да съумееш
да го предадеш на децата, за да има полза от
работата ти. А минусите най-вероятно могат да
ги определят близките ми. Те виждат дали и как
работата ми с децата се отразява на психиката
ми и оттам влияе върху отношенията ми с най-
близките. Може би всяка вечер след работа до-
саждам на приятелката си с разговори, свърза-
ни с деца, какво ми се е случвало през деня, но
като се има предвид, че тя учи за акушерка,
мисля че се допълваме.

 Българите отговорни родители ли са, во-
дят ли навреме децата си при специалист при
съмнение за проблеми?

- Със сигурност има и много отговорни, и по-
безотговорни родители. За кратката си практи-
ка съм видял и двете. Отдавам безотговорността

на липса на информация и липсата на логопе-
дични консултативни центрове, които да са
достъпни за всички. Също така детските лекари
невинаги обръщат внимание на езиково-говор-
ните дефицити и оттам не насочват родителите
към специалисти.

 Имаш наблюдения върху отношението
на държавата към децата със специални по-
требности. Какво е то?

- В България има много центрове, които пре-
доставят грижи за тези деца, но въпросът е до
каква степен те са адекватни. Има социални и
образователни институции, които са били замис-
лени добре, но за съжаление с времето дей-
ността им е опорочена. Аз имам свое мнение и
то е, че държавата осигурява достатъчно сред-
ства, но те не се използват правилно и коректно.
По този въпрос може доста да се дискутира. Ще
спомена само новия проектозакон за образова-
нието, според който ресурсните центрове тряб-
ваше да се преструктурират, но те все още са си
във вида, в който бяха миналата учебна година.

 Кои са най-големите трудности, които
си срещал в практиката си?

- Често си спомням за майка, която доведе
детето си и по моя оценка, по оценка на коле-

гите, то беше с характерни аутистични черти.
Просто не знаех как и не можах да й го кажа,
вместо това я препратих за допълнителни из-
следвания. Чувството беше смесено, не знаех
дали съм постъпил правилно. Това може би
беше един от случаите в моята практика, в кой-
то усещах, че не контролирам процеса на рабо-
та. Осъзнах, че не е лесно да кажеш истината
на човек, който не желае да я чуе. За мен този
момент беше емоционално доста тежък.

 Какво е най-хубавото, ценното и радва-
що нещо, което някое дете ти е казвало или
показвало?

- За мен най-хубавото нещо е детската ус-
мивка и блясъкът в очите. Когато работя с деца,
които нямат изградена говорна комуникация,
всяка една смислена думичка, която успеят да

ми кажат, е ценна и ме радва изключително
много. Защото знам, че тя е резултат от голямо
желание и труд. Радвам се на всяка положител-
на промяна при всяко едно от децата, с които
работя.

 Може ли да се каже, че в професионална-
та сфера си постигнал мечтата си? Чувст-
ваш ли се удовлетворен от работата си?

- Да, чувствам се удовлетворен. Имам все още
какво да постигна и вярвам, че ще успея. Искам
да продължа да се развивам както в професио-
нална насока, така и в лична, защото, за да си
щастлив, трябва да си удовлетворен и от двете
неща. Според мен те вървят ръка за ръка. На
този етап определям себе си като щастлив.

 Какви други амбиции имаш?
- Професионалните ми амбиции са свързани

с това да изградя свой център за работа с деца,
за да продължа да се радвам на детската ус-
мивка. Също така амбициите ми са свързани с
популяризирането и налагането на хипнозата и
хипнотерапията като алтернативна форма на те-
рапия при деца със заекване. Това е метод, който
съм учил и който дава добри практически ре-
зултати. Приемам го като предизвикателство и
ще се радвам да има почва и в България.

Снимки ЛИЧЕН АРХИВ
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В Париж забраняват
старите коли от

септември 2014 г.
В Париж се

готви забрана
за каране на
стари автомоби-
ли. Предложе-
нието е на кме-
та на френска-
та столица Бер-
тран Деланое.
Според плана

от септември 2014 в пределите на магистра-
лата А86, обикаляща Париж, ще бъде забра-
нено влизането на автомобили по-стари от 17
години, на камиони по-стари от 18 години,
както и на мотоциклети и мопеди, произве-
дени преди 2004 г. Mярката трябва да помог-
не за намаляването на вредните емисии в
града с 30% към 2015 г. Независимо от еко-
логичната насока на плана парижани и опо-
зицията го посрещат с яка критика. В част-
ност, главата на дясноцентристката партия
UMP Филип Гужон нарече инициативата
“антисоциална, антирегионална и антишо-
фьорска”. Според обикновените французи
нововъведението фактически ще означава
забрана за много от тях да се придвижват
със собствен транспорт из града и че Па-
риж ще се превърне “в остров за богата-
ши”. В плана освен възрастовите ограни-
чения за мепесетата се предвижда още
въвеждане на заплащане за камионите,
движещи се в града, намаляване на мак-
сималната скорост по магистралата А86 от
80 на 70 км/ч., както и сериозно увеличе-
ние на улиците в центъра на града с огра-
ничение на скоростта на движение до 30
км/ч. още от средата на 2013 г.

В Щатите шофьорките са
вече повече от мъжете

Броят на жените с
шофьорски книжки в
Щатите е вече по-го-
лям от този на мъже-
те шофьори. Това е
открито от изследва-
не на Института по ав-
тотранспортни из-
следвания ATRI на
Мичиганския университет. Според статис-
тиката за времето от 1995 до 2010 мъжете
шофьори са забележително намалели. Най-
голямо е намалението на броя шофьори във
възрастовата граница от 25 до 29 години -
с 10,6%. Дамите шофьорки в Щатите са по-
вече от мъжете с 1,4 милиона и са общо
105,7 милиона, докато през 1995 ситуация-
та е била обратната - 89,2 милиона шофьори
срещу 87,4 милиона шофьорки. На послед-
ствията от смяната на силния пол зад вола-
на от по-прекрасния учените гледат с опти-
мизъм - според тях дамите по-често изби-
рат по-безопасни и икономични коли, което
положително се отразява върху намалява-
нето броя на катастрофите и изразходване-
то на природните горива и други, свързани
с автомобилите ресурси.

Toyota измисли как да не се
удряме при паркиране Досега в све-

та имаше само
два серийни
модела три-
колесни ску-
тера с инова-
ц и о н н а т а
триколес-
на схема -
“две от-
пред, едно
отзад” - досто-
лепният италиански Piaggio MP3 и бруталната
градска “острилка”  Gilera Fuoco 500 (Gilera е
част от концерна Piaggio Group).

По тази схема е развит и фантастичният Can-
Am Spyder, но с горните триколесни скутери род-
ството му е само в колелата. Едва ли обаче най-
разпространеният от тях - Piaggio MP3, ще почи-
ва дълго върху лаврите си - съвсем скоро хариз-
матичният “италианец” ще бъде сериозно при-
теснен от новия си съперник - френския трико-
лесник Peugeot Metropolis 400i.

Наистина MP3 се ползва с доста висока попу-
лярност сред скутеристите не само в Европа, но
и в света, заради универсалността си и това е
причината решението на Peugeot да пусне негов
аналог да е напълно логично. Нелогична е само
бавната реакция на французите, след като първи-
ят прототип на машината им - Metropolis, беше
показан още преди четири години.

Дизайнът на машината е изпълнен във фир-
мения стил на марката Peugeot и дори напом-
ня с някои от линиите си новия голям седан на
марката на френските лъвчета - 508. “Сърце-
то” на Peugeot Metropolis е бензинов двигател
с течно охлаждане и ходов обем от 400 куб.
см, с мощност 35 к.с. и максимален въртящ
момент от 38 Нм.

Peugeot представи
първия си триколесен
скутер

Peugeot представи
първия си триколесен
скутер

Peugeot представи
първия си триколесен
скутер

Peugeot представи
първия си триколесен
скутер

Peugeot представи
първия си триколесен
скутер

Toyota обяви две нови системи за безо-
пасност с имена Intelligent Clearance Sonar
и Drive-start Control, които ще се грижат да
не се удрят автомобилите на марката при
паркиране. Intelligent Clearance Sonar следи
с радар препятствията около колата и ги
съобщава на водача. Ако шофьорът не ре-
агира, системата сама спира автомобила.
Доста от водещите компании предлагат ав-
томатични системи за паркиране, но те не
спират колата при подобна ситуация. А сис-
темата Drive-start Control следи дали водачът

не е натиснал
прекалено сил-
но педала на
газта. Тя ще
предотврати
удар, дори ко-
гато шофьорът
е объркал ня-
коя от предни-
те със задната
предавка. В
подобен слу-
чай Drive-start
Control сама
ще ограничава
п о д а в а н а т а
към колелата
мощност от
мотора.

Volkswagen
Taigun

разместване на
буквите или...?
че - Skoda Citigo и SEAT Mii.

Екстериорът на автомобила
съответства в пълна мяра на гене-
ралния и лаконичен тевтонски стил
на Volkswagen и придава на новия
компактен кросовър съвременен и
доста як вид. Сред другите харак-
терни акценти са мощната предна
решетка, отворите за въздух в
предния капак, както и доста ши-
роките калници.

Концептуалната четириместна
машина е наистина компактен SUV
с габарити 3859 х 1728 х 1570 мм.
Двигателят е трицилиндров, едно-
литров, тип TSI с мощност 81 кВт/
110 к.с. с директно впръскване на
горивото и турбопълнене. Той оси-
гурява много висок за кубатурата
си максимален въртящ момент от
175 Нм още при 1500 оборота в

минута. Двигателят на концепта
Taigun с непосредственото си
впръскване на горивото и принуди-
телното пълнене разширява гама-
та трицилиндрови бензинови мото-
ри на марката и е още една крачка
по пътя на Volkswagen в направле-
ние на по-високата икономичност и
екологичност. Д-р Улрих Хакенберг,
член на ръководството на марката
Volkswagen, отговарящ за техниче-
ското развитие, коментира темата:
“Трицилиндровият двигател с висок
въртящ момент подхожда идеално
за този компактен кросовър. Това е
икономичен и динамичен автомо-
бил, превъзходно пасващ на при-
движванията в града”.

Благодарение на високия
въртящ момент и големия си пътен
просвет, снабденият със 17-цоло-
ви лети алуминиеви джанти и с
гуми размер 205/50 R17,
Volkswagen Taigun, не се бои и от
извънградски приключения заради
добрата си подготовка за пътеше-
ствия в офроуд условия.

Предавателната кутия е шест-
степенна, механична, масата на ко-
лата е нетипично ниска за класа -
985 кг. Според данни на VW Taigun
се ускорява от място до 100 км/ч за
9.2 сек. и развива максимална ско-
рост от 186 км/ч. Колата е и доста
икономична - среден разход на

гориво 4.5 литра на 100 км път.
Джантите са 17-цолови, релсите на
покрива са с интегрирани LED-
светлини. Задната врата се отваря
на две части, което е доста прак-
тично решение, багажникът е с
обем от 280 литра, но при сгъване
на задните седалки товарният обем
нараства до 987 литра.

Доста дългото за габарита меж-
дуосие от 2470 мм и късите надви-
свания отпред и отзад на автомо-
била придават на силуета й доста
елегантни пропорции.

Освен обзавеждането, типично
за малките модели на групата
Volkswagen, колата има електронна
система за поддържане на курсова-
та устойчивост ESC, като допълне-
ние на системата за активна безо-
пасност на автомобила.

ППреди да пусне на пазара първия
си малък SUV от Volkswagen, обяви-
ха конкурс за името му. Спечели го
комбинацията от имената на тигъра
и игуаната - Tiguаn. За новия си ком-
пактен кросовър, разположен в га-
мата под Tiguаn, демонстриран като
концепт на автосалона в Сао Пао-
ло, Бразилия, немците не направи-
ха конкурс, а просто поразместиха
буквите в името и го кръстиха...
Taigun. Засега тази кола е само в
концептуален вид, но дава предста-
ва как ще изглежда серийният вари-
ант на най-малкото всъдеходно
“вълче” с бензинов мотор TSI и хо-
дов обем 1,0 литър... Засега...

От техническа гледна точка но-
вият концепт Taigun е близък на най-
съвременната фамилия автомобили
в групировката Volkswagen, обозна-
чена с английското New Small Family
/нова малка фамилия/. Серийният
вариант на всъдехода всъщност ще
и най-големият член на фамилията
на малките “вълчета” /централата на
VW е във Волфсбург, града на вълци-
те - нем./. Taigun е развит върху плат-
формата на най-малкия засега
Фолксваген - Up!, използвана и за
близнаците на градското автомобил-
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лед проникналия предните дни в страната по-
студен въздух, който остави впечатление за
доста ниски температури поради северния
вятър, днес времето се успокоява. Ще бъде

слънчево, почти тихо, като на места в низините ще
има мъгли и ниска облачност, дори е възможно да
преръми. Ще настъпи леко повишение на температу-
рите - максималните ще стигнат 10, в някои райони
до 15 градуса, в София 11. В планините максимални
температури на 1200 метра 10 градуса, на 2000 м -
4. На морето температура на морската вода 13-14
градуса, вълнение около 2 бала.
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над по-голямата част от страната ще иманад по-голямата част от страната ще иманад по-голямата част от страната ще иманад по-голямата част от страната ще иманад по-голямата част от страната ще има
мъгли или значителна ниска слоеста облач-мъгли или значителна ниска слоеста облач-мъгли или значителна ниска слоеста облач-мъгли или значителна ниска слоеста облач-мъгли или значителна ниска слоеста облач-
ност с възможни краткотрайни преваляванияност с възможни краткотрайни преваляванияност с възможни краткотрайни преваляванияност с възможни краткотрайни преваляванияност с възможни краткотрайни превалявания
в района на Черноморието. Температуритев района на Черноморието. Температуритев района на Черноморието. Температуритев района на Черноморието. Температуритев района на Черноморието. Температурите
ще се понижат малко и в понеделник мини-ще се понижат малко и в понеделник мини-ще се понижат малко и в понеделник мини-ще се понижат малко и в понеделник мини-ще се понижат малко и в понеделник мини-
малните ще бъдат между минус 1 и 2 градуса,малните ще бъдат между минус 1 и 2 градуса,малните ще бъдат между минус 1 и 2 градуса,малните ще бъдат между минус 1 и 2 градуса,малните ще бъдат между минус 1 и 2 градуса,
а максималните - между 10 и 13.а максималните - между 10 и 13.а максималните - между 10 и 13.а максималните - между 10 и 13.а максималните - между 10 и 13.

максималнимаксималнимаксималнимаксималнимаксимални

7°/11°7°/11°7°/11°7°/11°7°/11°

18       19
максималнимаксималнимаксималнимаксималнимаксимални

7°/12°7°/12°7°/12°7°/12°7°/12°

“≈À≈÷
—ÎÛÊÂ·ÌËÚÂ Á‡-
‰‡˜Ë ‚ Ò˙˜ÂÚ‡-
ÌËÂ Ò ·ËÚÓ‚ËÚÂ
˘Â ÔÓ‚Ë¯‡Ú ‡Ì-

Œ¬≈Õ
œÓ·ÎÂÏËÚÂ Ì‡
·ÎËÁÍËÚÂ ‚Ë ˘Â
ÒÂ ÔÂ‚˙Ì‡Ú ‚˙‚
‚‡¯Ë, ˘ÓÏ Ò „Ó-

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
œËˇÚÂÎËÚÂ ˘Â ‚Ë
·˙‰‡Ú ÂÏÓˆËÓÌ‡Î-
Ì‡ ÔÓ‰ÍÂÔ‡ Ë
ÚÓ‚‡ ˘Â ÒÚÓÔÎË

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
À˛·Ó‚Ú‡ ‚Ë
ËÁÔ˙Î‚‡ Ò ÂÌÂ-
„Ëˇ Ë ‰Ó·Ë ÏËÒ-
ÎË. ƒÌÂÒ ÒÚÂ

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
¬ÁÂÎË ÒÚÂ
ÔËÒ˙ˆÂ ÒÎÛ-
ÊÂ·ÌËÚÂ ÔÓ·ÎÂ-
ÏË Ë Â¯‡‚‡ÌÂ-

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
¬˙ÁÏÓÊÌ‡ ÒÂ-
˘‡ Ò Ó‰ÌËÌË
˘Â ‚Ë Ì‡ÚÓ‚‡-
Ë, ÌÓ ˘Â

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
”ÔÓËÚÓÒÚÚ‡ ‚Ë
˘Â ‚Ë ËÁ‚Â‰Â
‰Ó Ô˙ÎÂÌ ÛÒÔÂı.
ÕˇÍÓË ˘Â Ô˙ÚÛ-

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
ÕË˘Ó ‰‡ÓÏ ÌˇÏ‡
‰‡ ÔÓÎÛ˜ËÚÂ, ÌÓ ÌÂ
Á‡„˙·‚‡ÈÚÂ ıÓ‡-
Ú‡, ÍÓËÚÓ ‚Ë ÔÓÏ‡-

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
œÂ‰ ‚‡Ò ˘Â ÒÂ
ÓÚ‚ÓË ÔÓÁÓÂˆ
ÓÚ ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚË Ë
ÌÂ ‚Ë ÓÒÚ‡‚‡ ‰Û„Ó

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
— Ô‡ÚÌ¸Ó‡ ÒË
˘Â Ó·Ò˙Ê‰‡ÚÂ
·˙‰Â˘Ë ÔÎ‡ÌÓ‚Â
Ë Á‡Â‰ÌÓ ˘Â

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÚÓ‚ÌÓÒÚ ÓÚÍÎËÍÌÂÚÂ Ì‡ ÌÛÊ‰Ë-
ÚÂ ËÏ.

ÔÓ‚Ó‰ÌËˆË Ì‡ ÔÓÁËÚË‚ÌË
ÔÓÒÎ‡ÌËˇ.

ÚÓ ËÏ Â ÓÚ Ô˙‚ÓÒÚÂÔÂÌÌ‡
‚‡ÊÌÓÒÚ Á‡ ‚‡Ò.

‚‡Ú ÔÓ ‡·ÓÚ‡ ËÎË Á‡ ‡Á-
‚ÎÂ˜ÂÌËÂ.

„‡Ú ·ÂÁÛÒÎÓ‚ÌÓ, Ò Ú‡ÍË‚‡ Í‡ÚÓ
Úˇı Úˇ·‚‡ ‰‡ ÒÂ Ó·‚˙Á‚‡ÚÂ.

‰Û¯‡Ú‡ ‚Ë. Õ‡ÏÂÂÚÂ ‚ÂÏÂ
Á‡ Ï‡ÎÍÓ ÓÚ‰Ëı.

ÔÓ·˙Á‡ÚÂ ‰‡ ÒÂ ÓÒ‚Ó·Ó‰Ë-
ÚÂ ÓÚ Ú‡ÁË ÍÓÏÔ‡ÌËˇ.

ÓÒ‚ÂÌ ‰‡ ‡·ÓÚËÚÂ ÔÓ Â‡ÎË-
Á‡ˆËˇÚ‡ ËÏ.

ÔËÒÚ˙ÔËÚÂ Í˙Ï ÓÒ˙˘ÂÒÚ‚ˇ-
‚‡ÌÂÚÓ ËÏ Ì‡ Ô‡ÍÚËÍ‡.

¬ŒƒŒÀ≈…
— ‰Ó·ÓÚÓ ÒË
Ò˙ˆÂ ˘Â ÔË‚ÎË-
˜‡ÚÂ ‚ÌËÏ‡ÌËÂÚÓ
Ì‡ ÓÍÓÎÌËÚÂ Ë ÚÂ

˘Â ‚Ë ‰ÂÏÓÌÒÚË‡Ú Û‚‡ÊÂ-
ÌËÂÚÓ ÒË.

06.55 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎË-
ÁÓ: «ÂÎÂÌ‡Ú‡

08.05 —Ï˙ÙÓ‚ÂÚÂ
08.30 ¿Ì„ÂÎË ÔË-

ˇÚÂÎË
09.00 ΔË‚ÓÚ˙Ú Ë

‰Û„Ë ÌÂ˘‡ -
Ò˙·ÓÚÌÓ ÚÓÍ ¯ÓÛ

11.00 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò ÃË‡-
Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.30 ¡‡Á‰Ë- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Á‡

ÁÂÏÂ‰ÂÎËÂ
12.50 »‰Â Ì‡¯ÂÌÒÍ‡Ú‡ ÏÛÁË-

Í‡- ÙÓÎÍÎÓÌÓ ¯ÓÛ
13.50 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
14.35 ”ÏÌÓ ÒÂÎÓ: ì–Ëˆ‡ˇÚ, ‰ˇ-

‚ÓÎ˙Ú Ë ¿ÎËÒ‡î /ıÛ‰ÓÊ-
ÌËÍ˙Ú flÒÂÌ √˛ÁÂÎÂ‚/

15.30  ÓÌˆÂÚ Ì‡ œÂ‰ÒÚ‡‚Ë-
ÚÂÎÂÌ ‡ÌÒ‡Ï·˙Î Ì‡
‚˙Ó˙ÊÂÌËÚÂ ÒËÎË Ì‡ –Â-
ÔÛ·ÎËÍ‡ ¡˙Î„‡Ëˇ

16.30 œ‡ÏÂÚ ·˙Î„‡ÒÍ‡ Ò ÔÓÙ.
¡ÓÊË‰‡ ƒËÏËÚÓ‚

17.00 ¬ˇ‡ Ë Ó·˘ÂÒÚ‚Ó Ò √Ó-
‡Ì ¡Î‡„ÓÂ‚

18.00 ¬ËÊ ¡Ë¡Ë—Ë: ì–ÂÈ„˙Ìî -
‰ÓÍ. ÙËÎÏ /2 ˜‡ÒÚ/

19.00 —Â˘Û ÌÓ‚ËÌËÚÂ - Ò‡ÚË-
Ë˜ÌÓ ÚÓÍ ¯ÓÛ Ò ‚Ó‰Â˘Ë
 ÓÒ¸Ó ÀÛÌ„Ó‚ Ë »„‡Ú‡

19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 ÿÓÛÚÓ Ì‡  ‡Ì‡Î‡
21.45 »ÌÒÔÂÍÚÓ ¬‡Î‡Ì‰Â:

«‡‰˙ÌÂÌ‡ ÛÎËˆ‡ - 3-ÒÂ-
ËÂÌ Ë„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ /ÍÓ-
ÔÓ‰ÛÍˆËˇ, 2008„./, 1
ÂÔ.

23.20 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
23.25 ¡ÛÌÚ¿Ú
23.55  ‡Í‚ÓÚÓ ‰ÓÈ‰Â - Ë„‡ÎÂÌ

ÙËÎÏ /ÍÓÔÓ‰ÛÍˆËˇ,
2009„./

06.00 ì—‚ÂÚ˙Ú Ì‡
 ÛÂÒÚî -
‰ÂÚÒÍË ÒÂ-
Ë‡Î

06.30 ì¡‡ÚÏ‡Ì:
ƒ˙ÁÍË Ë ÒÏÂÎËî - ‰ÂÚ-
ÒÍË ÒÂË‡Î

07.30 ì ÓÈ Â ÔÓ- ÔÓ- Ì‡Èî
08.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -

ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
09.00 ì“‡ÁË Ò˙·ÓÚ‡î - ‡ÍÚÛ‡ÎÌÓ

ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â˘ ÀÓ‡
 ÛÏÓ‚‡

11.00 ìÃÓ‰ÂÌÓî - ÚÓÍ¯ÓÛ Ò
‚Ó‰Â˘ –‡‰ÓÒÚ ƒ‡„‡ÌÓ‚‡

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÕ‡È-ÒÏÂ¯ÌËÚÂ ÊË‚ÓÚÌË
Ë ıÓ‡ Ì‡ ÔÎ‡ÌÂÚ‡Ú‡î

13.00 ì ˙‰Â Â Ã‡„Ë?î /Ô./ -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 25, 26

15.00 ì“‡Í˙‚ Â ÊË‚ÓÚ˙Ú: »ÒÚËÌ-
ÒÍËÚÂ „ÂÓËî - ÂÔ. 8

16.00 ì—‚‡Ú·ÂÌ ÎËˆÂÌÁî -  Ó-
ÏÂ‰Ëˇ, –ÓÏ‡ÌÚË˜ÂÌ, —¿Ÿ,
2007 „.

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡Î-
Ì‡ ÂÏËÒËˇ

19.30 bTV –ÂÔÓÚÂËÚÂ - ÔÂ‰‡-
‚‡ÌÂ Á‡ ÊÛÌ‡ÎËÒÚË˜ÂÒ-
ÍË ‡ÁÒÎÂ‰‚‡ÌËˇ Ë ÙËÎ-
ÏË

20.00 ìœÂ‰‡È Ì‡Ú‡Ú˙Íî - Ë‡-
ÎËÚË ÔÓÂÍÚ Ò ‚Ó‰Â˘ Õ‡-
Ú‡ÎËˇ —ËÏÂÓÌÓ‚‡

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ì—‚‡Ú·ËÚÂ Ì‡ …Ó‡Ì ¿ÒÂÌî
- ËÒÚÓË˜ÂÒÍ‡ ‰‡Ï‡,
¡˙Î„‡Ëˇ, 1975 „.

01.30 ì—‡ÌÚÂËˇî - “ËÎ˙,
”Ê‡ÒË, —¿Ÿ, 2007 „.

03.20 ì“‡Í˙‚ Â ÊË‚ÓÚ˙Ú: »ÒÚËÌ-
ÒÍËÚÂ „ÂÓËî /Ô./

04.10 ìÃÓ‰ÂÌÓî /Ô./

06.00 ì√ÓÒÚËÚÂ Ì‡ ì«‰‡‚ÂÈ,
¡˙Î„‡Ëˇî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

07.00 ì»ÍÓÌÓÒÚ‡Òî
07.30 ìWorld stories - Ï‡ÎÍË

ËÒÚÓËË ÓÚ „ÓÎÂÏËˇ Ò‚ˇÚî
- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬

08.00 ì—˙·Û‰Ë ÒÂ...î - ÔÂ‰‡‚‡-
ÌÂ Ì‡ Õ“¬

09.30 ì—ÔÂˆË‡ÎËÒÚËÚÂî- ÔÂ‰‡-
‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

12.00 ì—Ë‰ÌË ”‡ÈÚî - Ò Û˜. Ì‡
¿Ï‡Ì‰‡ ¡‡ÈÌÒ Ë ‰.

14.10 ì—Ô‡Ú‡Íî - Ò Û˜. Ì‡ √Ó‡Ì
¬Ë¯ÌË˜, ¿Î˙Ì ¡ÂÈÚÒ Ë
‰., Ô˙‚‡ ˜‡ÒÚ

16.00 ì ‡·Ó‚ÒÍË ‰ËÂÍÚÌÓî-
ÔÛ·ÎËˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

18.00 ìŒÚÂ˜ÂÒÚ‚ÂÌ ÙÓÌÚî -
ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌ-
Ú‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

19.30 Õ¿÷»ŒÕ¿ÀÕ¿ ÀŒ“¿–»fl
20.00 ¬»œ ¡–¿ƒ⁄– 2012 - Â-

‡ÎËÚË ¯ÓÛ
21.00 ìÕÓÚËÌ„ ’ËÎî- Ò Û˜. Ì‡ ’˛

√‡ÌÚ Ë ‰.
23.20 ì√ÓÂ˘Óî - ÚÂÎÂ‚ËÁËÓÌÂÌ

Ú‡·ÎÓË‰
00.30 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Á‡·‡‚ÌÓ

ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
01.00 ì—Ô‡Ú‡Íî - Ò Û˜. Ì‡ √Ó‡Ì

¬Ë¯ÌË Ë ‰., Ô˙‚‡ ˜‡ÒÚ
/Ô/

02.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌ-
Ú‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ /Ô/

 Œ«»–Œ√
Õ‡ÒÚÓÂÌËÂÚÓ ‚Ë
˘Â ÒÂ ÔÓ‚Ë¯Ë
ÒÎÂ‰ ÏËÌÓÚÓ
Â¯‡‚‡ÌÂ Ì‡

Ú‚˙‰Â ÒÂËÓÁÂÌ ‰ÓÏ‡¯ÂÌ
ÔÓ·ÎÂÏ.

�����

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.10 ìÃÂÒÚÓ-

Ó·ËÚ‡ÌËÂî
07.55 »„‡ÎÂÌ

Ù Ë Î Ï :
ìœ˙ÒÚÂÌ˙Ú

„‡ÊË‡ÌÓÒÚÚ‡ ‚Ë, ÌÓ ˘Â
ÔÓÌËÊ‡Ú Ì‡ÒÚÓÂÌËÂÚÓ.

ÓÚ ¿ÏÒÚÂ‰‡Ïî
09.25 ì—‚ËË, ı‡ÏÓÌËÍÓ Î˛-

·ËÏ‡!î
10.00 ì”ÏÌËˆËî
10.45 ìœÓÔÓ‚Â‰Ú‡ Ì‡ Ô‡ÒÚË-

‡î
11.00 ÕÓ‚ËÌË
11.15 ì¬ÍÛÒÌÓî
11.50 ìœ˙‚‡Ú‡ Î˛·Ó‚î
12.45 ì—ÏÂ¯‡ËÍË. ÕÓ‚ËÚÂ

ÔËÍÎ˛˜ÂÌËˇî
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 ì¿·‡Í‡‰‡·‡î
15.00 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì—ÛÂÚ‡

Ì‡ ÒÛÂÚËÚÂî
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.15 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì—ÛÂÚ‡

Ì‡ ÒÛÂÚËÚÂî (ÔÓ‰˙ÎÊÂ-
ÌËÂ)

16.40 ì“‡Í‡ ‰‡ ·˙‰Â!î
17.15 ìÕ‡Ó‰Ì‡ ÏÂ‰ËˆËÌ‡î
18.10 ì◊‡Í‡È ÏÂî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.15 ì◊Ó‚ÂÍ˙Ú Ë Á‡ÍÓÌ˙Úî
20.15 ìÃËÌÛÚ‡ Ì‡ ÒÎ‡‚‡Ú‡î ËÁ

ÒÚ‡Ì‡Ú‡î
22.00 ¬ÂÏÂ
22.20 ì“‡ÁË ‚Â˜Âî Ò ¿Ì‰ÂÈ

Ã‡Î‡ıÓ‚
23.50 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì«‡·‡-

‚ÂÌ‡ ÏÂÎÓ‰Ëˇ Á‡ ÙÎÂÈ-
Ú‡î

02.00 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì◊‡ÒÚÂÌ
‰ÂÚÂÍÚË‚, ËÎË ŒÔÂ‡ˆËˇ
ì ÓÓÔÂ‡ˆËˇî

03.30 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì»ÁÎË¯-
ÌËˇÚ ·ËÎÂÚî

04.55 »„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ: ì ˙‰Â ËÁ-
˜ÂÁÌ‡ ‘ÓÏÂÌÍÓî

06.05 ìœÓÎÂ Ì‡ ˜Û‰ÂÒ‡Ú‡î

�����
�����

�����

�����

�����
�����

�����
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Прозрение

Дори мъжете и да можеха да четат
женските мисли, пак нищо нямаше
да разберат...

www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

Доц. АЛЕКСАНДЪР КЬОСЕВ,
културолог
Проф. ВИКТОР ПАУНОВ, художник
Акад. ГЕОРГИ МАРКОВ, историк
ЙОРДАН МУТАФЧИЕВ,
бивш министър на отбраната,
армейски генерал, политик и дипломат
КИРИЛ БОЯДЖИЕВ, актьор
МЕТОДИ МАНЧЕНКО, журналист
ПАНЧО ПАНЧЕВ, писател, драматург
ПЛАМЕН ПЕТКОВ, журналист,
продуцент, сценарист
ТОДОР ТАШЕВ, публицист,
поет, сценарист
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17
Св. Григорий, епископ

Неокесарийски, чудотво-
рец (†265)

Св. Григорий, епископ Неокесарийски,
наричан чудотворец, като християнин
обикнал молитвата и пустинния живот.
Хората усърдно се молили да им стане
епископ и Бог изпълнил желанието им.
Когато това се случило, в Неокесария
имало само 17 християни. А преди смъртта
си Григорий узнал, че в града са остана-
ли 17 езичници. Епископът проявил доб-
родетелни дела и пазил Църквата от ере-
си. Починал в 265 г.

одният сезон при косите есен-
зима/2012-2013 е потопен в
противоречия, определящи
нашето време - инстинкт сре-

Ïðîòèâîðå÷èâè ïðè÷åñêè
ïðåäèçâèêâàò êîàôüîðè
Освен ревюто под наслов „Инстинкт/Разум” ще се проведе
и благотворителен търг за даряване на коса на онкоболни

Альона НЕЙКОВА на разума се превръща в
отчаяна, трогателна чув-
ственост. Фризурите са в
ретростил, като и късите,
и дългите коси са офор-
мени на букли и с обем.
Присъства плътният бре-
тон - прав и накъдрен,
който внася аристокра-
тизъм. Цветовете в колек-
цията преливат от скан-
динавско русо и медно
до тъмните тонове на
шоколад, патладжан,
тъмен махагон, черно и
тъмен лешник.

По време на ревюто
под наслов “Инстинкт/
Разум” ще бъдат показа-
ни прически, които вся-
ка изискана дама би
носила в деловия си ден
и на парти. Професио-
налният коафьор и перу-
кер Вили Боршукова ще

направи на сцената спе-
циална демонстрация
на вечерна фризура,
уточниха за ДУМА от
консултантска къща
“От игла до конец”.

Гостите на събитието
ще имат шанса да се
присъединят и към бла-
готворителната каузата
за даряване на коса на
онкоболни. На специал-
но обособено място
всички желаещи ще по-
лучат възможност да за-
купят предмети на изку-
ството или перука, която
ще бъде дарена на чо-
век, преминаващ през
химиотерапия. След ре-
вюто ще се проведе и
благотворителен търг.
Водеща на събитието ще
бъде чаровната Гери
Дончева.

Десислава ще представи
прическа на Цветана Падешева
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уперзвездата Дженифър
Лопес пристига в България
с частен самолет на 18 но-
ември в деня на концерта й
в зала “Арена Армеец Со-

Както “Loud Concerts” и “ArtBG” вече обявиха, на 19 ноември ни
очаква един от най-екстремните концерти тази есен - съвместният лайв
на немските траш ветерани “Криейтър” и две от легендите на американ-
ския дед метъл - “Морбид ейнджъл” и “Найл”. Трите банди, подкрепени
от младоците от “Фюълд бай файър”, ще забият от 18 ч. в столичната зала
“Христо Ботев”, научи ДУМА от Павел Атанасов. А вратите се отварят за
феновете в 17 ч. Метъл събитието е част от предстоящото общо европей-
ско турне на четирите банди, което за щастие на родните фенове на
тежката музика няма да подмине България.

“Криейтър” идва у нас с ново зрелищно 3D шоу, което ще съчетае
видеопрожекции, светлинни ефекти и ултратежките рифове на групата.
Немските траш машини използват на 100% новите технологии във визи-
ята и озвучаването на концертите си и обещават запомнящо се шоу.

Билетите за концерта са в продажба в мрежите на Ticketstream.bg и
Eventim.bg. Могат да бъдат купени за 40 лв., а в деня на шоуто, както и
на място на самото събитие, ще са по 45 лв.

На ХХХIII и ХХХIV Меж-
дународни изложби на
котки, които ще се
проведат днес и утре
(17 и 18 ноември) от
10 до 17 ч. в столичния
Национален музей
“Земята и хората”,
ще бъде показа-
но първото
българско
сингапур-
ско котило.
Гостите на
събитието
ще имат

„Криейтър” идва с ефектно 3D шоу

Лъжци от цял свят си дават среща в отдалечен английски пъб, за да излъ-
чат своя шампион, предадe Асошиейтед прес. Годишното състезание се
провежда в кръчмата “Бридж ин” в Сантън Бридж в северозападната част
на страната. Кандидатите за шампионската титла по надлъгване имат 5 мин.
на разположение, за да разкажат на журито своята история, изпъстрена с
невероятни измислици. В състезанието според правилника нямат право да
участват политици и юристи, тъй като те биха имали нечестно предимство
пред останалите поради професионална деформация. Глен Бойланд, служи-
тел в атомна централа, грабна шампионската титла м.г., след като представи
брадата лъжа за участие в оспорвано състезание с охлюви редом с принц
Чарлз. Надпреварата се провежда в памет на ханджията на “Бридж ин”
Уил Ритсън, който през ХIХ век се славел като ненадминат лъжец. Проявата
е спонсорирана от местната пивоварна “Дженингс”, която пуска специално
за шампионата бира с марката “Най-големият лъжец на света”.

22-годишната Гема Крикшанк от Англия стана
тазгодишната “Мис голяма красива жена”. Британка-
та пребори конкуренцията на други 19 пълни дами,
благодарение на закачливата морска визия по вре-
ме на дефилета по бански костюми. “Не пия, не пуша
и не взимам наркотици. Заслужавам короната”, ар-
гументира се Гема преди началото на състезанието.

Ако имате красиво лице, това не е достатъчно
да се включите в този конкурс. За “Мис голяма
красива жена” трябва да имате доста пищни из-
вивки, за да успеете да се конкурирате с остана-
лите участнички. Според правилата конкурентки-
те трябва да са с минимален размер 18 по англий-
ските стандарти. Победителката на 2012 г. носи
22-ри и напълно покрива критериите на конкурса.
За сравнение - средностатистическите модели,
които сме свикнали да виждаме по кориците на
списанията, носят дрехи с мярка 8.

Целта на този конкурс е да вдъхне увереност
в пълните жени. Една от финалистките - Стефани
от Манчестър - била с манекенски размери, преди
да забременее със сина си, който вече е на
3 години. Тя сподели, че е далеч по-малко стре-
сиращо, когато се научиш да се харесваш, неза-
висимо от обиколката на талията си.

ПОКАЗВАТ НА ИЗЛОЖБА ПЪРВОТО
БЪЛГАРСКО СИНГАПУРСКО КОТИЛО

Хубавица грабна титла
за пищните си извивки

Гема
КрикшанкС
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възможност да видят
2 прекрасни новородени
от мъжки пол. Българ-
ските селекционери са
от 16 до над 60-годиш-
н и и всеки има своя

принос за разви-
тието на
породите, с
които работи,

а те са вече
са на светов-
но ниво. Само
преди 3

седмици британ-
ска чинчила представи

страната ни на Светов-
ната изложба на котки
в Загреб, където беше
номинирана и за малко
не грабна шампионска-
та титла. Прояви като
тази в “Земята и хората”
дават възможност
публиката да се насла-
ди на съвършенството
на редките и ценни
екземпляри. По време
на изложбите за децата
от 4 до 9 години ще
работи музеен геоложки
кът с различни игри.

Лъжци се събират на първенство

Прочутото бомбе и бамбуковият бастун на Чарли
Чаплин ще бъдат предложени на търг в Лос Андже-
лис. Очаква се вещите на гениалния комик да бъдат
продадени за между 40 000 и 60 000 долара. На
аукциона също така ще бъде предложено саморъчно
писмо на Джон Ленън, което съдържа гола рисунка
на автора и съпругата му Йоко Оно. Неговата оценка
е 18 000-22 000 долара. За продан ще има и други
предмети, свързани с ранните години на “Бийтълс”.
Ако някой е почитател на легендата на джаза Чарли
Паркър, ще може да се сдобие със саксофона, на
който той е свирел, срещу около 26 000 долара. Също
така ще бъдат изложени 3 абстрактни маслени плат-
на, излезли из-под четката на Франк Синатра.

БОМБЕТО И БАСТУНЪТ

НА ЧАРЛИ ЧАПЛИН СЕ

ПРЕДЛАГАТ НА ТЪРГ

МММММ
щу разума, страст срещу логиката, при-
рода срещу технологията. Тази тенден-
ция при прическите ще бъде показана
на специално ревю на 20 ноември в
х-л “Шератон”. Салони “Магама” и ар-
тистичният тим на “Алцина” България
ще представят актуална линия коси,
създадена от световноизвестния коа-
фьор Пол Геринг и неговия екип, но
пречупена през погледите на българ-
ските стилисти.

Колекцията “Инстинкт” отразява ми-
стичния път на приемане и отваряне
към енергията на Вселената - тайната,
която е вътре в нас, в природата и света.
Косите са необуздани. В прическите
присъстват както по-умереният див по-
рив, така и инстинктивните тупирани
обеми. В колекцията “Разум” красотата

Дженифър Лопес пристига
у нас с частен самолет
Дженифър Лопес пристига
у нас с частен самолет
Дженифър Лопес пристига
у нас с частен самолет
Дженифър Лопес пристига
у нас с частен самолет
Дженифър Лопес пристига
у нас с частен самолет

С
фия”. Преди шоуто си в столицата лати-
ната ще изнесе два спектакъла в
съседна Турция.

След концерта у нас изпълнителка-
та ще отседне за една вечер в 5-звез-
ден хотел в центъра на София, като ще
я придружават най-близките от анту-
ража й. Джей Ло ще отлети от страна-
та ни в понеделник следобед с частно-
то си возило.

Поради големия интерес към пред-
стоящия концерт на Дженифър Лопес у
нас организаторите пуснаха в продаж-
ба лимитирана серия седящи билети с
цена от 130 лв., както ДУМА писа. Па-
совете се разпространяват в мрежата
на Ивентим и партньори, както и он-
лайн на ТикетПро България.

Строят вятърна мелница
за юбилея на дует „Ритон”
Строят вятърна мелница
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В околностите на с. Душево

- Стреля се само по глига-
ни и хищници, без дива котка.

С тези думи председателят
на поибренската дружинка
завърши инструктажа за лов-
ния излет.

- Да бе, да - промърмори
Ловеца. - До вчера можеше да
стреляме по дива котка, днес,
като влязохме в Европа, не
може. Все едно европейските
чиновници са си вдигнали зад-
ниците от кабинетите, пребро-
или са ги и хайде - защитен
вид. Ще видим, нека да ми
излезе.

Втората пусия беше в гъста
габърова гора. Ловеца огледа
внимателно местността, просе-
ките и маркира възможните
дистанции за стрелба. Имаше
време, докато гоначите пуснат
кучетата. Изтегна се блажен-
но на дебелия мъх. Подложи
раницата под главата и остави
слънчевите лъчи да си играят
по лицето му.

Над него кацна птичка.
Започна да й се любува. Не
беше виждал такова странно
оперение. “Красива е като ба-
бини черги. Ще трябва да на-
уча името й”, рече си той и се
опита да запомни шарките по
гушката и  перцата.

Тръпката му беше в очак-
ването на глиганите, но забра-
ната за стрелба по дива котка
го човъркаше. “Те на мен ще
ми кажат! Избиха си вълците,
мечките, дивите котки... С как-
ви очи идват да ни дават акъл
как да ги стопанисваме?” -
ядосваше се Ловеца.

В далечината се обади
куче. Скочи и грабна пушката.
Лаят на гончето го възбужда-
ше, създаваше предусещане
за идващия дивеч - така, както
цепката на дългата пола на
някоя хубавица кара ценителя
на женските прелести да
пламва в очакване на разтва-
рянето   й.

Напрегна се с изострени
сетива.

Периферното му зрение
мярна на около петдесет-шест-

Страница на Любо НИКОЛОВ

Сбогуване

Бай Джей и Висоцки
През тази седмица авджиите от с. Душево
се простиха с колегата си Христо Михов

...Той е по-известен с артистичното
име Бай Джей. Четящ човек и бохем.

На ловните излети с него си имахме
ритуал. Вечерта край камината, в уют-
ната ловна хижа, сядахме на сладка
раздумка. По някое време го подканях
да разкаже за неговото посещение в
Москва в средата на 90-те години. Бай
Джей започваше веднага: “Заминах със
самодейния колектив на Севлиево.
Когато пристигнахме в Москва, първа-
та ми работа беше да избягам от гру-
пата. Купих бутилка водка и право на
Ваганковското гробище, на гроба на
Висоцки. Прелях му. Отпих няколко
глътки и приседнах край гроба:

- Здравей Володя... Аз съм Бай Джей
от Душево... Дойдох да ти кажа, че

Христо Михов - Бай Джей (седналият) се весели с тракийския
гайдар Добри Селеминовски и Пенко Николаев

обичам песните ти... Обичам те, оби-
чам и Русия...

Бай Джей продължаваше въодуше-
вено и разпалено да разказва какво
още е споделил на великия бард. Е,
всеки път по нещичко добавяше, по

нещичко преиначаваше - артист. Кога-
то свършеше, взимах китарата и запя-
вах някоя от любимите му песни на
Висоцки. Накрая се просълзяваше и ме
прегръщаше.

Миналата неделя отидох на лов в

Душево. Мислех да се видя с Бай Джей.
Попариха ме с новината, че през нощ-
та е починал в съня си.

Здравей Бай Джей... Аз съм Любо...
Дойдох да ти изпея една песен на
Висоцки!

Разказ
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Изборът

десет метра надолу, в дерето,
движещо се животно. Чакал?...
Лисица?... Дива котка...? Клек-
на, за да вижда по-добре меж-
ду дърветата. Дива котка! Дви-
жеше се като на парад - бав-
но, спокойно, величествено. На
отсрещния скат по дирята й
лаеше куче, но тя въобще не
се ослушваше, сякаш нищо не
я интересуваше. За нея то не
бе враг. Тя няма врагове - ца-
рицата на гората.

Когато стигна на четириде-
сетина метра, сви перпендику-
лярно и тръгна право към него.
Ловеца се прицели клекнал.
Подвоуми се, но не натисна
спусъка. Беше си разстрел.
Стана му забавно: “Доколко ли
ще ме приближи?” Не се
съмняваше, че в мига, в който
го види, ще полети като стре-
ла назад или встрани.

Дистанцията помежду им
бавно се скъсяваше - тридесет,

двадесет, пет-
надесет метра.
Ловеца стоеше
като закован.
Десет метра,
пет... Светна му
червената лам-
пичка: “Е няма
пък да се здра-
висвам с тебе!”
Мръдна леко с
пушката, очак-
вайки, че дива-
та котка ще
изхвърчи като
отхвърлена от
пружина.

Нищо по-
добно! Тя спря
и се взря в
него...

М а й т а п ъ т
свърши.

П о г л е д и т е
им се впиха
един в друг и се
започна едно
гледане...

До този мо-
мент всичко се
развиваше като
на забавен

кадър.
Ловеца мръдна пак пушка-

та към нея, вече по-енергич-
но, за да я прогони. Но не.
Хищникът не показа и най-
малко намерение да бяга. При-
сви се. Гърбът му стана на дъга,
готов за скок.

Много диви котки беше
натръшкал в ловния си стаж,
но сега го връхлетя споменът
за случка отпреди десетина
години. Откриваха птичия лов
в свищовското поле. Седнаха
да почиват в малка дъбова
горичка. Единият от ловците се
облегна на дърво и извади от
торбичката си храна. Изведнъж
от клоните върху главата му се
стовари огромна дива котка.
За няколко секунди го напра-
ви на дармадан. Седем-осем
килограма тежест заедно с
острите нокти и зъбите се впи-
ха в него. Главата, шията,
гърдите му... Човекът лежа в

болници. Операции, чудесии,
едвам се оправи от раните и
стреса. Ослепя с едното око.

При този спомен Ловеца се
изпоти. Намираше се в адски
неизгодна поза - клекнал.
Скокът на дивата котка на пет
метра е мълниеносен, трае
части от секундата. Реши:
“След като ще се душим, да се
душим, ама трябва да съм в по-
удобна позиция.” Хвърли пуш-
ката - щеше да му пречи при
малката дистанция. Скочи прав
и зае пехливанска поза с раз-
творени ръце. Вече нямаше
никакви угризения на съвест-
та. Бяха казали да не се стре-
ля по дива котка, а не да не се
души.

Дивата котка продължи да
се напряга и изгърбва.

На Ловеца му зацъка под
лъжичката. Топката в корема
му се втвърдяваше.

След малко котката явно
реши, че изправеният метър и
осемдесет човек ще й дойде в

повече. Погледа го още някол-
ко секунди, бавно се обърна и
спокойно се отдалечи.

Ловеца седна и запали
цигара с треперещи пръсти:
“Гледай ти! Тръгна си... Дори
не ми хвърли презрителен по-
глед през рамо. Такова чудо!
Такова поведение... Та тя из-
лезе победител! Нервите ми
не издържаха, а нейните оста-
наха железни.”

В главата му изплуваха ду-
мите на Радичков: “В зоологи-
ческата градина си наблюда-
тел - по време на лов си вътре
в природата.”

“Отсега нататък няма да
вдигна пушка срещу дива кот-
ка!” - врече се Ловеца.

С този разказ авторът
на страницата писателят
Любо Николов спечели
първо място на Национал-
ния литературен конкурс
“Дивото” за наградата
Дончо Цончев.

Снимка АВТОРЪТ

Любо НИКОЛОВ е
роден на 15 декем-

ври 1960 г. в
Пловдив. Завършил

е строително
инженерство и

магистратура по
икономика. Офицер
е от ГУСВ до 1990

г. След това до
1997 г. - парламен-
тарен секретар на

Министерството
на образованието
и председател на
Съвета на дирек-
торите на “Сту-

дентски столове и
общежития”. От

1997 г. - в частния
бизнес, а от 2008
г. - зам.-директор

на стопанство
“Искър” към Минис-

терския съвет.
Автор е на книги-

те “Етюди с
въдица и пушка”,
“Вечните ловни

полета”, “Вкусът
на живота”, “Мюнхаузен е жив” - илюстрирана с

карикатури на проф. Доньо Донев; на ежеседмични
страници “Лов и риболов” във вестниците ДУМА,

“Експрес” и “24 часа”, както и на многобройни
други публикации. Режисьор e на документалните

филми “Дебют на сто”, “Вкусът на живота” и
“Безсмъртниче”. Член е на СБЖ и СБП.
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Животът му бе изпълнен с труд,
грижи, всеотдайност и с вяра в

идеала за социална справедливост.
С обич и признателност!

ПОКЛОН!

ÂÚÇÏÎÌÈÍÀÍÈÅ

50 ГОДИНИ без нашия
баща и дядо

»¬¿Õ —“≈‘¿ÕŒ¬
œ–¿— Œ¬

Дъщеря, деца,
внуци и близки

Тя живя достоен
живот. Участва

активно в антифа-
шистката борба.

След 9-то септем-
врийската победа
завършва с най-

висок успех “Архи-
тектура”, проектира
много сгради, две
десетилетия ръко-

ÂÚÇÏÎÌÈÍÀÍÈÅ

Навършват се 20 ГОДИНИ
от смъртта на

‡ı. flÕ ¿ ƒŒ¡–≈¬¿
1923-1983

От семейството

- един благороден
човек, с възрожденски
дух, живял достойно,
обичан и уважаван
от близки, роднини,
приятели и колеги.
Нека всички, които
го познаваха, да си

спомнят за него.

На 18 ноември 2012 г. се навършват
10 години от деня, в който ни напусна

Õ» ŒÀ¿ ¬¿—»À≈¬ œŒœŒ¬

От семейството

води дейността на “Главпроект” и
развива активна обществена

дейност. Удостоена е със званието
“Заслужил архитект”.

Като съпруга, майка и баба обгражда-
ше с много обич и проявяваше топли

грижи за своите близки.
Никога няма да забравим нейното

голямо любящо сърце.

Илиан Илиев очаква
притеснен Лудогорец
С
И Симеон Райков отпада за дербито

тарши треньорът
на Левски Илиан
Илиев изрази мне-
ние, че Лудогорец
трябва да бъде

Старши
треньорът
на Левски
Илиан Илиев

притеснен от развоя на мача
в Разград.

“Трябва да играем умно и
агресивно, да бъдем ком-
пактни. Този мач няма да
реши първенството, но ако го
спечелим, ще ни даде голя-
ма преднина от 5 точки. Лу-
догорец трябва да се притес-
нява от резултата, а не ние.
Не искам да коментирам
съперника, това е отбор с из-
чистен стил на игра, станаха
шампиони, спечелиха Купа-
та и Супекупата, така че
имат класа”, сподели трень-
орът на Левски.

“Преди всеки мач може
да има леко напрежение.
Това е тръпката, която ако я
няма, по-добре да спираме.
Лудогорец е добър отбор,
който играе на добър терен,
предполагам, че ще има и
много публика. Направили
сме си поуки от предишни
мачове, знаем, че ще ни
трябва повече агресивност,
защото ние сме добри, кога-
то играем с топката, но за да
я вземем, трябва да бъдем
агресивни в добрия смисъл
на думата. Когато играят
първият и вторият, не може

да има фаворит. Факторът
домакинство не ме притесня-
ва, защото очаквам да дой-
дат много наши фенове и да
се чувстваме като у дома”,
каза Илиев. Според него
резервният вратар Ивайло
Василев, който ще бъде ти-
туляр заради наказанието на
Пламен Илиев, е готов да
пази в дербито на “Лудого-
рец Арена”. “Никой не е за-
страхован от грешки, най-
много грешат тези, които са
на терена. Не трябва да се
акцентира върху това дали
ще пази Ивайло или Пламен.
Най-добрият вариант е цели-

ят отбор да не
допуска уда-
ри към вратата.
Следващият ва-
риант е Ивайло
да си пази със
самочувствие .
Той, мисля, че
може да има и
повече мачове от
Пламен в “А” гру-
па, защото мина-
лата година пази
редовно във Ви-
дима. Нямам ко-
лебания около
състава, защото
имаме тесен кръг

“Тодор Александров” 23.
С топовен гръм ще започ-

не единствената тренировка
на Левски в Разград. Зани-
манието ще се проведе на
спортната база на фирма
„Виа Глас” в района на Гаро-
ва промишлена зона над гра-
да от 15.45 ч. Черешовото
топче е сред атрибутите на
разградския фен клуб на “си-
ните”, което те вадят при важ-
ни мачове на любимия тим.
Тъй като от съображения за
сигурност, топчето не може
да бъде внесено на стадио-
на, то ще гръмне в началото
на тренировката на Левски.
След заниманието разград-
ските фенове ще поканят на
разговор в клубната си база
изпълнителния директор на
клуба Иво Тонев, Илиев и
един от футболистите.

от играчи. Преди този мач
трябва да има тръпка. По-
добре е да има емоции, от-
колкото да бъдем без живец,
най-меко казано”, добави
варненецът.

За мача отпадна крилото
Симеон Райков, който полу-
чи травма в глезена на по-
следната тренировка.

Феновете на Левски мо-
гат да пътуват срещу сумата
от 17 лева до Разград, за да
подкрепят своя тим срещу
шампиона Лудогорец. “Сини-
те” ултраси ще тръгнат в не-
деля в 8.30 часа с автобуси
от Синьото кафе на улица

ГРУПАТА НА ЛЕВСКИ:
Ивайло Василев, Алек-
сандър Любенов, Дъстли
Мюлдер, Ромен Ели, Нуно
Пинто, Александър Баш-
лиев, Орлин Старокин,
Станислав Ангелов, Дани-
ел Димов, Роман Прохаз-
ка, Борислав Цонев, Мар-
синьо, Владимир Гаджев,
Христо Йовов, Жоао Сил-
ва, Кристовао Рамос, Ба-
зил Де Карвальо, Илиян
Йорданов.

Футболните национали на
България, които спечелиха
бронзовите медали на Светов
ното първенство в САЩ 1994,
да получават пожизнени пенсии,
предложи депутатът от ГЕРБ
Йордан Андонов. Той настоява
за промяна в Закона за физичес-
кото възпитание и спорта, с която
да се отдаде почит на футболис-
тите, прославили България в
Америка. Идеята на Андонов е
“лъвовете” да бъдат отличени.
“Важен е не размерът на парите,
а уважението, което дължим на
играчите от това златно поколе-
ние. Те донесоха огромна радост

Котоошу върви
трети във Фукуока

Калоян Махлянов-Котоошу е
на трето място в класирането
след VI кръг от схватките на
турнира по сумо “Кюшю Башьо”
във Фукуока. Исполинът от Джу-
люница надигра монголския “од-
зеки” Какурю и с 5 победи и 1
загуба разделя третото място
с още 6-има сумисти, между ко-
ито “Йокодзуна” Харумафуджи.
Без загуба са другият монгол-
ски “Велик шампион” Хакухо и
японецът Гоейдо. Котоошу е в
позиция “кадобан” и трябва да
запише поне 8 победи, за да
запази званието си “одзеки” и за
момента изглежда, че ще успее.
Даниел Иванов-Аоияма допусна
2-ра поредна загуба в японския
град, след като бе тръшнат от
Токитенку и е с баланс 4-2. Ко-
тоошу има за противник днес
154-килограмовия японец Окино-
уми. Аоияма пък излиза срещу
монголеца Шотенро.

Фаворитите бият
на снукър в София

Фаворитите продължават
безпроблемно на турнира PTC
България Оупън в София (70 000
евро). 6-кратният световен шам-
пион Стив Дейвис (Вбр) разби
Майкъл Лесли (Вбр) с 4:0 фрейма,
а най-големият му брейк бе от 66
т. Световният №1 Джъд Тръмп
(Вбр) пък се справи с Мартин
О‘Донъл (Вбр) с 4:1. От българите
напред продължава единствен
Никола Кемилев, който разби Кра-
симир Камешев с 4:0.

ГЕРБ иска пожизнени пенсии
за „Четвъртите в света”

и престиж на България и заслу-
жават тази награда. Четвъртото
място на най-големия футболен
форум по нищо не отстъпва на
призово класиране от Олимпиа-
да”, смята депутатът, чието пред-
ложение ще бъде гласувано след-
ващата седмица. Съгласно одоб-
рен на първо четене текст всички
медалисти на България от Олим-
пийски игри ще получават месеч-
ни възнаграждения в зависимост
от медала. На шампионите ще се
полагат 930 лв. месечно. Носите-
лите на сребърни медали ще
получават 837 лв., а на бронзо-
ви 744 лв.

Байерн Мюнхен от-
чете най-добрите си
финансови резултати,
откакто е създаден
преди 112 години. Ли-
дерът в класирането
на Бундеслигата е на
печалба от 11,1 млн.
евро за 2011/2012 фи-
нансова година и ре-
корден оборот от 332,2
млн., въпреки че 2 го-
дини не е печелил
трофей. Финансовият
директор Карл Хьопф-
нер заяви, че клубът,
който имаше 1,3 млн.
евро печалба мина-
лия сезон, никога не е
бил в по-добро финан-
сово състояние. “Чле-
новете на Байерн
може да бъдат горди
от техния клуб”, каза
още Хьопфнер. Бавар-
ците са увеличили
оборота си с над 40
млн. евро, в сравнение
с миналата година.
Приходите от спон-
сорство са без промя-
на 82,3 млн. евро.

БАЙЕРН ОТЧЕТЕ РЕКОРДНИ
ФИНАНСОВИ РЕЗУЛТАТИ

Снимка ГОНГ

Снимка БГНЕС

Босът на Байерн Ули Хьонес



39 СЪБОТА 17 НОЕМВРИ 2012

Спорт www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

Ц

Исмаил Иса:

Още не мисля за нов трансфер в чужбина
Интервю на Мони ГЕОРГИЕВ

гледайте

ФУТБОЛ

резултати

 ÏÅ×ÀËÁÈ ÎÒ
ÒÈÐÀÆ ¹91

6 от 49
I ТЕГЛЕНЕ
Числа: 2, 9, 20, 21, 30, 38
I гр. (6) няма
II гр. (5) 54 по 3458,40 лв.
III гр. (4) 3712 по 50,30 лв.
IV гр. (3) 74 995 по 3,50 лв.
ДЖАКПОТ: 282 916,00 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
Числа: 1, 2, 5, 9, 21, 42
I гр. (6) няма
ДЖАКПОТ: 8 600 677,00 лв.

6 от 42
Числа: 8, 10, 21, 26, 32, 35
I гр. (6) няма
II гр. (5) 26 по 1271,10 лв.
III гр. (4) 1046 по 31,60 лв.
IV гр. (3) 18 735 по 2,50 лв
ДЖАКПОТ: 758 453,50 лв.

5 от 35
I ТЕГЛЕНЕ
Числа: 3, 13, 15, 16, 35
I гр. (5) 2 по 13 495,20 лв.
II гр. (4) 535 по 50,40 лв.
III гр. (3) 15 731 по 2,30 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
Числа: 2, 24, 26, 34, 35
I гр. (5) 2 по 13 495,20 лв.
II гр. (4) 444 по 60,80 лв.
III гр. (3) 12 215 по 2,90 лв.

ТОТО ДЖОКЕР
Позиция: 2, 3, 9
Цифра: 4, 2, 0
I гр. (3) няма
II гр. (2) 19 по 2741,50 лв.
ДЖАКПОТ:
I гр. 150 989,80 лв.

ПО ТВ +
14.30 Локо Сф -

Черноморец
ПО ДИЕМА

14.45 Арсенал -
Тотнъм

19.30 Норич - Манчестър Юнайтед
ПО НОВА СПОРТ

17.00 Уест Бромич - Челси
ПО РИНГ

14.00 Динамо - Зенит
ПО ЕВРОСПОРТ 2

16.30 Борусия Д - Гройтер Фюрт
19.30 Байерн - Шалке

ПО ТВ +
19.00 Валенсия - Еспаньол

21.00 Барселона - Сарагоса
23.00 Реал Мадрид - Атлетик

Билбао
ПО ФИЛМ +

21.45 Адо Ден Хааг - ПСВ
23.45 Аякс - Венло

Нападателят ИСМАИЛ ИСА успя
да си спечели титулярно място
в състава на Литекс в краткия
си престой в Града на люлаците.
Само за 8 срещи завърналият се
в България футболист вкара
5 гола и се изкачи 7-ми при реали-
заторите. Той е втори голмай-
стор на “оранжевите” след нацио-
нала Георги Миланов, който обаче
не е изпускал мач от началото на
сезона. Заради отличните изяви
на Иса и моментното състояние
на ловешкия клуб, името му все
повече нашумя и се спряга за
националния отбор и трансфер
зад граница.

 Исмаил, как ще комен-
тираш завръщането ти в
“А” група?

- Мениджърът ми се оба-
ди, че има интерес от стра-
на на Литекс и се замислих.
Случиха се много бързо не-
щата. Да, щастлив съм, даже
смятам, че когато Левски ме
трансферира в чужбина, бе
малко рано за подобен ход.
Исках повече да играя и да
вкарам в България, а после
да ме продадат. Освен това
имах проблеми с паспорта в
Турция и не можах да играя
в първите 5 кръга. Сега вече
се адаптирах и дори бях
избран за футболист на
кръга. Това най-вече дължа
на моите съотборници, без
които няма как да вкарвам
голове и да правя силни ма-
чове. Много се радвам, че
след завръщането ми в ро-
дината започнах да играя
добре и да бележа.

 Съжаляваш ли за нещо
от престоя в Левски?

- Не, абсолютно за нищо.
 Литекс обаче е 6-и в

подреждането. Какво му
липсва да бъде по-постоя-
нен отбор, какъвто беше

мачовете, които
загубихме, ние на-
диграхме против-
ниците. И срещу
Лудогорец, и сре-
щу Левски бяхме
по-силният тим.
Занапред ще сме
по-добри. Преди в
Литекс имаше по-
опитни футболис-
ти. Затова сега в
един мач вкарва-
ме 5 гола, а в
следващия не мо-
жем да отбележим
и един.

 Вашият тре-
ньор Христо Сто-
ичков не обича да
говори често за
класиране. Имате
ли конкретни цели
в шампионата?

- Нямаме, игра-
ем мач за мач, из-
лизаме във всеки
двубой за победа и
се стараем да се
раздаваме на
100%. Всичко е
перфектно - добри
момчета, добър ко-
лектив, добър тре-

- Не мисля, че играхме
толкова слабо. Берое се от-
браняваха добре, всичките
им футболисти бяха зад
центъра през повечето вре-
ме. Трудно стигахме до по-
ложение за гол, а съперни-
ците стояха пред наказа-
телното поле през цялото
първо полувреме. Имахме
2-3 добри възможности при
0:0 и ако бяхме вкарали,
щяхме да победим.

 Подценихте ли “зара-
лии”?

- Не, просто не се получи
този мач, нямахме много по-
ложения. 8 поредни мача
Литекс вече няма победа на
този стадион. По принцип се
играе трудно в Стара Заго-
ра.

 Твърди се, че Литекс
ще се раздели с 3-4 основни
играчи, за да може с парите
от трансферите да се
издържа и едно от замесе-
ните имена бе твоето...

- Не зная за нищо такова.
Ако имаше нещо такова,
щеше да ми се обади моят
мениджър или от клуба да ме
предупредят. Но приемам
слуховете като нещо нор-
мално. В България има мно-
го добри млади футболисти,
които са обект на интерес,
особено в Литекс, като на-

пример Георги и Илия Ми-
ланови.

 Очакваш ли да бъде
трансфериран през зимна-
та пауза?

- Още е рано да мисля за
това, искам да бележа за Ли-
текс и да се доказвам.

 Много се шуми и око-
ло съотборника ти Георги
Миланов. Как би се отрази-
ла на вашия състав негова
продажба зад граница?

- Той е качествен футбо-
лист, но продажбата му няма
да повлияе на Литекс, защо-
то всички момчета в отбора
имат качества. Ако има шанс
да отиде в чужбина - колко-
то по-рано, толкова по-доб-
ре.

 Смяташ ли, че може
да стигнеш до националния
отбор от Литекс?

- Ще се постарая, ще гле-
дам във всеки мач да вкар-
вам и да се представям на
все по-високо ниво. Повиква-
телната вече зависи от дру-
ги хора. А аз ще давам всич-
ко от себе си.

 Кой е фаворитът за
шампионската титла?

- Левски. Гледам мачове-
те на Лудогорец и смятам,
че в последно време не се
представят на нивото от ми-
налия сезон.

доскоро?
- Всичко се дължи на

липсата на опит, защото сме
млади футболисти. Дори и в

ньор.
 Защо Стоичков ви

разкритикува за последния
мач срещу Берое?

ж а к п о т ъ т
във II тегле-
не на играта
6 от 69 ще
достигне 9

1 040 108 фиша не
уцелиха джакпота
Д

Рекордното натрупване доближава 10 млн. лева

461 000 лв. за 92-рия
тираж, който ще се тег-
ли утре. Сумата е ре-
кордна в цялата исто-
рия на тотото и е с 2
389 769 лв. над второ-
то най-високо постиже-
ние. За джакпота бяха
пуснати 1 040 108
фиша на стойност 3

014 078 лв. В I теглене
на същата игра натруп-
ването достига 412 000
лв. В играта 6 от 42
пък ще се разиграват
840 000 лв. Няма да-
нъци и удръжки за то-
томилионера, който
може да лапне фан-
тастичния джакпот.
Късметлията обаче ще
вземе 15 000 лв. в
брой, а останалите
пари ще му бъдат пре-
ведени по банкова

сметка, обясни замест-
ник-шефът на Спорт-
ния тотализатор Мария
Янева. Тотомилионерът
не подписва никакъв
договор при получава-
не на печалбата си.
Българинът, който пе-
чели от тотото, не же-
лае да се разкрива са-
моличността му. В
държавите на Запад
правят голямо шоу с
печелившите, но у нас
не е така. “Двама виж-

дат този, който пече-
ли, но заради сигур-
ността им няма да кажа
кои са”, призна Янева.
Доскоро от тотото не
са съобщавали дори и
градовете, където е
отивала печалбата.
Сега това се прави,
макар че в някои мал-
ки селища хората из-
падат в шок от новина-
та. Забавянето на по-
следния тираж е зара-
ди големия брой фи-

шове и многото гърци
и ру-мънци, опитали
късмета си в Русе, Пе-
трич и Сандански.
Общо над 1,5 млн. са
били подадените фи-
шове, докато в обикно-
вени тиражи броят им
е 6 пъти по-малък.
Постъпленията обикно-
вено са в порядъка на
500-600 000, а сега са
4 млн. лв. и се очаква
да нарастнат с оглед
рекордния джакпот.

Снимка БГНЕС

Вратарят на Милионариос Луис
Делгадо плонжира в краката на
бразилеца Марсело Мартинс от

Гремио в реванша от 1/4-финалите
за купа Судамерикана. Колумбийският

тим спечели мача с 3:1 на стадио
“Немесио Камачо Ел Кампин” и с общ

резултат 3:2 се класира за
полуфиналите

ЦСКА НЕ СЕ ОТКАЗВА ОТ ТИТЛАТА
ЦСКА все още не се е отказал от

титлата. “Армейците” са 4-ти в класира-
нето с 22 т., а лидер е Левски с 31. Тимът
на Стойчо Младенов си е поставил за
цел да спечели оставащите 3 мача от
есенния дял на шампионата, които ще ги
оставят в борбата за шампионския тро-
фей. ЦСКА посреща утре от 14.30 часа
Берое в мача от XIII кръг. Двубоят е на
Националния стадион и ще бъде излъ-

чен по БНТ1. “Цел пред нас е и да отст-
раним Лудогорец за Купата на България
(ЦСКА спечели с 2:1 в Разград в първия
1/16-финал). Положението в съблекалня-
та е добро, има настроение. Радващо е,
че ще играем на “Васил Левски”, по-
добър е теренът, условията. Надяваме се
да дойдат повече хора, защото е в центъ-
ра на София. Не сме имали разногласия
с ръководството по този повод, просто

искахме да играем на по-добър терен.
Трябваше да победим във Варна, но не
се получи. Загубихме 2 точки и не успях-
ме да скъсим разликата от Левски и Лу-
догорец. Надявам се след дербито между
2-та отбора да се приближим до тях. Всич-
ки губят точки, водещите тимове имат
трудни мачове, така че имаме шансове
за първото място”, заяви помощникът на
Младенов Анатоли Нанков.

Едуард Ераносян поема анголския Кабуш-
корп. 51-годишният бивш играч и треньор на
Локо Пд изтърпява наказание от ФИФА, след
като бе замесен в допинг афера в Кипър. Санк-
цията му изтича през февруари 2013 г., а
първенството на Ангола ще започне в начало-
то на март. Българинът няма да има проблем
с комуникацията, защото дълго време се под-
визаваше по португалските терени, а Ангола е
бивша португалска колония.  В България Еду
е водил и състава на Добруджа, а при карие-
рата му в Кипър в АПОП се разрази скандал,
след като над 10 играчи дадоха положителни
допинг проби, а някои от тях потвърдиха пред
местната федерация, че именно Ераносян ги е
принуждавал да взимат стимулантите. Най-го-
лемият му успех като треньор е шампионската
титла на България през 2004 г. със “смърфове-
те”. които тогава бяха издържани от противо-
речивия бизнесмен и вече покойник Георги
Илиев. В новия отбор на българина доскоро
играеше и носителят на “Златната топка” за
1999 г.  Ривалдо (Браз).

ЕРАНОСЯН ПОЕМА
АНГОЛСКИ ТИМ
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гледайте

кратки

Илиан Илиев:
Лудогорец
трябва да е
притеснен

ПО ЕВРОСПОРТ
СНУКЪР

09.30 Серии PTC
в София

БОЕН КЛУБ
21.30 Уърлд Гран при

в Токио
ПО ЕВРОСПОРТ 2

ФИГУРНО ПЪРЗАЛЯНЕ
15.00 и 21.30 Гран при серии

във Франция
ПО ФИЛМ +
ФОРМУЛА 1

20.00 Гран при на САЩ
(квалификация)

ългария приема
е в р о п е й с к о т о
първенство по во-
лейбол за кадетки
през 2015 г. Това

арек Юнион Ивкони

Взехме Евро
по волейбол

Марек с историческа първа победа в ШЛ
Снимка СПОРТАЛ

Борислав Апостолов забива през двойната блокада на КАЙ
Теурел за първата победа на Марек в Шампионската лига

пионите на България нямаха проблеми и
ги затвориха за пълния обрат.

Капитанът Тодор Вълчев бе най-ре-
зултатен с 32 т., Дмитрий Бахов доба-
ви 13, Златан Йорданов 11, Борислав
Апостолов 10, а Костадин Гаджанов 7
(3 от блок). За испанците Николас Рон-
ки завърши с 14 т.

Успехът изкачи Марек на 3-то мяс-
то в групата с 3 т. Лидер е Нолико
(Бел) с 9 т., пред Аркасспор (Тур) с 5
т. КАИ е последен с 1 т. В следващия
кръг Марек връща визитата на испан-

ците идната сряда.
“Историческа победа за клуба и за

всички момчета. Радвам се, че успяхме
след първия гейм, който реално трябва-
ше да бъде наш, а го загубихме по най-
детинския начин. След това започнах-
ме да играем като отбор и да спечелим
мач, който реално наистина трябваше
да бъде 3:0. Все още има много неща,
които трябва да се изчистят, за да мо-
жем да победим като гост или някой
по-стойностен отбор. Надявам се, че
тази победа ще ни даде още по-голям
стимул и спокойствие и отсега нататък
да играем още по-добре в следващите
2 гостувания”, каза Найденов.

“Успяхме да се отърсим от напреже-
нието, което имаше в първите 2 мача и
да си разгърнем възможностите почти на
100%. Надявам се в следващия мач в
сряда да затвърдим играта си. Всеки мач
излизаме за победа, това е нашата цел.
Винаги играем, за да бием, и мисля, че
можем да победим и навън. Ще напра-
вим всичко възможно да го направим. Да
се надяваме, че занапред ще тръгнем
нагоре”, каза капитанът Вълев.

“Марек ни затрудни доста със сил-
ния си сервис, което не ни позволи да
играем разнообразно в атака. Логично
и често попадахме в клопката на бло-
ка. За нас най-важният мач в Шампи-
онската лига през този сезон е след-
ващата седмица срещу Марек, когато
сме домакини. Целта е ясна - 3-ото
място в групата и ще направим всичко
по силите си, за да я постигнем”, заяви
треньорът на КАИ Оскар Новийо.

М
обърна първенеца на Испания КАИ Теу-
рел с 3:1 гейма (-26, 23, 20, 19) в мач от
Група F на Шампионската лига. Успехът
за тима на Найден Найденов е историче-
ски, защото е първи в турнира. Пред 1000
зрители в “Арена Самоков” победата бе
изкована за 114 мин. В първата част иг-
рата беше равностойна, като Марек по-
веде с 23:18 т., но допусна обрат. Испан-
ците водеха само до 5:4 във 2-ия гейм,
след което Марек взе инициативата и с
25:23 изравни. В останалите 2 гейма шам-

КВК Габро-
во победи
като гост
чешкия
Бърно с
3:1 гейма
(23, 23, -
26, 25) в
мач от II
квалификационен кръг
на “Чалъндж къп”.
Срещата продължи
близо 2 часа. Габровци
се нуждаят от още
една победа над чехите
идната сряда, за да се
класират за 1/16 фина-
лите, където ги чака
швейцарският Шеноа
Женева. Станислав
Петков стана топреали-
затор на мача в Бърно с
25 т., а Минчо Минчев
добави 18. Най-резулта-
тен за домакините бе
Владимир Катона с 23 т.

Чакаме още едно домакинство днес
на 22-та членове на борда,
начело с президента Андре
Майер. Модерните интерак-
тивни файлове с анимации,
музика и фантастичен клип
бяха представени от дълго-
дишния маркетингов парт-
ньор на федерацията Сте-
фан Августинов. Презентаци-
ята сериозно впечатли гла-
суващите. Вотът вчера беше
таен и бе запечатан от Май-
ер и ще бъде отворен днес,
час преди печелившата кан-
дидатура да бъде предста-
вена пред делегатите на
Конгреса на CEV в Люксем-
бург. Конкуренти на Бълга-
рия и Италия са Финландия
и Естония пак съвместно, но
представянето им бе тради-
ционно.

“Вярвам, че нашата кан-
дидатура беше много добре
представена. Разполагаме с
фантастични зали, невероят-
на публика, брилянтен парт-
ньор с желязна волейболна
репутация като Италия. На-
дявам се, че сме убедили
CEV, че трябва да спечелим.
За нас това е важно, защото
е поредната стъпка нагоре
за българския волейбол”,
заяви пред volleyball.bg пре-
зидентът на родната феде-
рация инж. Данчо Лазаров.

Конгресът на CEV
завършва довечера и се
очаква да бъдат взети важ-
ни стратегически решения
във връзка с бъдещото раз-
витие на волейбола в Ев-
ропа.

Б
стана ясно след представяне-
то на кандидатурите пред
борда на директорите на Ев-
ропейската волейболна кон-
федерация (CEV) в Люксем-
бург. Шампионатът ще се
състои през март и април в
Двореца на културата и спор-
та във Варна и в “Арена Цар
Симеон” в Пловдив.

Да вземем домакинство-
то на още един Евроволей
през 2015 г., се надява
българската делегация днес
- този за мъже. Там съвмест-
ната кандидатура на Бълга-
рия и Италия обра овациите

Снимка БГНЕС

Наши тенисистки
изпускат финал
в Гърция

Борислава Ботушарова и Ви-
виан Златанова отпаднаха на
1/2 финалите на двойки на тур-
нира по тенис на твърди корто-
ве в Ираклион, Гърция ($10 000).
Българките паднаха от №2 в
схемата Башак Ерайдън (Тур) и
Аби Майерс (Авл) с 6:4, 3:6 5:10.

Евтимова отпада
в Полша

Диа Евтимова отпадна във II
кръг на турнира по тенис в зала
в Завада, Полша ($25 000). Нацио-
налката на България за “Фед къп”
загуби от Корина Дентони (Ит) с
4:6, 2:6. 25-годишната хасковлийка
заслужи 8 т. за световната ран-
глиста и $490. За 3-ата ракета на
България това беше първо учас-
тие в турнир след едномесечно
отсъствие от корта заради възпа-
ление на левия ахилес.

Контузия спира
Боде Милър

Олимпийският и световен шам-
пион Боде Милър (САЩ) няма да
бърза да се върне на пистата след
контузията на лявото коляно и
ще пропусне първите стартове
от сезона за Световната купа.
Американецът няма да се състе-
зава в Лейк Луис, Канада, следва-
щия уикенд и вероятно ще про-
пусне стартовете в Бивър Крийк,
Колорадо, въпреки че спечели спу-
скането там миналия сезон.

Шумахер си купи
ранчо в САЩ

Михаел Шумахер (Гер) си е купил
ранчо от 200 хектара в Тексас,
САЩ. Съпругата на 7-кратния све-
товен шампион във Формула 1
Корина е фен на конния спорт.
Ранчото ще разполага с модерна
конюшня за 36 коня. Семейството
на германеца живее в Швейцария и
не планира да се мести за посто-
янно в САЩ. Шумахер е тъкмо в
Тексас, където утре край Остин е
стартът за Гран при на САЩ в
Остин. Той ще прекрати кариерата
си след края на сезона, който при-
ключва следващата неделя на пис-
тата “Интерлагос” край Сао Паоло.

Седемкратният световен шампион във Формула 1 Михаел Шумахер
оглежда с мотопед пистата край Остин, Тексас, където в неделя е

стартът за Гран при на САЩ. Предпоследният кръг за сезона ще се
проведе за първи път на “Сиркюит ъф Ди Америкас”

Габровци
бият
в Чехия

Габровци
бият
в Чехия

Габровци
бият
в Чехия

Габровци
бият
в Чехия

Габровци
бият
в Чехия


